
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ Κ. Κεφαλογιάννη,

Π. Καππάτου, Χ. Γιαννούλη, Σ. Κυριάκη.  , σελ. 8270 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µέλη

από το Διοικητικό Συµβούλιο του Εµπορικού και Βιοµηχανι-
κού Επιµελητηρίου Πειραιά, µαθήτριες και µαθητές και συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο Ριζιών  Έβρου., σελ.
8252, 8261 

3. Ανακοινώνεται ότι µε την από 24 Φεβρουαρίου 2025 επι-
στολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής, ο Πρόεδρος της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ-Κίνηµα Αλλαγής», κύριος
Νικόλαος Ανδρουλάκης, µας γνωστοποιεί ότι: Ως τρίτος κοι-
νοβουλευτικός εκπρόσωπος ορίζεται ο Βουλευτής Β3 Νότιου
Τοµέα Αθηνών, κύριος Παύλος Χρηστίδης. , σελ. 8263 - 8264 

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 8249, 8252, 8255, 8257,
8259, 8261, 8263, 8265, 8266, 8268, 8270, 8271, 8272, 8273,
8274, 8275, 8276, 8278, 8279, 8290 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων: 
α) Προς τον Υπουργό Υγείας:
i. µε θέµα: «Θα επαναφέρετε το δικαίωµα απόσπασης των

υπαλλήλων να συνυπηρετούν µε ένστολο σύζυγο χωρίς πε-
ριορισµούς;», σελ. 8249 

ii. µε θέµα: «Τραγικές ελλείψεις στα νοσοκοµεία και τις
δοµές υγείας της Σάµου και της Ικαρίας», σελ. 8250 

β) Προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης: 
i. µε θέµα: «Μέτρα προστασίας της υγείας και της ασφά-

λειας σε όλα τα ναυπηγεία και τη ναυπηγοεπισκευαστική
ζώνη», σελ. 8252 

ii. µε θέµα: «Μη συµµόρφωση της Δ.ΥΠ.Α µε την κείµενη
νοµοθεσία σχετικά µε την καταβολή του επιδόµατος ανερ-
γίας, του εποχικού επιδόµατος και της συµπληρωµατικής πα-
ροχής µητρότητας», σελ. 8255 

iii. µε θέµα: «Η Κυβέρνηση για µια ακόµη φορά γυρνάει την
πλάτη στους απολυµένους της ΛΑΡΚΟ. Πλήρης αδιαφορία
για την τύχη των ίδιων και των οικογενειών τους», σελ. 8257 

iv. µε θέµα: «Να καταβάλει άµεσα ο ΕΦΚΑ τους µισθούς και
τις ασφαλιστικές εισφορές των 37 εργολαβικών εργαζοµένων
της KOLOSSOS που δουλεύουν για τον ΕΦΚΑ», σελ. 8274 

v. µε θέµα: «Χωρίς ασφαλιστική ικανότητα χιλιάδες µικρο-
µεσαίοι επιχειρηµατίες», σελ. 8276 

γ) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα:
«Τάξατε στους Ροδίτες την υλοποίηση της «Μεσογειακής Χά-
ραξης», ενώ γνωρίζατε ότι το έργο «δεν είναι ώριµο» για δη-
µοπράτηση. Τι σκοπεύετε τελικώς να πράξετε για αυτό το
ζωτικής σηµασίας για τη Ρόδο έργο;», σελ. 8259 

δ) Προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας, µε θέµα: «Απαράδεκτη η εικοσιτετράωρη καθυ-
στέρηση της ενεργοποίησης του «112» για τα έντονα καιρικά
φαινόµενα στην Κεφαλονιά», σελ. 8261 

ε) Προς τον Υπουργό Εθνικής  Άµυνας µε θέµα: «Οριστική
κατάργηση τεσσάρων Στρατοπέδων στην ακριτική Περιφε-
ρειακή Ενότητα  Έβρου», σελ. 8265 

στ) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων:  

i. µε θέµα: «Καταγγελίες Politico για απάτες στις αγροτικές
επιδοτήσεις», σελ. 8266 

ii. µε θέµα: «Οι επιπτώσεις από την υλοποίηση του «Blue
Deal» (Γαλάζιας Συµφωνίας) της Ευρωπαϊκής  Ένωσης στις
επιδοτήσεις των αγροτών στο πλαίσιο της ΚΑΠ µετά το
2027», σελ. 8268 

ζ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας: 
i. µε θέµα: « Άµεση λύση στη µονιµοποίηση όλων των υπαλ-

λήλων των πρώην Φορέων Διαχείρισης Προστατευόµενων
Περιοχών (Φ.Δ.Π.Π.) και νυν Μονάδων Διαχείρισης Προστα-
τευόµενων Περιοχών (Μ.Δ.Π.Π.) του Οργανισµού Φυσικού
Περιβάλλοντος και Κλιµατικής Αλλαγής Ο.ΦΥ.ΠΕ.Κ.Α.», σελ.
8270 

ii. µε θέµα: «Ειδικό Χωροταξικό Πλαίσιο για ΑΠΕ», σελ.
8272 

η) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών µε θέµα: «Πώληση του
Κτιρίου της «Αλλατίνη» στον Τούρκο Ραχµί Κοτς», σελ. 8278 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Οι Υπουργοί Εθνικής  Άµυνας, Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών Εξωτερικών, Εσωτερικών και Δικαιοσύνης κατέθε-
σαν στις 21.2.2025 σχέδιο νόµου: «Κύρωση του Μνηµονίου
Κατανόησης µεταξύ του Υπουργείου  Άµυνας της Γαλλικής
Δηµοκρατίας, του Οµοσπονδιακού Υπουργείου  Άµυνας της
Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας της Γερµανίας, του Υπουρ-
γείου Εθνικής  Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας, του
Υπουργείου  Άµυνας της Ιταλικής Δηµοκρατίας, του Υπουρ-
γείου  Άµυνας του Βασιλείου της Ολλανδίας και του Υπουρ-
γού  Άµυνας του Ηνωµένου Βασιλείου της Μεγάλης Βρετα-
νίας και Βορείου Ιρλανδίας σε σχέση µε την Παράδοση του
Προγράµµατος για τον Σχεδιασµό και την Ανάπτυξη Ελικο-
πτέρων Νέας Γενιάς (NGRC). , σελ. 8265 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 8267 - 8280
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 8249 - 8267

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 8268, 8270, 8271, 8272, 

8273, 8274, 8275, 8276, 
8278, 8279, 8280

ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ Σ. , σελ. 8249
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 8249, 8252, 8255, 8257, 

8259, 8261, 8263, 8265, 
8266

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΜΠΑΤΙΕΛΟΣ Ν. , σελ. 8253, 8254
ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ Α. , σελ. 8261, 8262, 8263
ΒΡΕΤΤΟΣ Ν. , σελ. 8271
ΓΑΒΡΗΛΟΣ Γ. , σελ. 8257, 8258
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 8250, 8251, 8252
ΖΕΪΜΠΕΚ Χ. , σελ. 8266, 8267
ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ Κ. , σελ. 8253, 8254, 8255, 8256, 

8257, 8258
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 8265, 8266
ΚΙΚΙΛΙΑΣ Β. , σελ. 8261, 8262, 8263
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 8249, 8250, 8268, 8269
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ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ Μ. , σελ. 8250, 8251, 8252
ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ Σ. , σελ. 8255, 8256, 8257
ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 8259, 8260
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ  Β. , σελ. 8260
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 8265, 8278, 8279
ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ Φ. , σελ. 8272, 8273, 8274
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ. , σελ. 8271, 8272, 8273, 8274
ΣΠΑΝΑΚΗΣ Β. , σελ. 8279, 8280
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ. , σελ. 8267, 8268, 8269
ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ Π. , σελ. 8274, 8275, 8276, 8277
ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 8274, 8275
ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Σ. , σελ. 8276, 8277

Γ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 8280



Αθήνα, σήµερα στις 24 Φεβρουαρίου 2025, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 14.10’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

Eισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό της η Γενική Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα πως σχετικά µε τη συζή-
τηση των επίκαιρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευ-
τικού ελέγχου τη Δευτέρα 24 Φεβρουαρίου 2025, οι επίκαιρες
ερωτήσεις που θα συζητηθούν είναι οι εξής:

Οι υπ’ αριθµόν 519/11-2-2025 και 551/17-2-2025 επίκαιρες ερω-
τήσεις, που θα απαντηθούν από τον Υπουργό Υγείας κ. Σπυρί-
δωνα - Άδωνι Γεωργιάδη. 

Οι υπ’ αριθµόν 532/13-2-2025 και 538/16-2-2025 επίκαιρες ερω-
τήσεις, που θα απαντηθούν από τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας κ. Θεόδωρο Σκυλακάκη. 

Η υπ’ αριθµόν 537/15-2-2025 επίκαιρη ερώτηση, που θα απα-
ντηθεί από τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προ-
στασίας κ. Βασίλειο Κικίλια. 

Η υπ’ αριθµόν 531/13-2-2025 επίκαιρη ερώτηση, που θα απα-
ντηθεί από τον Υφυπουργό Εθνικής Άµυνας κ. Ιωάννη Κεφαλο-
γιάννη. 

Η υπ’ αριθµόν 518/11-2-2025 επίκαιρη ερώτηση, που θα απα-
ντηθεί από τον Υφυπουργό Εσωτερικών κ. Βασίλειο Πέτρο – Σπα-
νάκη. 

Η υπ’ αριθµόν 513/10-2-2025 επίκαιρη ερώτηση, που θα απα-
ντηθεί από τον Υφυπουργό Υποδοµών και Μεταφορών κ. Βασί-
λειο Οικονόµου. 

Οι υπ’ αριθµόν 520/11-2-2025 και 547/17-2-2025 και 554/17-2-
2025 επίκαιρες ερωτήσεις, που θα απαντηθούν από τον Υφυ-
πουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Κωνσταντίνο
Καραγκούνη. 

Οι υπ’ αριθµόν 525/12-2-2025 και 541/17-2-2025 επίκαιρες ερω-
τήσεις, που θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Παναγιώτη Τσακλόγλου. 

Οι υπ’ αριθµόν 529/13-2-2025 και 543/17-2-2025 επίκαιρες ερω-
τήσεις, που θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων κ. Διονύσιο Σταµενίτη.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, τη δική µου δεν την
αναγνώσατε. Εκτός αν έχει γίνει κάποια αλλαγή και δεν το ξέρω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Την έχω αναγνώσει.

Είναι η µε αριθµό 554/17-2-2025 επίκαιρη ερώτηση. Προφανώς
και υπάρχει. Στο επίσηµο δελτίο υπάρχει. 

Κατόπιν τούτου, θα ξεκινήσουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό
519/11-2-2025 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή
Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική
Συµµαχία κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Υγείας, µε
θέµα: «Θα επαναφέρετε το δικαίωµα απόσπασης των υπαλλήλων
να συνυπηρετούν µε ένστολο σύζυγο χωρίς περιορισµούς;».  

Κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς, η ερώτηση, όπως πολύ καλά γνω-

ρίζετε, αφορά το δικαίωµα στη συνυπηρέτηση µεταξύ συζύγων,
ο ένας εκ των οποίων υπηρετεί στις Ένοπλες Δυνάµεις, και την
άνιση µεταχείριση που υφίστανται και ευελπιστούµε ότι θα απο-
καταστήσετε αυτή την αδικία, εξαιτίας µιας εγκυκλίου του Υφυ-
πουργού Υγείας. 

Δυνάµει του υπ’ αριθµόν ν.4368/2016, στο άρθρο 50 έχει προ-
βλεφθεί ότι δεν επιτρέπεται απόσπαση ή µετάταξη ή µετάθεση
του προσωπικού πλην των ιατρών του ΕΣΥ, των φορέων παροχής
υπηρεσιών υγείας, πριν παρέλθουν πέντε έτη από τον διορισµό
ή από προηγούµενη µετάταξη ή µετάθεση, µε εξαίρεση τις περι-
πτώσεις απόσπασης ή µετάταξης για λόγους συνυπηρέτησης µε
σύζυγο, ένστολο ή µη, απόσπαση ή µετάταξη σε παραµεθόριες
περιοχές κ.λπ.. 

Αυτός ο νόµος δηµιουργούσε απευθείας το δικαίωµα για την
προστασία του θεσµού της οικογένειας, η οποία οικογένεια προ-
στατεύεται από το άρθρο 21 του Συντάγµατος. 

Εν συνεχεία, δυνάµει του συγκεκριµένου νόµου, εξεδόθη στις
8 Ιουλίου του 2016 η εγκύκλιος του τότε Υπουργού Υγείας, σύµ-
φωνα µε την οποία, στην παράγραφο 5 ορίζεται ότι σύµφωνα µε
το άρθρο 50 οι αποσπάσεις για λόγους συνυπηρέτησης µε σύ-
ζυγο, ένστολο ή µη, διενεργούνται και πριν την παρέλευση της
πενταετίας από τον διορισµό ή από προηγούµενη µετάταξη ή µε-
τάθεση. 

Επίσης, σύµφωνα µε το ανωτέρω έγγραφο, οι αποσπάσεις
υπαλλήλων δεν εµπίπτουν στους περιορισµούς της παραγράφου
9 του ν.3528 του 2007, δηλαδή του Υπαλληλικού Κώδικα, και µπο-
ρούν να διενεργούνται και πριν την παρέλευση της διετίας από
τον διορισµό, δεδοµένου ότι οι ανωτέρω διατάξεις είναι προστα-
τευτικές για την οικογένεια, σύµφωνα µε την επιταγή του άρθρου
21 του Συντάγµατος. 

Συνεπώς, και πριν την παρέλευση της διετίας, κύριε Υπουργέ,
ήταν δυνατές και σύµφωνες µε τον νόµο οι αποσπάσεις υπαλλή-
λων µε σκοπό τη συνυπηρέτηση και µε τελικό και απώτερο σκοπό
την υπηρέτηση του θεσµού της οικογένειας, η οποία προστα-
τεύεται, όπως είπαµε, από το Σύνταγµα. 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ
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Από το 2016 έως και την 1η Δεκεµβρίου του 2024 οι αποσπά-
σεις διενεργούνταν µε αυτόν τον νόµο και µε αυτή την εγκύκλιο.
Επαναλαµβάνω, έως την 1η Δεκεµβρίου του 2024. Ώσπου ξα-
φνικά, στις 2 Δεκεµβρίου ο Υφυπουργός Υγείας, µε σχετική εγκύ-
κλιο, κατήργησε την προηγούµενη εγκύκλιο, αναφέροντας ότι
δεν ισχύει επ’ ουδενί η διετία. 

Έως την 1η Δεκεµβρίου του 2024 είχαν κατατεθεί πάρα πολλές
αιτήσεις -τον Αύγουστο του 2024, τον Μάιο του 2024-, µε τις
οποίες αιτήσεις ανέµεναν οι αιτούντες και οι αιτούσες την κρίση
της υπόθεσής τους, δηλαδή της απόσπασης µε σκοπό να ενωθεί
η οικογένεια, σύµφωνα µε την εγκύκλιο η οποία ίσχυε. Ποια
ίσχυε; Η εγκύκλιος του 2016, η οποία ερειδόταν στον νόµο του
2016. 

Καταλαβαίνετε ότι η εγκύκλιος του κ. Θεµιστοκλέους δηµιούρ-
γησε και δηµιουργεί µια άνιση µεταχείριση. Δεν έδωσε καν µετα-
βατικό χρονικό διάστηµα, για το µέλλον τουλάχιστον, µε αποτέ-
λεσµα να µην είναι δυνατή η εκπλήρωση του νόµου, ο οποίος
νόµος θέλει να προστατεύει, όπως και το Σύνταγµα βέβαια, την
οικογένεια. Και ευελπιστούν οι αιτούντες σε µια δίκαιη αντιµετώ-
πιση του ζητήµατος από την πλευρά σας. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Κόκκαλη. 
Θα απαντήσει ο Υπουργός Υγείας, ο κ. Άδωνις Γεωργιάδης. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ για την ερώτηση. 
Στην παράγραφο 1 του άρθρου 40 του ν.3528 του 2007 Υπαλ-

ληλικός Κώδικας ορίζεται ότι οι δηµόσιοι υπάλληλοι και οι υπάλ-
ληλοι των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου που διορίζονται
στις οργανικές θέσεις διανύουν δύο έτη δοκιµαστικής υπηρεσίας.
Στην παράγραφο 3 ορίζεται ότι µε τη συµπλήρωση της διετούς
δοκιµαστικής υπηρεσίας οι υπάλληλοι µονιµοποιούνται αυτοδί-
καια. Για την αυτοδίκαιη µονιµοποίηση εκδίδεται διαπιστωτική
πράξη. 

Στην παράγραφο 8 του άρθρου 68 προβλέπεται ότι απαγο-
ρεύεται η απόσπαση υπαλλήλου µε γενικές ή ειδικές διατάξεις –
το τονίζω- πριν παρέλθει διετία από τον διορισµό.

Η υπηρεσία έχει, άλλωστε, απαντήσει για τον νόµο του 2016. 
Πάµε στο άρθρο 50 του νόµου του 2016, που αναφέρατε, σύµ-

φωνα µε το οποίο ορίστηκαν οι όροι και οι προϋποθέσεις αναφο-
ρικά µε την κινητικότητα του νοσηλευτικού, παραϊατρικού και
λοιπού προσωπικού. 

Στην παράγραφο 7 προβλέφθηκε ότι δεν επιτρέπεται από-
σπαση, µετάταξη ή µετάθεση προσωπικού πλην των ιατρών του
ΕΣΥ, των φορέων παροχής υπηρεσιών υγείας των ΔΥΠΕ, πριν πα-
ρέλθουν πέντε έτη από τον διορισµό ή από προηγούµενη µετά-
ταξη ή µετάθεση, µε εξαίρεση τις περιπτώσεις απόσπασης ή
µετάταξης για λόγους συνυπηρέτησης µε σύζυγο, ένστολο ή µη,
απόσπασης ή µετάταξης σε παραµεθόριες περιοχές, αµοιβαίας
µετάταξης ή µετάθεσης, καθώς και απόσπασης, µετάθεσης ή µε-
τάταξης για λόγους υγείας κ.λπ..

Από τον συνδυασµό των ως άνω διατάξεων προκύπτει ότι το
προσωπικό που υπάγεται στο άρθρο 50, κατ’ αρχάς, δεν επιτρέ-
πεται να αποσπάται πριν την παρέλευση πέντε ετών, εξαιρουµέ-
νων των αποκλειστικά της υπ’ αριθµόν παραγράφου 7 περιπτώ-
σεων του ιδίου άρθρου κ.λπ.. Άρα, εδώ υπήρχε από την υπηρεσία
µας µια πολύ ισχυρή νοµική άποψη ότι για το διάστηµα της δοκι-
µαστικής υπηρεσίας των δύο ετών δεν πρέπει να επιτρέπεται η
απόσπαση ούτε για τη συνυπηρέτηση. Γι’ αυτό και βγήκε η σχε-
τική εγκύκλιος. Ήταν εισήγηση της υπηρεσίας του Υπουργείου
Υγείας. 

Θέλω να είµαι ειλικρινής. Αντιλαµβάνοµαι πλήρως τα νοµικά
τους επιχειρήµατα. Αντιλαµβάνοµαι απολύτως, όµως, και την
ανάγκη να στηριχθούν οι οικογένειες των Ενόπλων Δυνάµεων. Γι’
αυτό και έχω δώσει εντολή να αλλάξει αυτή η εγκύκλιος και να
επιτρέπεται η συνυπηρέτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Ο κ. Κόκκαλης έχει τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Η απάντηση µε καλύπτει και εναρµο-

νίζεται µε µια εγκύκλιο του Υπουργείου Εσωτερικών, στις 13 Φε-

βρουαρίου του 2025 -προσέξτε, κύριε Υπουργέ, ο Γενικός Γραµ-
µατέας, ο κ. Φουστανάκης-, η οποία αφορά, όχι τα νοσοκοµεία,
αλλά τους πολιτικούς διοικητικούς υπαλλήλους του ευρύτερου
δηµοσίου τοµέα. Επαναλαµβάνω, όχι στα νοσοκοµεία. Όµως, η
συνυπηρέτηση αφορά και άλλες κατηγορίες υπαλλήλων, Αστυ-
νοµία κ.λπ.. 

Σε κάθε περίπτωση µε νόµο του 2024 από τις διατάξεις δηλώ-
νεται µε σαφή τρόπο η βούληση της πολιτείας να υποστηρίξει
τον συνταγµατικά κατοχυρωµένο θεσµό της οικογένειας, παρέ-
χοντας τη δυνατότητα στα µέλη της να συνοικούν, αλλά και να
δηµιουργήσει τις κατάλληλες συνθήκες για την απρόσκοπτη
εκτέλεση των υπηρεσιακών καθηκόντων των υπαλλήλων. 

Αυτή η εγκύκλιος του Υπουργείου Εσωτερικών δεν κάνει λόγο
για τη διετία. Σταθµίζοντας, δηλαδή, το συµφέρον της οικογέ-
νειας και την ενίσχυση του θεσµού, αφενός, µε την κατάσταση
της υπηρεσίας αφετέρου, η οποία µπορεί πράγµατι να είναι δύ-
σκολη, γιατί υπάρχουν ελλείψεις στο προσωπικό, λένε αυτή η
εγκύκλιος και ο νόµος ότι εν προκειµένω προκρίνεται ο θεσµός
της οικογένειας και γι’ αυτό δεν κάνει λόγο καθόλου για τη διε-
τία.

Προσκοµίζω στα Πρακτικά αυτή την εγκύκλιο του Υπουργείου
Εσωτερικών, της 13ης Φεβρουαρίου 2025, η οποία βέβαια αφορά
όλους τους υπόλοιπους υπαλλήλους, όχι τα νοσοκοµεία. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κόκκαλης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Νοµίζω πως η δήλωσή σας ότι θα αλλάξει αυτή η συγκεκριµένη
εγκύκλιος του Υφυπουργού κ. Θεµιστοκλέους µε καλύπτει πλή-
ρως. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Κόκκαλη. 
Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Το

ΕΣΥ έχει πολύ µεγάλο πρόβληµα έλλειψης προσωπικού. Ειδικά
στο νοσηλευτικό προσωπικό τα κενά παραµένουν πολύ µεγάλα.
Υπό την έννοια αυτή, η υπηρεσία µας σωστά -γι’ αυτό και σωστά
βγήκε η εγκύκλιος του κ. Θεµιστοκλέους, δεν θέλω να «αδειάσω»
την υπηρεσία ή να πω κάτι τέτοιο, όχι- στηρίχθηκε πάνω στην ερ-
µηνεία του νόµου και είδε στενά το συµφέρον του ΕΣΥ, που είναι
να µην µετακινούµε εύκολα προσωπικό, διότι αυτό επιτείνει το
πρόβληµα που έχουµε στα νοσοκοµεία και το πρώτιστο είναι ότι
πρέπει να δουλεύουν.

Επαναλαµβάνω: Μετά από την εγκύκλιο που αναφέρατε του
Υπουργείου Εσωτερικών και εφόσον το Υπουργείο Εσωτερικών
πήγε σε µια ερµηνεία γενικής φύσεως για αυτό το θέµα, φώναξα
την υπηρεσία και είπα, αφού πλέον το Υπουργείο Εσωτερικών
µας δίνει τη διέξοδο αυτής της γενικής ερµηνείας, ας ακολουθή-
σουµε αυτή την κατεύθυνση. Αυτό, στην ουσία, είπα. Καλώς
βγήκε η εγκύκλιος, διότι αυτή ήταν η γνωµοδότηση του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους και αυτή ήταν η στενή ερµηνεία του
νόµου. Επαναλαµβάνω ότι η υπηρεσία µας και ο Υφυπουργός του
ΕΣΥ ήθελαν να προστατεύσουν, όχι να κάνουν ζηµιά σε κανέναν.
Όµως, ναι, θέλω να το ξεκαθαρίσω, για εµένα η υπηρεσία στις
Ένοπλες Δυνάµεις είναι µια ιερά υπηρεσία προς το έθνος και
πρέπει να µην τους δηµιουργούµε επιπλέον οικογενειακά προ-
βλήµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Συνεχίζουµε τώρα µε την τρίτη µε αριθµό 551/17-2-2025 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Λέσβου της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας,
κ. Μαρίας Κοµνηνάκα, προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Τρα-
γικές ελλείψεις στα νοσοκοµεία και τις δοµές υγείας της Σάµου
και της Ικαρίας».

Η κυρία Κοµνηνάκα, έχει τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Για δεύτερη φορά µεταφέρουµε στη Βουλή την πάνδηµη απαί-

τηση του λαού της Σάµου, της Ικαρίας και των Φούρνων, που τη
διατράνωσαν στις 12 Φλεβάρη στην απεργία που προκήρυξαν το
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Εργατικό Κέντρο Σάµου, το νοµαρχιακό τµήµα της ΑΔΕΔΥ και το
σωµατείο των εργαζοµένων του νοσοκοµείου, µε συµµετοχή
πάνω από ογδόντα φορέων των νησιών, η οποία ξεπέρασε κάθε
προηγούµενο. 

Ειδικά στη Σάµο, κύριε Υπουργέ, νέκρωσαν τα πάντα. Γιατί ο
λαός των νησιών είναι αγανακτισµένος; Διότι η πολιτική σας συ-
νεχίζει να υπονοµεύει το δικαίωµα σε δηµόσιες δωρεάν και υψη-
λού επιπέδου υπηρεσίες υγείας, τους οδηγεί στον ιδιωτικό τοµέα
ή σε πολυδάπανα ταξίδια, για να βρουν την υγειά τους. 

Ποια είναι η κατάσταση έξι µήνες µετά την προηγούµενη επί-
καιρη και τις προηγούµενες υποσχέσεις της Κυβέρνησης, που
και αυτές δόθηκαν υπό την πίεση άλλης µιας -τότε- µαζικής απερ-
γιακής κινητοποίησης µέσα στον Αύγουστο; 

Η κατάσταση επιδεινώνεται. Στην Ικαρία υπηρετούν δεκαοκτώ
µόνιµοι γιατροί από τους είκοσι πέντε που προβλέπονται, τρεις
επικουρικοί σε τρεις ειδικότητες, ενώ στο Κέντρο Υγείας του Ευ-
δήλου, αντί για οκτώ, υπηρετούν ένας µόλις παθολόγος και ένας
ακτινοδιαγνώστης, αλλά το ακτινολογικό δεν λειτουργεί. 

Στη Σάµο, από τις εβδοµήντα έξι θέσεις γιατρών, µόλις είκοσι
εννέα είναι καλυµµένες, ενώ για ειδικευµένους γιατρούς που
προβλέπονται τριάντα δύο θέσεις, υπηρετεί µόλις ένας. Η παι-
διατρική κλινική έχει µία µόνιµη παιδίατρο, αντί για τέσσερις, εδώ
και οκτώ χρόνια, µε αποτέλεσµα αυτή την εβδοµάδα -και θα πω,
αν χρειαστεί, και στη δευτερολογία µου- να κλείνει εντελώς το
παιδιατρικό. 

Μετά και τις γνωστές τραγικές συνέπειες που έχουν προηγη-
θεί, η ΜΕΘ µε έξι κλίνες έµεινε µε µόλις έναν εντατικολόγο. Στο
ΤΕΠ δεν υπάρχουν -ούτε υπήρξαν εδώ και είκοσι πέντε χρόνια-
γιατροί αυτού του τµήµατος, ούτε προκηρύσσονται καν θέσεις
γι’ αυτό, ενώ προβλέπονται τέσσερις µόνιµοι γιατροί και τα επεί-
γοντα καλύπτονται από τους αγροτικούς γιατρούς, αφήνοντας
αντίστοιχα κενά στα ιατρεία των χωριών της Σάµου, µε ό,τι αυτό
συνεπάγεται για τις αποστάσεις σε ένα επαρχιακό δίκτυο κ.λπ.. 

Χρειάζονται τριάντα ακόµη νοσηλευτές, ενώ αντίστοιχη είναι η
κατάσταση και στις διάφορες βοηθητικές υπηρεσίες. Ενδεικτικά
µόνο αναφέρω ότι στην καθαριότητα από τους δεκαέξι εργαζό-
µενους εργάζονται µόνο έξι, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για την υγι-
εινή και την ασφάλεια ολόκληρου του νοσοκοµείου. 

Αντίστοιχα, το Κέντρο Υγείας των Φούρνων είναι πλήρως υπο-
στελεχωµένο. Συνολικά, είναι τεράστιες οι ελλείψεις σε ιατρικό,
νοσηλευτικό και λοιπό προσωπικό, όπως και οι υποδοµές. 

Είναι κοινή και πικρή πείρα των νησιωτών να αναγκάζονται
ακόµη και για απλές εξετάσεις να πηγαίνουν στην Αθήνα, πλη-
ρώνοντας πανάκριβα εισιτήρια και εκεί βεβαίως, να µπαίνουν
στην ουρά, γιατί αντίστοιχη είναι η κατάσταση των νοσοκοµείων
της Αττικής. Σας ρωτάµε: Τι µέτρα πρόκειται να πάρει η Κυβέρ-
νηση, για να εκδοθεί άµεσα ανοικτή προκήρυξη όλων των κενών
θέσεων και να στελεχωθούν, µε όποιο τρόπο, µε όλο το απαραί-
τητο µόνιµο προσωπικό, πλήρους και αποκλειστικής απασχόλη-
σης, τα τµήµατα και οι κλινικές των νοσοκοµείων, τα κέντρα
υγείας, καθώς και τα περιφερειακά και τα αγροτικά ιατρεία του
Νοµού Σάµου, αναγνωρίζοντας βεβαίως όλα τα απαραίτητα µι-
σθολογικά, εργασιακά και κοινωνικά µέτρα που χρειάζεται να λη-
φθούν υπ’ όψιν, για να διευκολυνθεί η κάλυψη των θέσεων;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την κ.
Κοµνηνάκα.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, η εικόνα εγκατάλειψης του Νοσοκοµείου Σάµου

και αδιαφορίας του Υπουργείου Υγείας ή εµού προσωπικά γι’
αυτό είναι τελείως ψευδής. 

Θέλω να υπενθυµίσω ότι στο γραφείο µου είδα, µε πρωτοβου-
λία του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας του Νοµού Σάµου,
όλους τους παράγοντες της νήσου -και τον Δήµαρχο και τον Δι-
οικητή και τον Διευθυντή ιατρικής υπηρεσίας και τον Δήµαρχο
των Φούρνων και τον Δήµαρχο της Ικαρίας- και κάναµε µια πολύ
µεγάλη συζήτηση πριν από µερικούς µήνες. Προκηρύξαµε τις θέ-
σεις που υποσχεθήκαµε ότι θα προκηρύξουµε. Δεν είχαµε επιτυ-
χία, γι’ αυτό θα πάµε σε νέα προκήρυξη. 

Τις επόµενες ηµέρες, λοιπόν, προκηρύσσουµε για το Γενικό

Νοσοκοµείο Σάµου µια θέση παιδιατρικής επιµελητού Α’, µία
θέση εσωτερικής παθολογίας επιµελητού Α’, µία θέση εσωτερι-
κής παθολογίας επιµελητού Β’. Θα προκηρύξουµε, επίσης, για
τη ΜΕΘ έναν επιµελητή Α’, για την ακτινολογία επιµελητή Α’, για
την αναισθησιολογία επιµελητή Α’ και επιµελητή Β’, για την καρ-
διολογία επιµελητή Α’, για τη γαστρεντερολογία διευθυντή, για
την οφθαλµολογία διευθυντή, για την ορθοπεδική και τραυµατιο-
λογία επιµελητή Α’. Δηλαδή, προκηρύσσουµε, κυρία συνάδελφε,
-αυτή η προκήρυξη θα γίνει λογικά την άλλη εβδοµάδα- µε τα επι-
πλέον κίνητρα των άγονων περιοχών έντεκα θέσεις γιατρών για
το Νοσοκοµείο Σάµου. Είναι η µεγαλύτερη σε µαζικότητα προ-
κήρυξη που έχει γίνει ποτέ στην ιστορία αυτού του νοσοκοµείου.
Κάναµε, κατά βάση, δεκτά όλα τα αιτήµατα που µας ετέθησαν.
Άρα, κατ’ αρχάς, δεν αδιαφορούµε για το νοσοκοµείο. Και τα αι-
τήµατά τους κάνουµε δεκτά και προκηρύσσουµε τις θέσεις.

Πάµε να δούµε αν είναι ένα νοσοκοµείο για το οποίο έχουµε
αδιαφορήσει γενικά. Στο Νοσοκοµείο Σάµου µε δικές µου ενέρ-
γειες και δική µου απόφαση, κατόπιν πάλι προτάσεως του Βου-
λευτή της Νέας Δηµοκρατίας Νοµού Σάµου, εγκρίναµε µαγνητικό
τοµογράφο, ο οποίος πρόκειται να εγκατασταθεί τους επόµενους
µήνες στο νοσοκοµείο, αλλά και αποφασίσαµε την ίδρυση αιµο-
δυναµικού τµήµατος. Άρα, είναι ένα νοσοκοµείο στο οποίο ανα-
νεώνουµε τον ιατροτεχνολογικό του εξοπλισµό, ανοίγουµε
καινούργιο τµήµα αιµοδυναµικό για τα επείγοντα περιστατικά,
προκηρύσσουµε ταυτόχρονα έντεκα θέσεις γιατρών. Έχουµε αυ-
ξήσει τον προϋπολογισµό του πάνω από 50% από το 2019. Από
τα στατιστικά στοιχεία που έχουµε στη διάθεσή µας προκύπτει
ότι το Γενικό Νοσοκοµείο Σάµου κατά το τέλος του 2024 εξυπη-
ρέτησε χιλιάδες ασθενείς στα τακτικά εξωτερικά ιατρεία, δεν είχε
σοβαρά προβλήµατα στην αντιµετώπισή τους, η δε έλλειψη ια-
τρικού προσωπικού που προκάλεσε την αρνητική αυτή εικόνα και
τις κινητοποιήσεις οφείλεται κατά βάση στο ότι έχουµε δύο µό-
νιµους γιατρούς στην παθολογική παιδιατρική κλινική που ταυ-
τόχρονα έχουν λάβει πολύµηνες αναρρωτικές άδειες λόγω
σοβαρής ασθένειας που έχουν και οι δύο. Για την µεν παθολογική
κλινική οι εφηµερίες καλύπτονται συνεπικουρία γενικών ειδικευο-
µένων και αγροτικών γιατρών ενώ το ίδιο κάναµε και στην παι-
διατρική κλινική που όµως, όπως σας είπα, προκηρύσσουµε
θέσεις παιδιάτρων γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό. 
Κυρία Κοµνηνάκα, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Πρώτον, κύριε Υπουργέ, επιβεβαιώνετε

ότι ακόµα και αυτές τις όποιες υποσχέσεις τις δίνετε υπό την
πίεση των κινητοποιήσεων. Τουλάχιστον σε επίπεδο υποσχέσεων
αποδίδουν. Δεν αποδίδουν όµως στην πράξη και αυτό είναι που
µεγαλώνει την οργή του λαού. Λέτε ότι κάνατε µετά την απερ-
γιακή κινητοποίηση του Αυγούστου µια συνάντηση. Σας διαβάζω
κατά γράµµα από τα Πρακτικά τι απαντούσατε τότε µετά από
αυτή τη συνάντηση στην επίκαιρη που σας έκανα στις 13 Σεπτεµ-
βρίου. Μετά από αυτή τη συνάντηση. «Για το Νοσοκοµείο Σάµου,
τέλος Σεπτέµβρη, αρχές Οκτώβρη θα προκηρυχθούν όλες οι
κενές οργανικές. Μέχρι τέλος του χρόνου το νοσοκοµείο θα επα-
νέλθει στην κανονική του ροή». Οι θέσεις αυτές δεν καλύφθηκαν.
Δεν επανήλθε το νοσοκοµείο στην κανονική του ροή, όπως λέτε.
Ως προς τα νούµερα που επαναλαµβάνετε ότι πέρασαν και εξυ-
πηρετήθηκαν από το νοσοκοµείο δεν λέτε από ποιων τις πλάτες
και µε εξάντληση ποιανών βγήκαν αυτά τα περιστατικά που ενώ
θα έπρεπε να εξετάζονται από ειδικότητες εξετάζονται από αγρο-
τικούς. Θα σας τα πω και παρακάτω. Αλλά δεν προκηρύχθηκαν
καν ποτέ -και τώρα ακόµα- το σύνολο των κενών οργανικών θέ-
σεων σε όλες τις µονάδες της υγείας ούτε καν βεβαίως στο νο-
σοκοµείο. 

Ποιο ήταν το αποτέλεσµα; Πλέον ούτε η παθολογική κλινική
δεν µπορεί να λειτουργήσει. Επί της ουσίας οι δύο παθολόγοι
που δουλεύουν στα κόκκινα αναλαµβάνοντας τεράστιους κινδύ-
νους βρίσκονται άτυπα σε επιφυλακή, δεν µπορούν όµως να κα-
λυφθούν οι εφηµερίες της παθολογικής. Για να µην διερωτη-
θούµε υπό την επίβλεψη ποιου ειδικευµένου γιατρού εξετάζουν
οι αγροτικοί στα επείγοντα περιστατικά, για να δούµε και το επί-
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πεδο παροχής υγείας στα νοσοκοµεία. Πλέον από το Σάββατο,
προχθές, είναι παντελώς κλειστή, κύριε Υπουργέ, η παιδιατρική
κλινική. Μέχρι και την Παρασκευή δεν θα µπορεί να λειτουργήσει
γιατί η παιδίατρος που µε µπλοκάκι παροχής υπηρεσιών προσφέ-
ρει τις υπηρεσίες της εκεί ολοκλήρωσε τον αριθµό των εφηµε-
ριών της και θα λείψει αυτό το διάστηµα. Άρα, πού θα απευθυνθεί
ολόκληρο το νησί για τα παιδιατρικά περιστατικά µέσα στον χει-
µώνα µε έξαρση των ιώσεων, µε κλειστή την παιδιατρική του νο-
σοκοµείου; Πού θα απευθυνθούν τα παιδιά στα παιδιατρικά
περιστατικά από τη δοµή των προσφύγων µε έξαρση πολλών και
µεταδοτικών ασθενειών στο ΚΥΤ που κι αυτά καλύπτονται από το
νοσοκοµείο; Γιατί δεν υπάρχει αντίστοιχο κέντρο υγείας στους
ιδιώτες. Και δεν µιλάµε για σοβαρότερα περιστατικά µε τα πανά-
κριβα ταξίδια στην Αθήνα για να πάρουν βεβαίως ουρά κι αυτοί
στο Παίδων. 

Και τώρα κάνετε ένα βήµα πίσω από αυτή την υπόσχεση που
ούτε τότε την υλοποιήσατε. Σας λέω ότι από τους 76 που προ-
βλέπει το οργανόγραµµα του νοσοκοµείου είναι καλυµµένες
µόλις 29. Και έρχεστε εδώ µετά βαΐων και κλάδων και ανακοινώ-
σατε ότι θα προκηρύξετε έντεκα οργανικές θέσεις. Από τις εβδο-
µήντα έξι είναι καλυµµένες οι είκοσι µία και θα προκηρύξετε
έντεκα. Και καλείτε τον λαό της Σάµου να πανηγυρίζει γι’ αυτή
την εξέλιξη όταν βεβαίως και τα πεπραγµένα σας και οι υποσχέ-
σεις που δεν ικανοποιήθηκαν ούτε την προηγούµενη φορά δηµι-
ουργούν εύλογα δυσπιστία. Σας λέγαµε και τότε ότι η πολιτική
σας τελικά στοχεύει στο να υποβαθµίζεται ο δηµόσιος και δω-
ρεάν χαρακτήρας της παροχής υγείας για να δηµιουργείτε σε
ακόµα έναν τοµέα έναν τεράστιο χώρο κερδοφορίας για τους
ιδιώτες. Και βεβαίως για να διατηρείτε τον περιορισµένο –λέτε-
δηµοσιονοµικό χώρο που είναι περιορισµένος για την κάλυψη
των λαϊκών αναγκών της υγείας κ.λπ., αλλά γίνεται αχανής και
πλουσιοπάροχος όταν αφορά την χρηµατοδότηση των πολεµι-
κών δαπανών που από κοινού βεβαίως µε τους συνεταίρους της
βολικής αντιπολίτευσης ψηφίζετε. 

Τι απαντούσατε τότε, κύριε Υπουργέ, πριν έξι µήνες; Μας λέ-
γατε «σας λέµε ότι σε δεκαπέντε µέρες θα λύσουµε το πρό-
βληµα. Θα προκηρύξουµε τις θέσεις. Μέχρι το τέλος του χρόνου
θα καλυφθούν και εσείς βάζετε την κασέτα». Ποιος βάζει σήµερα
κασέτα, κύριε Υπουργέ και µάλιστα αναµασηµένη και κακής ποι-
ότητας ανακοινώνοντας ακόµα µια φορά αυτά που ανακοινώσατε
και δεν κάνατε ποτέ πράξη; Γι’ αυτό λοιπόν το «φτάνει πια η κο-
ροϊδία,  ο εµπαιγµός και η εγκατάλειψη» δεν είναι δικά µας λόγια,
κύριε Υπουργέ. Είναι τα λόγια που γράφουν στο υπόµνηµά τους
το εργατικό κέντρο του Νοµού Σάµου, το νοµαρχιακό τµήµα της
ΑΔΕΔΥ, ο Σύλλογος Εργαζοµένων του Νοσοκοµείου Σάµου- Ικα-
ρίας, ο Ιατρικός Σύλλογος Σάµου, που εξέφρασαν µε τον πιο ξε-
κάθαρο τρόπο στην πάνδηµη απεργιακή τους κινητοποίηση κατά
την οποία παρέλυσε ένας ολόκληρος νοµός. Ήταν ογδόντα και
πλέον οι φορείς που συµµετείχαν σε αυτή. Τα αιτήµατά τους θα
σας τα ξανακαταθέσουµε στα Πρακτικά για να δείτε πόσα είναι
πραγµατικά τα κενά και οι ανάγκες σε όλες τις δοµές υγείας και
να µην εµπαίζετε και ανακοινώνετε ότι θα προκηρύξετε, λέτε,
έντεκα θέσεις που είναι ο µεγαλύτερος αριθµός στην ιστορία του
Νοσοκοµείου Σάµου. Ντροπή! 

Βέβαια αποδεικνύει και ότι αυτή την πολιτική ακολουθήσατε κι
εσείς και οι προηγούµενοι. Γι’ αυτό οι κάτοικοι δεν έχουν άλλον
δρόµο. Αυτόν που περπάτησαν στις 12 του Φλεβάρη θα τον περ-
πατήσουν και στις 28 και να ξέρετε ότι η απάντησή τους θα είναι
βροντερή. Γιατί δεν αντέχει ο λαός από άλλα Τέµπη που ζει κα-
θηµερινά και σε όλα τα επίπεδα. Διεκδικεί οξυγόνο και αυτό θα
το βρει ανατρέποντας αυτή την πολιτική που θυσιάζει τις ανάγκες
του για τα κέρδη των λίγων.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μαρία Κοµνηνάκα καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κύριε Υπουργέ, έχε-
τε τον λόγο παρακαλώ. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε
Πρόεδρε, µε συγχωρείτε. Τι να πω; Λέω ότι προκηρύσσουµε
έντεκα θέσεις ταυτόχρονα για το Νοσοκοµείο Σάµου.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Από τις εξήντα που λείπουν, κύριε
Υπουργέ, µόνο στο Νοσοκοµείο Σάµου. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Εγώ
είδατε, κύριε Πρόεδρε, δεν διέκοψα καθόλου. Παρακαλώ πολύ
διεκδικώ το ίσο. Τίποτα άλλο. Εάν η αγαπητή κυρία συνάδελφος
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας έχει να µου δείξει µία
προκήρυξη του Νοσοκοµείου Σάµου που έκανε ταυτόχρονα για
πάνω από έντεκα θέσεις, θα της πω µπράβο. Κάνουµε τη µεγα-
λύτερη, τη µαζικότερη προκήρυξη µόνιµου ιατρικού προσωπικού
για το Νοσοκοµείο Σάµου που έχει γίνει ποτέ. Δεν σας αρέσει;
Δεν σας αρέσει. Προφανώς, αν κατάλαβα καλά δεν κάνουµε ούτε
εµείς καλά τη δουλειά µας -είµαστε νεοφιλελεύθεροι, καπιταλι-
στές τι είµαστε- ούτε και οι προηγούµενοι. Δηλαδή και ο ΣΥΡΙΖΑ
δεν έκανε καλά τη δουλειά του. Άρα η µόνη λύση για τον λαό
είναι το ΚΚΕ. Δεν έχει άλλη λύση. Η µόνη είναι το ΚΚΕ. Εντάξει.
Θα έρθει το ΚΚΕ, θα γεµίσει ο κόσµος λεφτά, θα βγαίνουν γιατροί
από τα δέντρα, θα έχουµε νοσοκόµες από το παράθυρο, θα πη-
γαίνουν όλα πρίµα. Όποιος το πιστεύει ας σας ψηφίσει. Προς το
παρόν δεν βλέπω να σας πιστεύουν και πολλοί.

Άρα, για να γυρίσουµε τώρα στον πραγµατικό  κόσµο, αυτή η
Κυβέρνηση και αυτός ο Υπουργός -να το τονίσω αυτό- συνεργά-
στηκε µε τον κ. Στεφανάδη. Στη Σάµο έχουµε, κύριε Υπουργέ, το
πλεονέκτηµα να έχουµε έναν τοπικό Βουλευτή που είναι από τους
καλύτερους, πιο εξαίρετους, διάσηµους και καλούς γιατρούς της
χώρας. Είναι δυνατόν ο κ. Στεφανάδης που αφιέρωσε όλη του τη
ζωή στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας να µην ενδιαφέρεται για τα νο-
σοκοµεία της εκλογικής του περιφέρειας; Άρα, λοιπόν, ο κ. Στε-
φανάδης είναι στο γραφείο µου για τα νοσοκοµεία συνεχώς.
Αυτός µου είπε να πάρω τον τοµογράφο, αυτός µου είπε να κάνω
το αιµοδυναµικό τµήµα, αυτός µου έφερε τους δηµάρχους. Εν-
διαφέρεται πολύ ο ίδιος, ασταµάτητα. 

Πράγµατι, από τη συνεργασία µαζί του σας λέω ότι και προκη-
ρύξαµε, που δυστυχώς δεν είχε ανταπόκριση και τώρα προκη-
ρύσσουµε µαζικότερα. Τώρα µου λέτε ότι έληξε η κυρία µε το
µπλοκάκι, η παιδίατρος. Το ξέρουµε το πρόβληµα. Ποιο είναι το
πρόβληµα, κύριε Πρόεδρε; Η µόνιµη παιδίατρος ασθένησε βαριά.
Της εύχοµαι και περαστικά. Ασθένησε στ’ αλήθεια. Έχει µια σο-
βαρή ασθένεια και πήρε πολύµηνη αναρρωτική άδεια. Ναι, δυ-
στυχώς, συµβαίνει και να ασθενεί ο κόσµος που εργάζεται στο
ΕΣΥ. Δεν είναι άτρωτοι κι αυτοί οι άνθρωποι. Τι να τους πούµε;
Φέραµε µία κυρία µε µπλοκάκι -µάλιστα αν θυµάµαι καλά είναι
και παρατασιακή στην πραγµατικότητα- και δεν µπορούσε για
λίγες µέρες. Θα ξαναέρθει. 

Προκηρύσσουµε θέση µονίµου παιδιάτρου γι’ αυτόν ακριβώς
τον λόγο. Το βάλαµε και άγονο για να παίρνει και επιπλέον λεφτά.
Βάλαµε και έντεκα µαζεµένες θέσεις για να πάνε πολλοί και να
µην λένε ότι κάνουµε λίγες και φοβούνται ότι θα κάνουν εφηµε-
ρίες. Κάναµε όλα τα αιτήµατα που µας έκαναν δεκτά. Τι άλλο να
σας πω; 

Αν τώρα αυτό είναι δείγµα ότι δεν ενδιαφερόµαστε για τη
Σάµο, ας έρθει το ΚΚΕ να βρει γιατρούς. Τι να σας πω. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε τον κύριο Υπουργό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», δεκατρείς µαθή-
τριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο
Ριζιών Έβρου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωράµε τώρα στην τρίτη µε αριθµό 547/17-2-2025 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Πειραιώς της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. Νικολάου Αµπατιέλου προς την Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα: «Μέτρα προστασίας της υγείας
και της ασφάλειας σε όλα τα ναυπηγεία και τη ναυπηγοεπισκευα-
στική ζώνη».

Παρακαλώ, κύριε Αµπατιέλο, έχετε τον λόγο.
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΜΠΑΤΙΕΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, επαναφέρουµε σήµερα στη Βουλή ένα ζή-

τηµα κυριολεκτικά ζωής ή θανάτου. Είναι στο επίκεντρο πάρα
πολλά χρόνια των κινητοποιήσεων και των διεκδικήσεων χιλιάδων
εργαζοµένων στα ναυπηγεία και τη ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη
του Περάµατος και αφορά τα µέτρα προστασίας της υγείας και
της ασφάλειας ιδιαίτερα στους συγκεκριµένους χώρους δου-
λειάς. 

Μιλάµε µε κάποια δεδοµένα, τα αποτελέσµατα της σηµερινής
πραγµατικότητας, που είναι πολύ αποκαλυπτικά. Καθηµερινά τα
εργατικά «ατυχήµατα», µικρότερα ή σοβαρότερα. Μόνο τον τε-
λευταίο χρόνο τρεις άνθρωποι πήγαν για δουλειά και δεν γύρισαν
στο σπίτι τους. Και δεν υπολογίζετε στα επίσηµα στοιχεία κι άλ-
λους τρεις νεκρούς εργάτες αναφέροντας γενικά παθολογικά
αίτια, όταν έχασαν τη ζωή τους εν µέσω καύσωνα µέσα σε θερ-
µοκρασίες υπερβολικές. Ξέρετε πώς είναι η θερµοκρασία. Αν έξω
κάνει 30-35 βαθµούς µέσα στα µηχανοστάσια των πλοίων είναι
πολύ µεγαλύτερες οι θερµοκρασίες και έφυγαν αυτοί οι εργάτες
από θερµοπληξία. 

Αν µιλήσουµε και για τον τελευταίο χρονικά, επειδή ήταν εδώ
ο κ. Γεωργιάδης πριν, ο προηγούµενος Υπουργός Εργασίας,
ήταν συνταξιούχος ο τελευταίος. Με µεγάλα λόγια περάσατε
έναν νόµο δίνοντάς του την επιλογή -λέγατε- να µπορεί να επιλέ-
γει και ο συνταξιούχος να πηγαίνει για δουλειά µετά τη συντα-
ξιοδότησή του. Λες και είναι επιλογή ενός ανθρώπου που έχει
δώσει τόσους κόπους όλη του τη ζωή για να βγει να απολαύσει
τα τελευταία χρόνια της ζωής του, όσο είναι δυνατόν περισσό-
τερα, µε την οικογένειά του, να τα παρατήσει αυτά επειδή δεν
του φτάνει η σύνταξη και να ξαναβγεί στο µεροκάµατο σε δύσκο-
λες δουλειές και επικίνδυνες και για τους νεότερους, πόσο µάλ-
λον για µεγαλύτερους ανθρώπους σε ηλικία. Αυτά είναι τα
αποτελέσµατα. 

Δεν φταίει η «κακιά η ώρα» ούτε είναι «ανθρώπινο λάθος», που
διαρκώς είναι η προσφιλής σας απάντηση σε όλα αυτά. Ο λόγος
είναι ότι τα µέτρα υγείας και ασφάλειας των εργαζοµένων, η ίδια
η προστασία της ανθρώπινης ζωής είναι κόστος, κόστος στη
ζώνη και στα ναυπηγεία για τους εφοπλιστές, κόστος για τους
εργολάβους. Είναι στον τελικό ισολογισµό. Πόσα θα ήταν τα
κέρδη µου µε αυτά; Λιγότερα; Δεν τα παίρνω για να αυγατίζει η
κερδοφορία. 

Η ουσία, λοιπόν, είναι η ίδια. Γιατί και σε άλλους χώρους δου-
λειάς, δυστυχώς, δύο χρόνια τώρα θρηνούµε τριακόσιους εργα-
ζόµενους που δεν γύρισαν σπίτι. Γιατί το έγκληµα των Τεµπών
έχει την ίδια ουσία, στο τι σηµαίνει ασφάλεια να θεωρείται κόστος
που βρέθηκαν δύο τρένα στις ίδιες ράγες για δώδεκα λεπτά και
τελικά συγκρούστηκαν. Αυτή είναι η ουσία που ξεσηκώνει σή-
µερα, λοιπόν, τον ελληνικό λαό. 

Οι εργαζόµενοι έχουν κάνει δεκάδες κινητοποιήσεις, συσπει-
ρωµένοι στα συνδικάτα τους στα ναυπηγεία και στη ζώνη. Έχουν
κάνει και συναντήσεις και µε τα αρµόδια Υπουργεία και µε εσάς
προσωπικά. Τα ξέρετε καλά τα θέµατα. Το θέµα είναι ότι κω-
φεύετε. Κι εκτός από το να λύνετε, υπάρχει κι ένα νέο στοιχείο
ότι διαµορφώνεται τελικά µια ζούγκλα. Αν δεν υπάρχει ένα τέτοιο
πλαίσιο που να προστατεύει την εργασία διαµορφώνεται µια ζού-
γκλα. Τι ζούγκλα; Να χτυπάνε µέρα µεσηµέρι στο κεντρικό δρόµο
της Νίκαιας τον πρόεδρο του σωµατείου των ναυπηγοξυλουργών
-δύο, µε φάτσες φανερές, λίγο πριν χτυπήσουν τις κάλυψαν-να
υπάρχει όλο το αποδεικτικό υλικό παντού, όλος ο κόσµος έξω
µέρα µεσηµέρι σε κεντρικό δρόµο, να υπάρχει βιντεοληπτικό
υλικό, όλοι να το έχουν δει, να έχουν περάσει σχεδόν δύο µήνες
κι ακόµα να µην έχει προχωρήσει η ταυτοποίηση ποιοι ήταν οι
δράστες που χτύπησαν έναν από τους πρωτοπόρους στον χώρο
που σταµατάει µε το σωµατείο όταν σε µια δουλειά δεν παίρνο-
νται τα απαραίτητα µέτρα υγείας και ασφάλειας, να παρθούν και
µετά να συνεχίσει για να µπορούν να πηγαίνουν οι άνθρωποι πίσω
στα σπίτια τους σώοι και αβλαβείς. 

Άρα, τι προτίθεστε να κάνετε πρώτον για την υποχρεωτικότητα
της σύµβασης στη ζώνη, που είναι ένα ελάχιστο που µπορεί να
γίνει γι’ αυτούς τους χώρους, για τις προϋποθέσεις δουλειάς, για
τα ωράρια, για τα µέτρα προστασίας υγείας και ασφάλειας και τι
θα γίνει µε τη µεγάλη ανάγκη να αυξηθούν οι Μεικτές Επιτροπές

Ελέγχου και στα ναυπηγεία, που δεν ισχύουν τώρα, και όλη την
ηµέρα αφού η δουλειά τρέχει όλη την ηµέρα και τα σαββατοκύ-
ριακα που είναι και οι ώρες που δεν λειτουργούν αυτές οι επιτρο-
πές, που γίνονται και τα περισσότερα εργατικά, εργοδοτικά
εγκλήµατα, λέµε εµείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Αµπατιέλο.

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης, ο κ. Κωνσταντίνος Καραγκούνης. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Αγαπητέ συνάδελφε, ευχαριστώ πολύ για την ερώτηση. Έρχε-
ται σε µια σειρά πολλών ερωτήσεων που γίνονται ειδικά για τη
ζώνη, αλλά και γενικότερα για την ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη
και τα ναυπηγεία. Η αλήθεια είναι, εγώ το έχω πει πάρα πολλές
φορές, ότι για εµάς αποτελεί υψηλή προτεραιότητα το ζήτηµα
της υγείας και της ασφάλειας σε κάθε χώρο εργασίας, πόσο µάλ-
λον στη ζώνη που πράγµατι εντοπίζονται προβλήµατα. 

Και συνολικά, όµως, θεωρώ ότι είναι πολύ σηµαντικό να υπάρ-
χει µία κουλτούρα πρόληψης σε οποιονδήποτε τοµέα και σε οποι-
ονδήποτε εργασιακό χώρο. Αυτό είναι το πιο σηµαντικό. Η αλή-
θεια είναι ότι σε πάρα πολλές επισκέψεις που κάνω ακριβώς για
να δω και πώς είναι η κατάσταση, αλλά και τι µέτρα ακολουθού-
νται, υπάρχουν συγκεκριµένες περιοχές εργασίες και σε ναυπη-
γεία που είναι πάρα πολύ περιορισµένα τα εργατικά ατυχήµατα
και σε θανατηφόρα είναι µηδέν. Οπότε πρέπει να εντοπίσουµε
ποιο είναι το πρόβληµα, πού υπάρχει ζήτηµα.

Έχω πει πολλές φορές και το ξέρετε κι εσείς, κύριε συνά-
δελφε, εµείς επεξεργαζόµαστε και είµαστε σε συχνή επικοινωνία
και συζητήσεις µε τους εκπροσώπους των εργαζοµένων στη
ζώνη όσο και µε την Επιθεώρηση Εργασίας, ώστε να ενδυναµώ-
σουµε και τη λειτουργία των µεικτών επιτροπών στις οποίες ανα-
φερθήκατε, ο υποστηρικτικός ρόλος των οποίων και προς την
Επιθεώρηση Εργασίας είναι πράγµατι πολύ σηµαντικός. Το έχω
ήδη επικοινωνήσει, το γνωρίζετε, ότι και µε το υπό εξέταση νο-
µοσχέδιο για την υγεία και την ασφάλεια το οποίο φέρνουµε και
επεξεργαζόµαστε αυτή τη στιγµή κοιτάµε για πολιτικές αυστη-
ροποίησης των ελέγχων, αλλά και µέσω συγκεκριµένης πρωτο-
βουλίας σε συνεργασία και µε την ΔΥΠΑ, την ενίσχυση του έργου
των µεικτών επιτροπών. 

Σε κάθε περίπτωση, κι επειδή µας ενδιαφέρει να υπάρχει συ-
νεχής έλεγχος σε όλα τα ναυπηγεία ώστε να διασφαλίζεται η
υγεία και η ασφάλεια των εργαζοµένων σε αυτή την θα έλεγα
πράγµατι πολύ απαιτητική, πολύ δύσκολη, πολύ επίπονη και επι-
κίνδυνη εργασία, βρισκόµαστε σε συνεχή επικοινωνία µε την Ανε-
ξάρτητη Αρχή Επιθεώρησης Εργασίας, η οποία όπως γνωρίζετε,
κύριε συνάδελφε, έχει τη δυνατότητα διενέργειας ελέγχων πα-
ντού και προς κάθε κατεύθυνση, σε όλα τα ναυπηγεία, στους πά-
ντες. 

Μάλιστα, το έχουµε συζητήσει πολλές φορές και µε τους εκ-
προσώπους των εργαζοµένων στα ναυπηγεία και γι’ αυτό ακρι-
βώς θα ήθελα να σας ενηµερώσω και για την απάντηση που
έχουµε από την Ανεξάρτητη Αρχή Επιθεώρησης Εργασίας για τα
ζητήµατα αυτά. 

Πρώτον, σε ό,τι αφορά θέµατα επιθεώρησης εργασιακών σχέ-
σεων -θα πάµε µετά για την υγεία και την ασφάλεια-, στην Περι-
φερειακή Διεύθυνση Εργασιακών Σχέσεων Αιγαίου έχουν
διενεργηθεί εντός του 2024 δεκαοκτώ εργατικές διαφορές που
αφορούσαν συνεργεία που απασχολούνταν εντός του Ναυπη-
γείου Σύρου, εκ των οποίων δεκαεπτά επιλύθηκαν και καταβλή-
θηκαν 51.026 ευρώ και η µια παραπέµφθηκε στα δικαστήρια.

Ως προς το Ναυπηγείο Ελευσίνας το Τµήµα Επιθεώρησης Ερ-
γασιακών Σχέσεων Ελευσίνας κατά τα έτη 2023-2024 υπέβαλε
τρία διοικητικά πρόστιµα ύψους 150.000 ευρώ σε επιχείρηση για
µη καταβολή δεδουλευµένων κ.λπ., καθώς και δώρου Πάσχα και
Χριστουγέννων, ενώ για τη µη καταβολή δεδουλευµένων αποδο-
χών καθώς και την καταβολή δώρου Πάσχα ‘23 και δώρου Χρι-
στουγέννων των ετών ‘21 και ‘22 υπέβαλε δύο µηνύσεις στον
αρµόδιο Εισαγγελέα Πληµµελειοδικών Αθηνών.

Ως προς τη Ναυπηγοεπισκευαστική Ζώνη Πειραιώς, Δραπε-
τσώνας, Κερατσινίου, Περάµατος, Σαλαµίνας, το Τµήµα Επιθεώ-
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ρησης Εργασιακών Σχέσεων Νοτίου Τοµέα Πειραιά έχει διενερ-
γήσει το έτος ‘24 έως και σήµερα οκτώ εργατικές διαφορές. Αφο-
ρούσαν οφειλές δεδουλευµένων αποδοχών. Η µια αφορούσε
θέµατα βίας και παρενόχλησης, για τις οποίες για µια υποβλή-
θηκε µηνυτήρια αναφορά, για µια επιβλήθηκε πρόστιµο για µη
παράσταση εργοδότη και για µια εκκρεµεί επιβολή προστίµου.
Έχουν διενεργηθεί δεκαεννέα έλεγχοι από τους οποίους δεν δια-
πιστώθηκαν παραβάσεις εργατικής νοµοθεσίας.

Σε ό,τι αφορά στην ελεγκτική δραστηριότητα της Επιθεώρη-
σης Εργασίας για τα θέµατα ασφάλειας και υγείας των εργαζο-
µένων στην Ναυπηγοεπισκευαστική Ζώνη, αυτή συνεχίζεται
απρόσκοπτα και διενεργείται σε τακτική βάση από κλιµάκιο επι-
θεωρητών υγείας και ασφάλειας στην εργασία και τις δύο επι-
τροπές ασφάλειας και υγείας των εργαζοµένων -είναι η υπουρ-
γική απόφαση, δεν χρειάζεται να αναφέρουµε- µε επικεφαλής
επιθεωρητή, είναι µικτές επιτροπές και τη συµµετοχή εκπροσώ-
πων εργαζοµένων.

Επιπλέον, σύµφωνα µε τα στοιχεία που µας παρείχαν τα αρµό-
δια τµήµατα της Επιθεώρησης Εργασίας κατά το ‘24 πραγµατο-
ποιήθηκαν συνολικά τετρακόσιοι δεκαοκτώ έλεγχοι στα ναυπη-
γεία της χώρας, εν γένει στη Ναυπηγοεπισκευαστική Ζώνη και
όσον αφορά το ΠΔ του 1990 και υποβλήθηκαν πενήντα έξι διοι-
κητικές κυρώσεις για διαπιστωθείσες παραβάσεις.

Τέλος -και αυτό έχει να κάνει µε το ερώτηµα το οποίο θέσατε-
σε ό,τι αφορά τα θανατηφόρα εργατικά ατυχήµατα στα ναυπη-
γεία και τη Ζώνη από το ‘22 µέχρι και σήµερα έλαβαν χώρα τέσ-
σερα θανατηφόρα εργατικά ατυχήµατα, τα οποία διερευνήθηκαν
ως προς τις συνθήκες και τα αίτια τους από επιθεωρητές υγείας
και ασφάλειας, οι οποίοι συνέταξαν σχετικές εκθέσεις και υπέ-
βαλαν µηνυτήριες αναφορές στις αρµόδιες εισαγγελικές αρχές.
Το ‘24 είχαµε δύο, το ‘22 είχαµε ένα και το ‘23 ένα. Απλά για να
έχετε ακριβώς τους αριθµούς των θανατηφόρων στη Ζώνη και
στα ναυπηγεία.

Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου και αφού σας ακούσω για
τα υπόλοιπα ζητήµατα που θέσατε και για τη συλλογική σύµβαση
και για τα υπόλοιπα θέµατα υγείας και ασφάλειας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Κύριε Αµπατιέλο, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΜΠΑΤΙΕΛΟΣ: Δεν θα κάνουµε τώρα πάνω στους

αριθµούς αντιπαράθεση, γιατί σας είπα µε συγκεκριµένα στοιχεία
πώς υπολογίζονται ακόµα και για παθολογικά αίτια άνθρωποι οι
οποίοι άφησαν την τελευταία τους πνοή από θερµοπληξία µέσα
στον χώρο δουλειάς. Το αφήνω στην άκρη.

Λέτε για τη δυνατότητα του ΚΕΠΕΚ, για τις εκθέσεις που σας
ήρθαν κ.λπ.. Φαντάζοµαι µέσα στις εκθέσεις τους θα έχουν και
πόσοι είναι, πόσοι είναι οι εργαζόµενοι επιθεωρητές εργασίας σε
σχέση µε τον όγκο της δραστηριότητας που υπάρχει ιδιαίτερα
στην περιοχή του Πειραιά, Πέραµα, Κερατσίνι, Δραπετσώνα, Σα-
λαµίνα, αλλά πόσο µάλλον αν βάλουµε και τα ναυπηγεία, ότι είναι
ελάχιστοι δηλαδή, ότι είναι απαραίτητη η πρόσληψη µόνιµου
προσωπικού και αύξηση της χρηµατοδότησης προς την Επιθεώ-
ρηση Εργασίας για να καταφέρουν να είναι σε ένα τόσο µεγάλο
όγκο εργασιών και που πολλοί από αυτούς δυστυχώς είναι και
πολύ µεγάλοι σε ηλικία και θα βγουν στη σύνταξη και δεν προ-
βλέπεται να καλυφθούν αυτές οι θέσεις, αλλά ακόµη και ο έλεγ-
χος εργασίας µέσα σε καράβι είναι δύσκολος για έναν άνθρωπο
µεγάλης ηλικίας.

Λέτε ότι αυξήσαµε τους ελέγχους.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Η Επιθεώρηση.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΜΠΑΤΙΕΛΟΣ: Η Επιθεώρηση, ναι.
Δεν είναι αυτοί οι έλεγχοι, κύριε Υπουργέ, για να είµαστε κα-

θαροί και να µας καταλαβαίνει και ο κόσµος. Για να το πούµε µε
ένα παράδειγµα να είναι κατανοητό, όταν πάει σε ένα καράβι η
Επιθεώρηση και δουλεύουν µέσα πέντε εργολάβοι και είναι και ο
πλοιοκτήτης και βρει µια παράβαση θα κόψει -πέντε και ένα- έξι
δελτία ελέγχου. Είναι πολύ λιγότερα από όσα φαίνονται στην
πραγµατικότητα και τους απαραίτητους ελέγχους που πρέπει να
γίνονται.

Η χρονική επέκταση, λοιπόν, µε την αύξηση των µικτών επιτρο-

πών που βάζουµε εµείς αυτό το κεντρικό θέµα στη συγκεκριµένη
ερώτηση, είναι απαραίτητη. Ξέρετε γιατί; Γιατί όλοι ξέρουν πότε
βγαίνουν οι έλεγχοι και πότε όχι.

Θέλετε να σας πω τα µεγάλα θανατηφόρα των τελευταίων πολ-
λών χρόνων; Όχι µόνο πέρσι, φέτος κ.λπ., Sailor, πέντε νεκροί,
ηµέρα Σάββατο. Ξέρανε ότι το Σάββατο δεν γίνονται έλεγχοι.
Friendship Gas, οκτώ νεκροί εργάτες µετά τις 14.00’, 15.00’,
16.00’ το απόγευµα, αν θυµάµαι καλά. Επίσης θανατηφόρο ερ-
γοδοτικό έγκληµα που έγινε στις 16.00’ το απόγευµα. Είναι πολύ
κρίσιµη, λοιπόν, η χρονική επέκταση για να µην αποθρασύνονται
και οι εργολάβοι και οι εφοπλιστές στον τρόπο που προχωράνε
τις δουλειές.

Για όλα αυτά, λοιπόν και για πολλά ακόµα στις 28 του µήνα γί-
νεται µια πολύ µεγάλη απεργία, µια µεγάλη συγκέντρωση. Δεν
είναι άσχετα αυτά τα θέµατα µεταξύ τους. Θα έχει πολύ µεγάλη
δυναµική και εµείς παλεύουµε να έχει και συνέχεια και βεβαίως
πρώτα και κύρια για την πραγµατική δικαίωση για τα θύµατα στα
Τέµπη, για τις οικογένειές τους που έχουν δώσει ένα πολύ µε-
γάλο αγώνα, για όλον τον λαό που είναι µπροστά δύο χρόνια και
δεν αφήνει να ξεχαστεί και να συγκαλυφθεί το συγκεκριµένο
έγκληµα, αλλά και για τα Τέµπη που ξηµερώνουνε στις ζωές όλων
των ανθρώπων, όλου του λαού, σε όλους τους τοµείς της ζωής
και της δουλειάς που αφορά η συγκεκριµένη ερώτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Αµπατιέλο.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πολύ γρήγορα κωδικοποιηµένα σε αυτά που αναφέρατε για τα

στοιχεία, όσον αφορά τα θανατηφόρα εργατικά ατυχήµατα, σας
είπα ότι είναι τα επίσηµα στοιχεία της Ανεξάρτητης Αρχής. Δεν
χρειάζεται να επανέλθω. Τέσσερα σας είπα για το ‘22, ‘23 και το
‘24. Αυτό το οποίο σωστά επισηµάνατε, ενισχύουµε την Ανεξάρ-
τητη Αρχή Επιθεώρησης Εργασίας µε πρόσθετο προσωπικό, µε
νέες οργανικές θέσεις, ώστε να καλύψουµε πάνω από 98% των
θέσεων στην επιθεώρηση εργασίας. Θεωρούµε το έργο τους
πάρα πολύ σηµαντικό και στις εργασιακές σχέσεις και στους επι-
θεωρητές υγείας και ασφάλειας, ώστε να µπορέσουµε να εντεί-
νουµε τους ελέγχους -όπως σας είπα και πριν- και να αυστηρο-
ποιήσουµε το πλαίσιο. Το θεωρώ πάρα πολύ σηµαντικό στη λο-
γική της κουλτούρας πρόληψης, όπως ανέφερε και στην πρωτο-
λογία µου, είναι πάρα πολύ σηµαντικό να µπορέσουµε να περιο-
ρίσουµε όσο το δυνατόν περισσότερο τα εργατικά ατυχήµατα.
Από εκεί και πέρα -το ξέρετε πάρα πολύ καλά- ότι για εµάς αυτή
είναι η προτεραιότητα, το έχω πει και εγώ και η Υπουργός και θα
το συνεχίσουµε.

Συλλογικές συµβάσεις εργασίας, πολύ σηµαντικό επίσης το
ερώτηµα που θέσατε. Εµείς το έχουµε πει συνολικά ως Υπουρ-
γείο ότι βούληση του Υπουργείου είναι να ενισχύσουµε και να
στηρίξουµε τις ελεύθερες συλλογικές διαπραγµατεύσεις. Θα σας
πω, αγαπητέ συνάδελφε, ότι µε τον νόµο που ψηφίσαµε τον Δε-
κέµβριο του ‘24 και µε τον οποίο ενσωµατώσαµε την κοινοτική
οδηγία για τους επαρκείς κατώτατους µισθούς, η χώρα προοδευ-
τικά έχει δεσµευθεί ότι θα αυξηθεί το ποσοστό κάλυψης εργαζο-
µένων από συλλογικές συµβάσεις εργασίας.

Έχουµε πει επιπλέον µε βάση το άρθρο 5 του ν.5163/2014
εντός του έτους προβλέπεται η κατάρτιση του πρώτου σχεδίου
δράσης για την προώθηση των συλλογικών διαπραγµατεύσεων
και στην κατάρτιση του σχεδίου θα συµµετέχουν πέρα και πάνω
από όλα οι κοινωνικοί εταίροι, αλλά το έχουµε πει και έχει δε-
σµευθεί και η Υπουργός, το έχουµε πει σας Υπουργείο και τα
κόµµατα. Θεωρούµε πολύ σηµαντικές τις προτάσεις τις οποίες
θα µας καταθέσετε.

Σε κάθε περίπτωση στην περίπτωση των κλαδικών ή οµοι-
οεπαγγελµατικών συµβάσεων που αιτούνται να κηρυχθούν γενι-
κώς υποχρεωτικές, τούτο συµβαίνει όταν πληρούνται -το ξέρετε
πάρα πολύ καλά- οι νόµιµες προϋποθέσεις. Το µείζον, όµως, είναι
να αυξηθεί το πλήθος των συλλογικών συµβάσεων που συνά-
πτουν οι ίδιοι οι κοινωνικοί εταίροι, ώστε να αυξηθεί πρωτογενώς
το ποσοστό κάλυψης από συλλογικές συµβάσεις. Η βούλησή µας
προφανώς είναι, υποστηρίζοντας την ενίσχυση των συλλογικών
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συµβάσεων εργασίας, να σταθούµε κοντά στους κοινωνικούς
εταίρους για την επίτευξη του σκοπού αυτού.

Πολύ γρήγορα τώρα για την υγεία και την ασφάλεια. Όπως
είπα και πριν είναι µεγάλη µας προτεραιότητα, ειδικά για τις δρα-
στηριότητες υψηλής επικινδυνότητας, όπως ακριβώς είναι και οι
ναυπηγικές εργασίες, ισχύουν οι γενικές προβλέψεις του κώδικα
νόµων για την υγεία και την ασφάλεια αλλά βεβαίως και ειδικό-
τερα οι προβλέψεις του προεδρικού διατάγµατος 70 του 1990.
Η νοµοθεσία για την ασφάλεια και την υγεία εφαρµόζεται στη
χώρα µας σε όλες τις επιχειρήσεις, εγκαταστάσεις, εκµετάλλευ-
σης, αλλά βεβαίως και στα ναυπηγεία και στη Ζώνη. 

Είναι βασικό χαρακτηριστικό -και αυτό ας µην το ξεχνάµε- η
νοµική έννοια του όρου της αποκλειστικής ευθύνης του εργοδότη
προφανώς, ο οποίος υποχρεούται να εξασφαλίζει την υγεία και
την ασφάλεια των εργαζοµένων και βεβαίως να διασφαλίζει τον
πιστοποιηµένο έλεγχο καλής λειτουργίας και του εξοπλισµού,
όπως προβλέπεται στις κείµενες διατάξεις και τα υπόλοιπα που
προβλέπει ο νόµος.

Και επειδή κάνατε µια αναφορά για τον τεχνικό ασφαλείας -σε
κάθε περίπτωση ο τεχνικός ασφαλείας, όπως και ο γιατρός της
εργασίας οφείλουν πάντα να λειτουργούν σύµφωνα µε τη δική
τους ανεξαρτησία και σύµφωνα µε τους κανόνες της επιστήµης
και της τέχνης, όπως προβλέπεται και από τον νόµο-, να ξέρετε
για τις ναυπηγικές και ναυπηγοεπισκευαστικές εργασίες ισχύουν
οι διατάξεις, όπως είπα, του 7090. Έχουµε αυξήσει τον ελάχιστο
ηµερήσιο χρόνο υποχρεωτικής απασχόλησης του τεχνικού ασφα-
λείας και παρουσία επί του πλοίου κατά το χρονικό διάστηµα που
εκτελούνται οι εργασίες για την ενίσχυση του πλέγµατος προ-
στασίας και βελτίωσης των όρων υγείας και ασφάλειας των ερ-
γαζοµένων. Και βεβαίως, ο έλεγχος των διατάξεων εργατικής
νοµοθεσίας, πάντα σε συνεργασία µε την επιθεώρηση εργασίας,
και αυτό το οποίο έχω πει, µε µία αυστηροποίηση του πλαισίου
που θα υπάρξει για τις συγκεκριµένες εργασίες και τις οποίες,
κύριε συνάδελφε, µακάρι να έχουµε τη δυνατότητα να τις συζη-
τήσουµε και ειδικότερα εν όψει της νοµοθέτησης, προφανώς και
µε τα υπόλοιπα κόµµατα, το έχω πει πάρα πολλές φορές, αλλά
βεβαίως και µε ενίσχυση και του ωραρίου για το έργο των µικτών
επιτροπών και πάντα βεβαίως µε τους επιθεωρητές υγείας και
ασφάλειας οι οποίοι θα αυξηθούν το 2025 -ούτως ή άλλως
έχουµε αυξήσει οργανικά τις θέσεις τους-, να έχουµε ακόµα µε-
γαλύτερο έλεγχο στη ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη, αλλά και γε-
νικά στα ναυπηγεία. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε

τον κύριο Υπουργό.
Συνεχίζουµε τώρα µε την έβδοµη µε αριθµό 554/17-2-2025 επί-

καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β3’ Νοτίου Τοµέα
Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας
κ. Σπυρίδωνα Μπιµπίλα προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης µε θέµα: «Μη συµµόρφωση της Δ.ΥΠ.Α µε την
κείµενη νοµοθεσία σχετικά µε την καταβολή του επιδόµατος
ανεργίας, του εποχικού επιδόµατος και της συµπληρωµατικής
παροχής µητρότητας».

Παρακαλώ, κύριε Μπιµπίλα, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να ακούσετε µε προσοχή αυτά που

θα σας πω. Από τις 20 Δεκεµβρίου του 2023 και τη δηµοσίευση
του ν.5078/2023 η δηµόσια υπηρεσία απασχόλησης ΔΥΠΑ ανέ-
λαβε την υποχρέωση σύµφωνα µε το άρθρο 181 του ανωτέρω
νόµου να συνεχίζει την καταβολή του τακτικού επιδόµατος ανερ-
γίας σε περιπτώσεις σποραδικής απασχόλησης των επιδοτούµε-
νων ανέργων, ήτοι σε περιπτώσεις συµβάσεων εργασίας ορισ-
µένου χρόνου µίας µέρας εφόσον αυτή δεν υπερβαίνει σωρευ-
τικά τις τρεις µέρες την εβδοµάδα και τις δώδεκα µέρες τον
µήνα. Συναφώς, µε την υπ’ αριθ. 336258/12/3/2024 οδηγία της
ΔΥΠΑ απευθυνόµενη προς τα Κέντρα Προώθησης Απασχόλησης
της ΔΥΠΑ και προς τις Περιφερειακές Διευθύνσεις ΔΥΠΑ εξειδι-
κεύονται οι προϋποθέσεις εφαρµογής της ανωτέρω πρόβλεψης.
Αυτό το πετύχαµε µε µια άλλη ερώτηση που είχα κάνει πολύ νω-
ρίτερα. 

Παρά όµως τα ανωτέρω, οι σχετικές διατάξεις δεν εφαρµόζο-

νται. Οι εκπρόσωποι των ΚΑΠ στα σχετικά αιτήµατα των πολιτών
απαντούν πως το ηλεκτρονικό σύστηµα της υπηρεσίας τους δεν
έχει επικαιροποιηθεί σύµφωνα µε τις προβλέψεις του ισχύοντος
νόµου και ως εκ τούτου η διοίκηση συνεχίζει, όχι παντού, να
εφαρµόζει τον προηγούµενο νόµο, ο οποίος προέβλεπε τη δια-
κοπή της καταβολής του επιδόµατος σε αυτές τις περιπτώσεις.
Και µάλιστα σε κάποιες περιπτώσεις τούς ζητούν να διακόψουν
την ισχύ του δελτίου παροχής υπηρεσιών, το οποίο ξέρετε ότι
δεν µπορεί να το ανοίγεις και να το κλείνεις διαρκώς. 

Επιπλέον, η ΔΥΠΑ αρνείται να καταβάλει το εποχικό επίδοµα
στους ηθοποιούς, µε το επιχείρηµα ότι δεν εµπίπτουν στο άρθρο
22 παρ 1 του ν.1836/1989 όπως τροποποιήθηκε µε το άρθρο 29
του ν.553/2023 το οποίο ορίζει την καταβολή του εποχικού επι-
δόµατος µε κριτήριο τη µισθωτή απασχόληση, παρά το γεγονός
ότι ρητά αναφέρονται οι ηθοποιοί στην εν λόγω διάταξη. Οι ηθο-
ποιοί για πρώτη φορά στερούνται αυτού του επιδόµατος µε το
επιχείρηµα πως εφόσον αµείβονται µε δελτία παροχής υπηρε-
σιών δεν εµπίπτουν στους δικαιούχους του εποχικού επιδόµατος.
Ωστόσο, παραγνωρίζεται εντελώς το ουσιώδες που είναι ότι τα
εισοδήµατά τους προέρχονται από σχέση εξαρτηµένης εργασίας
και µόνο. 

Επίσης, όπως έγινε γνωστό από τις 6 Φεβρουαρίου του 2025
µε επιστολή της ΠΟΘΑ, Πανελλήνια Οµοσπονδία Θεάµατος
Ακροάµατος, προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης και την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας αντί-
στοιχο ζήτηµα δηµιουργείται και µε τη συµπληρωµατική παροχή
µητρότητας που καταβάλλεται από τη ΔΥΠΑ σε ασφαλισµένες
µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου παροχή εξαρτηµένης εργα-
σίας. 

Ρωτάµε λοιπόν, σε ποιες ενέργειες έχετε προβεί για να αντι-
µετωπίσετε το ζήτηµα της εφαρµογής του νόµου και σε ποιες
ενέργειες θα προβείτε, προκειµένου στο µέλλον να µην πλήττο-
νται οι αδύναµοι συµπολίτες µας από την αδυναµία της διοίκησης
να εφαρµόσει την κείµενη νοµοθεσία. 

Σκοπεύετε να αποζηµιώσετε τους δικαιούχους των επιδοµά-
των, οι οποίοι το στερήθηκαν δίχως νόµιµο έρεισµα; 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε συνάδελφε.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Συνάδελφε, όντως πολύ ουσιαστική και πολύ καίρια θα έλεγα

η ερώτηση που θέσατε. Επιτρέψτε µου όµως, πριν απαντήσω στα
ειδικότερα τεχνικά ζητήµατα που σωστά αναφέρατε και θα εξει-
δικεύσω τι ακριβώς έχει κάνει και το Υπουργείο Εργασίας, αλλά
βεβαίως και η ΔΥΠΑ, προκειµένου να εξειδικεύσει και να λύσει
το θέµα το οποίο είπατε, να σας δώσω σε κάθε περίπτωση συνο-
λικά το πλαίσιο του νόµου για το πώς, µε ποιες προϋποθέσεις και
ποιοι δικαιούνται το επίδοµα, όπως το αναφέρετε και ειδικότερα
για τους ηθοποιούς και µετέπειτα θα σας απαντήσω και για τα
τεχνικά ζητήµατα τα οποία θέσατε και βεβαίως και για τους δι-
καιούχους των επιδοµάτων, όπως ζητήσατε. 

Προσέξτε τώρα τι ισχύει για την ανεργία και για τη σποραδική
απασχόληση. Διάταξη του άρθρου 181 του νόµου του 2023 µε
την οποία θεσµοθετήθηκε η δυνατότητα σποραδικής απασχόλη-
σης κατά τη διάρκεια της τακτικής επιδότησης ανεργίας ως εξής,
λέει η περίπτωση Α της παραγράφου τάδε του νοµοσχεδίου του
2961/1954 περί αναστολής επιδότησης δεν εφαρµόζεται σε επι-
δοτούµενους κατ’ άρθρα 4 και 5 του ν.1545/1985. Στην περί-
πτωση απασχόλησης µε συµβάσεις εργασίας ορισµένου χρόνου
µίας ηµέρας που αναγγέλεται, σύµφωνα µε το άρθρο 5 του
νόµου του 1953 εφόσον αυτή δεν υπερβαίνει σωρευτικά τις τρεις
-το ξέρετε πολύ καλά- µέρες εβδοµαδιαίως και τις δώδεκα µηνι-
αίως. Στην περίπτωση αυτή από την τακτική επιδότηση ανεργίας
αφαιρείται αριθµός ηµερήσιων επιδοµάτων που ισοδυναµεί µε
τις ηµέρες απασχόλησης. Σύµφωνα µε το νοµοθετικό πλαίσιο
που ρυθµίζει την τακτική επιδότηση ανεργίας η τελευταία σε πε-
ρίπτωση που ο επιδοτούµενους άνεργος αναλάµβανε εργασία
έστω και µίας ηµέρας, αναστέλλεται µε δυνατότητα συνέχισης
αυτής κατά τις διατάξεις του άρθρου 20 του ν.2961/1954 ύστερα
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από αίτηση του ασφαλισµένου. Η διαδικασία ωστόσο της ανα-
στολής, συνέχισης της επιδότησης συνεπάγονταν καθυστερή-
σεις στην καταβολή της επιδότησης. Ρύθµιση του 2023
αποσκοπεί στην επιτάχυνση των διοικητικών διαδικασιών και στη
διοικητική αποφόρτιση καθώς και στην καταπολέµηση της πιθα-
νώς αδήλωτης εργασίας. Πλέον δίνεται η δυνατότητα σε επιδο-
τούµενους ανέργους να απασχολούνται δίχως να αναστέλλεται
το επίδοµα ανεργίας, υπό την προϋπόθεση ότι η απασχόληση
αυτή πρώτον, παρέχεται µε σύµβαση εργασίας ορισµένου χρό-
νου µίας ηµέρας, αναγγέλλεται στο πληροφοριακό σύστηµα ΕΡ-
ΓΑΝΗ και δεν υπερβαίνει σωρευτικά τις τρεις ηµέρες εβδοµα-
διαίως και τις δώδεκα ηµέρες µηνιαίως. Στην περίπτωση που
κατά τη λήξη του µήνα επιδότησης δεν επαληθεύονται συνολικά
οι ανωτέρω υποθέσεις, η απασχόληση δεν µπορεί να καταβληθεί
ως σποραδική και η επιδότηση αναστέλλεται από την πρώτη
ηµέρα απασχόλησης. 

Τώρα, αναφορικά µε τη λειτουργία του ηλεκτρονικού συστή-
µατος για την παρακολούθηση της σποραδικής απασχόλησης,
βάσει του ισχύοντος νοµοθετικού πλαισίου η αρµόδια υπηρεσία
προφανώς είναι η ΔΥΠΑ που θα σας εξειδικεύσω και περαιτέρω
τι ισχύει.

Ειδικό εποχιακό βοήθηµα στους ηθοποιούς µε µισθωτή απα-
σχόληση. Οι δικαιούχοι, οι όροι προϋποθέσεις και το ύψος, το
διάστηµα καταβολής και η διαδικασία χορήγησης ρυθµίζονται
από τον νόµο του 1989 και την υπουργική απόφαση όπως ισχύει. 

Και τι προβλέπεται και καταλήγω για να δώσω την απάντηση
στο ένα σκέλος του ερωτήµατος. Άτοµα που παρέχουν την ερ-
γασία τους στην Ελλάδα δικαιούνται από τη δηµόσια υπηρεσία
απασχόλησης ειδικό εποχιακό βοήθηµα, εφόσον υπάγονται στην
υποχρεωτική ασφάλιση του Ηλεκτρονικού Εθνικού Φορέα Κοινω-
νικής Ασφάλισης λόγω σχέσης εξαρτηµένης εργασίας, που
ασκούν ένα από τα παρακάτω επαγγέλµατα. Μέσα σε αυτά τα
επαγγέλµατα είναι και αυτό του ηθοποιού.

Οπότε, όπως προκύπτει από την ανωτέρω διάταξη, οι ηθοποιοί
αναφέρονται ρητά µεταξύ άλλων καλλιτεχνικών επαγγελµάτων
ως δικαιούχοι του εποχικού βοηθήµατος. Ωστόσο και αυτό είναι
το σηµαντικό το οποίο κρατάτε, η άσκηση του επαγγέλµατος του
ηθοποιού δεν είναι η µοναδική προϋπόθεση για την καταβολή του
εποχικού βοηθήµατος, καθώς πρέπει να πληρούνται και οι λοιπές
προϋποθέσεις, όπως η ασφάλιση στον e-ΕΦΚΑ λόγω εξαρτηµέ-
νης εργασίας. 

Κατά συνέπεια, δικαιούχοι του εποχικού βοηθήµατος είναι ηθο-
ποιοί µε µισθωτή απασχόληση και όχι άλλες κατηγορίες ηθο-
ποιών που απασχολούνται ως αυτοτελώς απασχολούµενοι ή
αµείβονται µε δελτίο παροχής υπηρεσιών. Αυτό όσον αφορά το
ξεκαθάρισµα συνολικά της εργασιακής σχέσης που πρέπει να
έχει ο ηθοποιός, ώστε να καταβάλλεται το ειδικό εποχικό και βε-
βαίως, µετέπειτα θα σας πω και τι ακριβώς κάνει η ΔΥΠΑ για τη
συγκεκριµένη περίπτωση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Κύριε Μπιµπίλα, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν µε καλύψατε

γιατί προφανώς δεν έχετε καταλάβει το πρόβληµα, το οποίο είναι
πάρα πολύ σοβαρό. Εσείς µας είπατε τι θα έπρεπε να είναι, αλλά
η πραγµατικότητα είναι άλλη. 

Τα συνεχή προβλήµατα που παρουσιάζονται στους καλλιτέ-
χνες δείχνουν την παντελή αδιαφορία του κράτους και των προ-
ηγούµενων κυβερνήσεων, φυσικά, να επιλύσουν αυτό το ουσιώ-
δες ζήτηµα. 

Αναγκαστήκαµε να έχουµε µπλοκάκια γιατί διαφορετικά δεν
µπορούσαν οι επιχειρήσεις του οπτικοακουστικού τοµέα να µας
πληρώσουν. Έτσι, βρεθήκαµε ναι µεν µισθωτοί στα θέατρα, ιδιό-
µορφοι ελεύθεροι επαγγελµατίες όµως στα υπόλοιπα, αφού στα
µπλοκάκια µας εµείς έχουµε ένσηµα εξαρτηµένης εργασίας, δεν
πληρώνουµε µε τον µήνα όπως οι άλλοι ελεύθεροι επαγγελµα-
τίες. Το γεγονός και µόνο ότι οι ηθοποιοί ασφαλίζονται στο ΙΚΑ,
νυν ΕΦΚΑ, τους εξαιρεί από το πεδίο της εφαρµογής της διάτα-
ξης του άρθρου 3 του ν.1545/85 στην οποία ρητά αναφέρεται:
«Δεν θεωρούνται άνεργοι όσοι απασχολούνται ή ασκούν οποι-

ονδήποτε ελευθέριο ή άλλο επάγγελµα ή είναι επιχειρηµατίες ή
η κύρια απασχόλησή τους είναι οι γεωργικές, οι δασικές ή οι κτη-
νοτροφικές εργασίες εκτός από τους υπαγόµενες στην ασφάλιση
του ΙΚΑ». Εκεί ανήκουµε εµείς. Λύστε επιτέλους αυτό το ζήτηµα.
Άνθρωποι χάνουν συνεχώς τα επιδόµατα ανεργίας. Και απ’ ό,τι
µαθαίνουµε το κάνετε ακόµα πιο δύσκολο, δηλαδή αυξάνετε πι-
λοτικά, από ό,τι διαβάζω, τα επιδόµατα ανεργίας.

Όµως, το πιο σκανδαλώδες είναι ότι πλήττεται ακόµα και η µη-
τρότητα. Το παράδειγµα της νεαρής συναδέλφου που έφερε
στον κόσµο παιδί και δεν την επιδοτεί το κράτος µε διάφορα τερ-
τίπια, από τη µια γιατί δεν είχε ενεργή σύµβαση κατά τον ένατο
µήνα της εγκυµοσύνης -και πώς να έχει αφού στο θέατρο δεν
µπορεί να δουλεύει µια έγκυος- και από την άλλη δεν µπορεί ούτε
ως ελεύθερη επαγγελµατίας επειδή έχει µπλοκάκι.

Θα σας καταθέσω την περιπέτεια της κ. Ιωάννας Δαρµή µε
πλήρη λεπτοµέρεια. Δεν είναι φιλολαϊκή πολιτική αυτή να µην
µπορεί πολίτης καλλιτέχνης να ενισχυθεί επειδή έφερε στον
κόσµο παιδί και µάλιστα όταν και οι δύο στο ζευγάρι είναι νέοι
ηθοποιοί. Είναι ένα επάγγελµα που ακόµα δεν έχει ούτε συλλο-
γική σύµβαση. Φανταστείτε πώς µεγεθύνεται το πρόβληµα και γί-
νεται αρωγός το ΤΑΣΕΗ να βοηθήσει σε αυτές τις περιπτώσεις.
Μην παρατείνετε άλλο την αγωνία των καλλιτεχνών.

Τα τελευταία Χριστούγεννα οι µισοί ηθοποιοί, οι οποίοι δικαιού-
νται το ειδικό επίδοµα, επειδή έχουν µπλοκάκια µε εξαρτηµένη
εργασία, είναι δηλαδή µισθωτοί, δεν το πήραν. Και είναι η πρώτη
φορά που έγινε αυτό. Δηλαδή τα προηγούµενα είκοσι χρόνια το
έπαιρναν παράνοµα;

Και το πιο σκανδαλώδες είναι ότι οι κατά τόπους ΟΑΕΔ ερµη-
νεύουν διαφορετικά τον νόµο και τις εγκυκλίους. Ένας ΟΑΕΔ το
δίνει και κάποιος άλλος δεν το δίνει. Ας φροντίσετε, λοιπόν, να
ενηµερώνονται οι υπάλληλοι των υπηρεσιών µε εγκυκλίους ή µε
κατάλληλη εκπαίδευση για να µη «χαώνονται» και οι ίδιοι.

Σας ενηµερώνουµε εν τέλει ότι η Πλεύση Ελευθερίας ως
πρώτο της µέληµα έχει τα εργασιακά. Και µε τη µοναδική Ευρω-
βουλευτή µας έχουµε φέρει στην Ευρωβουλή πρωτίστως τα ερ-
γασιακά δικαιώµατα των πολιτών.

Θα σας καταθέσω τα υποµνήµατα και του ΣΕΗ, της ΠΟΘΑ και
της συγκεκριµένης ηθοποιού και της περιπέτειάς της για να εν-
σκύψετε µε ενδιαφέρον πάνω στην απίστευτη περιπέτεια πολλών
ηθοποιών, ειδικά για την εξαρτηµένη εργασία που είναι µέσα στα
µπλοκάκια.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων Μπιµπίλας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
Μπιµπίλα.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, νοµίζω ότι αντιλαµβάνοµαι αυτό το οποίο

λέτε και είναι πολύ σηµαντικό να είναι σωστά ρυθµισµένες και οι
συµβάσεις εργασίας οι οποίες υπογράφονται, το καταλαβαίνετε
αυτό, αλλά να το ξεκαθαρίσω για άλλη µια φορά προκειµένου να
γίνει κατανοητό, στο πλαίσιο σχετικά µε το εποχικό επίδοµα αλλά
και µε τη σποραδική απασχόληση, βασικό κριτήριο, και το επα-
ναλαµβάνω, κύριε συνάδελφε, για τη χορήγηση του επιδόµατος,
αποτελεί αυτό το οποίο σας ανέφερα πριν, βάσει νοµοθετηµά-
των, ο χαρακτήρας της σχέσης εργασίας. Δηλαδή προορίζεται
για µισθωτούς εργαζόµενους, δηλαδή για εργαζόµενους σε
σχέση εξαρτηµένης εργασίας.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Είναι εξαρτηµένη εργασία το µπλο-
κάκι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης): Αυτό λέµε. Το πλαίσιο δεν έχει αλ-
λάξει. Ο ν.5053/2023 επαναλαµβάνει το άρθρο 22 του ν.1863/
1989 σχετικά µε το τι είναι εξαρτηµένη εργασία.

Σχετικά µε τις παροχές µητρότητας να πω πως οι συµπληρω-
µατικές παροχές µητρότητας καταβάλλονται στις εργαζόµενες
µητέρες µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου που ασφαλίζονται,
όπως σας ανέφερα και πριν, σύµφωνα µε τις προϋποθέσεις του
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νόµου από το e-ΕΦΚΑ εφόσον έχουν ενεργό εργασιακή σχέση
κατά την έναρξη της άδειας κυοφορίας.

Εποµένως, δεν προκύπτει αποστέρηση νοµίµου δικαιώµατος η
µη εφαρµογή του νόµου από τη ΔΥΠΑ. Πάντοτε οι δικαιούχοι του
επιδόµατος ανεργίας είναι οι µισθωτοί εργαζόµενοι. Απεναντίας,
αυτό που σας είπα νωρίτερα και σας διάβασα και στον νόµο, για
πρώτη φορά εµείς θεσµοθετήσαµε την καταβολή του επιδόµατος
ανεργίας και στους σποραδικά απασχολούµενους, πράγµα το
οποίο δεν ίσχυε. 

Επίσης, επειδή το αναφέρετε στην ερώτησή σας για το τεχνικό
ζήτηµα µε την ΔΥΠΑ, να σας αναφέρω πως είχα επικοινωνία µε
την ΔΥΠΑ σχετικά µε το ζήτηµα το οποίο θέσατε για το ηλεκτρο-
νικό σύστηµα. Αυτήν τη στιγµή υπάρχει δυνατότητα να καλύπτε-
ται το αίτηµα για την παροχή του επιδόµατος ανεργίας στους
σποραδικά απασχολούµενους χειροκίνητα σε έντυπη µορφή,
αλλά ενεργοποιείται και η ανάπτυξη που χρειάζεται το ηλεκτρο-
νικό σύστηµα προκειµένου εξ ολοκλήρου η διαδικασία να γίνεται
ηλεκτρονικά. Οπότε, µε λίγα λόγια, έχει τη δυνατότητα, µέσω
αυτής της εφαρµογής, να αιτείται του επιδόµατος, αλλά βεβαίως
ολοκληρώνεται και η ηλεκτρονική διαδικασία.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Διαβάστε τα µε προσοχή γιατί έ-

χουµε δίκιο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Προχωρούµε στη δεύτερη µε αριθµό 520/11-2-2025 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αργολίδας της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Γε-
ωργίου Γαβρήλου προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης µε θέµα: «Η Κυβέρνηση για µια ακόµη φορά γυρνάει
την πλάτη στους απολυµένους της ΛΑΡΚΟ. Πλήρης αδιαφορία
για την τύχη των ίδιων και των οικογενειών τους».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Για µια ακόµη φορά ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία επανα-

φέρει το µεγάλο ζήτηµα που απασχολεί την ευρύτερη περιοχή
της Λάρυµνας µε την απόλυση των εργαζοµένων της ΛΑΡΚΟ και
την έλλειψη προοπτικής της επιχείρησης.

Έως σήµερα το Υπουργείο Οικονοµικών αφήνει στο σκοτάδι
τους εργαζόµενους για το µέλλον της επιχείρησης. Ωστόσο, το
Υπουργείο Εργασίας δεν έχει ανταποκριθεί στις δεσµεύσεις που
είχε πάρει για το σύνολο των εργαζοµένων.

Με την επίσκεψη που κάναµε στο εργοστάσιο της Λάρυµνας,
συναντηθήκαµε µε το Σωµατείο. Και για µια ακόµη φορά ακού-
σαµε τα προβλήµατα των εργαζοµένων. Ένα µεγάλο µέρος
αυτών δεν έχει ακόµη αποκατασταθεί. Ασφαλώς, µιλάµε για ερ-
γαζόµενους κάτω της ηλικίας των πενήντα πέντε ετών, αλλά και
για εργαζόµενους που δούλευαν µε άλλες σχέσεις εργασίας, ερ-
γολαβικούς κ.λπ..

Υπήρχαν «µεγαλόστοµες» υποσχέσεις από την πρώην Υπουρ-
γό Εργασίας για την αντιµετώπιση του συνόλου των προβληµά-
των και του συνόλου των εργαζοµένων. Η πολυδιαφηµιζόµενη
ΚΥΑ, όµως, άφησε πολλούς έξω από την προστασία για την κά-
λυψη των θέσεων εργασίας και την αποκατάσταση αυτών των αν-
θρώπων. 

Έτσι, λοιπόν, σήµερα βλέπουµε εργαζόµενους και κάτω της
ηλικίας των πενήντα πέντε ετών αλλά και άλλους εργαζόµενους
-προγραµµάτων της ΔΥΠΑ- που δεν έχουν απορροφηθεί. 

Ειδικότερα, µιλάµε για εργαζόµενους που δούλευαν µε καθε-
στώς εργολαβίας ή είχαν βρει παράλληλη εργασία στην προσπά-
θειά τους να επιβιώσουν και οι ίδιοι και οικογένειές τους. Δεν
έχουν καν τη δυνατότητα συµµετοχής σε κάποιο από τα προ-
γράµµατα που έχει εξαγγείλει το Υπουργείο Εργασίας, για να ερ-
γαστούν και να συµπληρώσουν και τα ένσηµα τους για να έχουν
κάποια στιγµή και το δικαίωµα για πλήρη σύνταξη. 

Έτσι, λοιπόν, σήµερα υπάρχει το αίτηµα, και σε αυτό θέλω µια
απάντηση, από το Υπουργείο Εργασίας: Όλοι αυτοί οι άνθρωποι
θα µπορούσαν να απασχοληθούν σε όµορους δήµους της περιο-
χής της Λάρυµνας, στους κοντινούς δήµους και όχι να τρέχουν
στη Λαµία για παράδειγµα; Θα µπορούσαν να απορροφηθούν
στο Δασαρχείο, στην Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδας; Τι σκέφτεται

να κάνει το Υπουργείο Εργασίας για όλους αυτούς τους ανθρώ-
πους; Μιλάµε για εργαζόµενους που ξεπερνούν τους διακόσιους
οι οποίοι αυτήν τη στιγµή βρίσκονται στον «αέρα», τόσο αυτοί
όσο και η οικογένεια τους. Ασφαλώς έχουν περάσει επτά µήνες
και ακόµη το Υπουργείο δεν έχει διασφαλίσει κάποιες θέσεις ερ-
γασίας γι’ αυτούς τους ανθρώπους. 

Βέβαια, αυτό το πρόβληµα είναι ένα ζήτηµα, που αφορά -όπως
είπα- δεκάδες οικογένειες. Επειδή, έχουµε σήµερα εδώ τον Υφυ-
πουργό Εργασίας, να θέσω τον προβληµατισµό µας: Κύριε Υφυ-
πουργέ, από την πρώτη µέρα του έτους συνεχίζουν τα εργατικά
δυστυχήµατα στη χώρα και βλέπουµε ότι το Υπουργείο δεν παίρ-
νει καµία πρωτοβουλία να αντιµετωπίσει αυτά τα προβλήµατα,
ενώ οι συλλογικές συµβάσεις εργασίας βρίσκονται πάλι σε χα-
µηλά επίπεδα. Τι προτίθεστε να κάνετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Γαβρήλο.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, όσον αφορά τα εργατικά ατυχήµατα -το είπα

και πριν- είµαστε, όπως ξέρετε, σε φάση επεξεργασίας ενός νο-
µοθετικού πλαισίου, το οποίο και αυστηροποιεί όλες αυτές τις
διαδικασίες και, βεβαίως, όπως είπα και πριν, θα έχουµε τη δυ-
νατότητα να τα συζητήσουµε.

Το έχω πει πάρα πολλές φορές, τα θανατηφόρα εργατικά ατυ-
χήµατα τη δεκαετία 2001 - 2011 ανάλογης οικονοµικής δραστη-
ριότητας ήταν κατά µέσο όρο εκατό και αυτήν τη στιγµή
σύµφωνα µε την πιστοποιηµένη διαδικασία µέτρησης των θανα-
τηφόρων εργατικών ατυχηµάτων, που ακολουθεί η Ανεξάρτητη
Αρχή Επιθεώρησης Εργασίας, πιστοποιηµένες ευρωπαϊκές δια-
δικασίες, είναι το σύστηµα EASO που ακολουθείται σε όλη την
Ευρωπαϊκή Ένωση και σήµερα, την τελευταία πενταετία, που
έχουµε ανάλογη οικονοµική δραστηριότητα και οικοδοµική δρα-
στηριότητα, αλλά συνολικά οικονοµική δραστηριότητα ο µέσος
όρος είναι από σαράντα πέντε έως σαράντα επτά. Σε κάθε περί-
πτωση, δηλαδή, έχουµε µια πολύ µεγάλη µείωση των αγροτικών
ατυχηµάτων πάνω από το 50%. Προφανώς, όµως, η δική µας η
µέριµνα είναι να προχωρήσουµε, όσο µπορούµε να περιορίσουµε
τα εργατικά ατυχήµατα και πολύ περισσότερο δε τα θανατηφόρα
εργατικά ατυχήµατα. 

Όπως το έχω πει, λοιπόν, αγαπητέ συνάδελφε, γιατί ξέρω και
την ευαισθησία που έχετε και τη γνώση, θα συζητήσουµε από κοι-
νού πρωτοβουλίες και παρεµβάσεις στον κώδικα νόµων για την
υγεία και για την ασφάλεια, στις οποίες θα προχωρήσουµε, ώστε
να έχουµε πολύ πιο απτά αποτελέσµατα και κυρίως θα συµβάλ-
λουµε -αυτό που έλεγα πριν- στην κουλτούρα πρόληψης, γιατί
εκεί για εµένα είναι το µεγάλο πρόβληµα όπου έχουµε εργατικά
ατυχήµατα και δη θανατηφόρα εργατικά ατυχήµατα. 

Πάµε τώρα στην ερώτηση, την οποία έχετε θέσει. Όπως ξέρετε
πάρα πολύ καλά τρέχουν συγκεκριµένα προγράµµατα και έχουν
τρέξει συγκεκριµένα προγράµµατα απασχόλησης για τη ΛΑΡΚΟ.
Είναι ένα µεγάλο ζήτηµα, ένα κοινωνικό ζήτηµα, σωστά το θέ-
σατε, αλλά η Κυβέρνηση δεν έχει κάτσει µε σταυρωµένα χέρια,
το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά.

Έχουµε καταρτίσει και έχουµε θεσπίσει δύο ειδικά προγράµ-
µατα απασχόλησης, τα οποία είναι γνωστά. Στο πρώτο πρό-
γραµµα εντάσσονται οι άνεργοι, οι πρώην εργαζόµενοι της
ΛΑΡΚΟ, οι οποίοι σωρευτικά πληρούν τις ακόλουθες προϋποθέ-
σεις: Είναι ηλικίας άνω των πενήντα πέντε ετών, συµπεριλαµβα-
νοµένων και όσων διανύουν το πεντηκοστό πέµπτο έτος της
ηλικίας τους εντός του 2024. Δεν έχουν συµπληρώσει τον απαι-
τούµενο συντάξιµο χρόνο για θεµελίωση πλήρους συνταξιοδοτι-
κού δικαιώµατος λόγω γήρατος, σύµφωνα µε την κείµενη νο-
µοθεσία. Οι συµβάσεις εξαρτηµένης εργασίας ή έµµεσης εντο-
λής έχουν ηµεροµηνία λήξης µέχρι 12-5-2024. Είναι άνεργοι, εγ-
γεγραµµένοι στο ψηφιακό µητρώο της ΔΥΠΑ, έχουν συµπλη-
ρώσει το τυποποιηµένο έντυπο εξατοµικευµένης προσέγγισης
και διαθέτουν βεβαίωση πιστοποίησης από ειδικό διαχειριστή ως
πρώην απασχολούµενοι της ΛΑΡΚΟ. Ακαθάριστες µηνιαίες απο-
δοχές των ωφελουµένων ανέρχονται σε 1.210 ευρώ και η συνο-
λική χρονική διάρκεια απασχόλησης των ωφελούµενων ορίζεται

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Π’ - 24 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 8257



σε επτά έτη. Πρώτο πρόγραµµα, λοιπόν, επτά έτη µε ειδικό πρό-
γραµµα απασχόλησης για τους εργαζόµενους στην ΛΑΡΚΟ. 

Δεύτερο πρόγραµµα, όπου σωρευτικά υπάρχουν οι κάτωθι
προϋποθέσεις: Ηλικία έως πενήντα τεσσάρων ετών, να έχουν
γεννηθεί από 1-1-1971 και εφεξής. Οι συµβάσεις εξαρτηµένης
εργασίας τους έχουν ηµεροµηνία λήξης µέχρι και 12-5-2024. Δια-
θέτουν βεβαίωση πιστοποίησης. Είναι άνεργοι, εγγεγραµµένοι
στη ΔΥΠΑ και όπως προκύπτει από το προαναφερόµενο κανονι-
στικό πλαίσιο µία από τις προϋποθέσεις που θα πρέπει να πλη-
ρούν οι απολυµένοι πρώην εργαζόµενοι της ΛΑΡΚΟ προκειµένου
να ενταχθούν βάσει ηλικίας σε ένα εκ των δύο παραπάνω ειδικών
προγραµµάτων συνιστά η κατοχή της ιδιότητας του ανέργου,
όπως αναφέρθηκε και πριν.

Επίσης, σας ενηµερώνω -και είναι η απόφαση υπ’ αρ. 53/03/14-
1-2025 του διοικητικού συµβουλίου της ΔΥΠΑ- ότι η υπηρεσία
προωθεί προς έκδοση κοινής υπουργικής απόφασης µε θέµα:
«Τροποποίηση της υπ’ αρ. 31178/8-52024 κοινής απόφασης του
2024». Η τροποποίηση που προωθείται αφορά σε διοικητικού χα-
ρακτήρα αλλαγές όπως: Πρώτον, η προσθήκη επιπλέον φορέων
υποδοχής ή/και υπηρεσιών τοποθέτησης καθώς και η δυνατό-
τητα µετακίνησης των ωφελούµενων µεταξύ των φορέων υποδο-
χής εκάστου προγράµµατος που προβλέπονται στη σχετική ΚΥΑ
προς διευκόλυνσή τους -αυτό το οποίο αναφέρατε και το οποίο
το προβλέψαµε µε την ΚΥΑ- και η προσθήκη σχετικής πρόβλεψης
για όσους εξ αυτών δεν διαθέτουν το τυπικό προσόν του τίτλου
υποχρεωτικής εκπαίδευσης, ώστε να τους δοθεί η δυνατότητα
συµµετοχής τους σε ένα εκ των δύο προγραµµάτων βάσει της
ηλικίας τους. Και είναι αυτή είναι µια παρέµβαση, ώστε να έχουµε
περισσότερους που να µπορούν να µπουν µέσα σ’ αυτήν τη δια-
δικασία.

Επίσης, µε την υπ’ αρ. 52965/9-12-2024 κοινή υπουργική από-
φαση εγκρίθηκε η χορήγηση από τη ΔΥΠΑ εφάπαξ έκτακτης οι-
κονοµικής ενίσχυσης σε πρώην εργαζόµενους της εταιρείας µε
την επωνυµία ΛΑΡΚΟ Α.Ε., ύψους 500 ευρώ, εφόσον αυτοί ενε-
γράφησαν στο Ψηφιακό Μητρώο της ΔΥΠΑ µε την ιδιότητα του
ανέργου και ύψους 1.000 ευρώ σε πρώην εργαζόµενους της εται-
ρείας µε την επωνυµία ΛΑΡΚΟ Α.Ε., εφόσον αυτοί ενεγράφησαν
στο Ψηφιακό Μητρώο της ΔΥΠΑ κατά την 1-10-2024 και µετά.
Είναι οι δύο αυτές αλλαγές που κάναµε, προκειµένου να διευκο-
λυνθούν οι εργαζόµενοι και σ’ αυτά τα θέµατα, τα οποία θέσατε.

Βεβαίως και θα επανέλθω µετά και πιο συγκεκριµένα για τους
εργαζόµενους.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό.
Ορίστε, κύριε Γαβρήλο, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, πράγµατι, περιµέ-

νουµε από το Υπουργείο και τη δέσµευση σήµερα, όπως έρχεται
του Υφυπουργού Εργασίας να υπάρξουν και άλλοι φορείς υπο-
δοχής γι’ αυτούς τους ανθρώπους κοντινοί στον τόπο κατοικίας
τους, δηλαδή γύρω από το εργοστάσιο της Λάρυµνας, ώστε να
απορροφηθούν άνθρωποι που δεν είχαν τη δυνατότητα να µετα-
κινηθούν στη Λαµία. Ασφαλώς, περιµένουµε το Υπουργείο να
αντιµετωπίσει και ζητήµατα που είχαν να κάνουν µε πολλούς ερ-
γαζόµενους από αυτούς, γύρω στους διακόσιους απολυµένους
που δούλευαν σε καθεστώς εργολαβίας ή είχαν βρει παράλληλη
εργασία στην προσπάθειά τους να επιβιώσουν και όπως εκδόθη-
σαν οι υπουργικές αποφάσεις δεν τους συµπεριέλαβαν στην
απορρόφησή τους σ’ αυτά τα προγράµµατα.

Τώρα ξέρω ότι ο κύριος Υφυπουργός και το Υπουργείο του
ετοιµάζει ένα σχέδιο νόµου για την υγεία και την ασφάλεια των
εργαζοµένων. Κύριε Υπουργέ, δεν µπορούµε να κλείνουµε τα
µάτια στον τρόπο που υπολογίζετε τα δυστυχήµατα. Και για το
2024 θα θυµάστε ότι έχουν καταγραφεί εκατόν ογδόντα έξι θα-
νατηφόρα εργατικά συµβάντα. Η υπηρεσία σας µε τον τρόπο που
τα υπολογίζει, τα υπολογίζει λιγότερα, ενώ δεν αναφέρεστε στο
σύνολο των εργαζοµένων σε µισθωτή εργασία, δηλαδή ένα λα-
τοµείο και ένα θανατηφόρο που έχουµε εκεί ή στα πλοία επάνω
εσείς δεν το υπολογίζετε, κάνετε ότι δεν υπάρχει για εσάς αυτός
ο αριθµός συνανθρώπων µας που έχασε τη ζωή του το 2024, που

όπως είπα έφτασαν στους εκατόν ογδόντα έξι.
Εµείς λέµε ότι θα πρέπει το ΣΕΠΕ να ξαναπαίξει το ρόλο του,

να ξαναγίνει γενική γραµµατεία κάτω από την εποπτεία του
Υπουργείου Εργασίας. Έχουµε προτείνει ένα σύνολο θέσεων και
προτάσεων, προκειµένου να αντιµετωπιστεί αυτό το πρόβληµα
που φαίνεται να µεγαλώνει τα τελευταία χρόνια λόγω και της
εντατικοποίησης της εργασίας. Πολλοί εργαζόµενοι µετά την
όγδοη ώρα απασχόλησης τους χάνουν τη ζωή τους. Θεσπίσατε
τις οκτώ συν πέντε ώρες για έναν εργαζόµενο και βλέπουµε πολ-
λοί συνάνθρωποι µας να χάνουν τη ζωή τους αυτές τις ώρες από
την υπερένταση, από την υπερκόπωση της απασχόλησής τους. 

Άρα, είναι ένα ζήτηµα που έχει πολλές αιτίες εδώ που έχουµε
φτάσει µε τα τόσα θανατηφόρα. Και θεωρούµε ότι η υπόθεση θα
πρέπει να έρθει στο κράτος µε τη θέσπιση της Γενικής Γραµµα-
τείας του ΣΕΠΕ, έτσι ώστε η πολιτεία να έχει την ευθύνη και τους
ελέγχους στην αγορά εργασίας. 

Κλείνω, λέγοντας -και αφού θα περιµένουµε και το σχέδιο
νόµου για την υγεία και την ασφάλεια των εργαζοµένων- ότι και
µε τα πρόσφατα στοιχεία της Τράπεζας της Ελλάδος, που πάνω
σ’ αυτά στηρίχθηκε και η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα και έκανε
τις προηγούµενες µέρες τις ανακοινώσεις της, η Ελλάδα για το
2024 φαίνεται ότι έχει ενεργή συλλογική σύµβαση εργασίας στο
15% του κόσµου της µισθωτής εργασίας. Αντίθετα, η Ευρωζώνη
µε βάση τα στοιχεία της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας φαί-
νεται ότι έχει 47,5% ενεργές συλλογικές συµβάσεις εργασίας στο
σύνολο της µισθωτής εργασίας. 

Καταλαβαίνετε ότι η απόσταση είναι πολύ µεγάλη και έχει δι-
ευρυνθεί τα τελευταία χρόνια αυτή η απόσταση. Γνωρίζετε πολύ
καλά ότι δεν ενσωµατώσατε, κύριε Υπουργέ, στο δικαιικό µας σύ-
στηµα σωστά την Ευρωπαϊκή Οδηγία 2041/2022 ούτε στο γράµ-
µα της ούτε στο πνεύµα της. Η Ευρωπαϊκή Ένωση µας ζητάει να
φτάσουµε στο 80% των συλλογικών συµβάσεων εργασίας, να
είναι οµπρέλα για τον κόσµο της µισθωτής εργασίας. Εµείς είµα-
στε, περίπου, στο 28%. Είµαστε πολύ µακριά από αυτό που ζητά
η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Αν είχατε, πράγµατι, επαναφέρει την εθνική γενική συλλογική
σύµβαση εργασίας για τον κατώτατο µισθό και αν ενθαρρύνατε
τους κοινωνικούς εταίρους µε το πλαίσιο επεκτασιµότητας των
συλλογικών συµβάσεων εργασίας, την υποχρεωτική ισχύ τους,
την συρροή των συλλογικών συµβάσεων, έτσι ώστε να ισχύουν
οι πιο επωφελείς για τα δύο µέρη και πολύ περισσότερο για τους
εργαζόµενους, που είναι σε αδύνατη σχέση σ’ αυτήν τη σύµβαση
µεταξύ εργοδοτών και εργαζοµένων, θα είχαµε καταφέρει να
ανεβάσουµε και το µέσο όρο των συλλογικών συµβάσεων εργα-
σίας που θα κάλυπταν τον κόσµο της µισθωτής εργασίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε συνάδελφε, η αλήθεια είναι
ότι θέσατε πολλά θέµατα. Αλλά πάντα είναι παραγωγική η συζή-
τηση που γίνεται σε αυτό το επίπεδο, γιατί ενηµερώνεται και ο
κόσµος περισσότερο για τέτοια ζητήµατα. Μπορεί να είναι πιο ει-
δικά αλλά τους απασχολούν πάρα πολύ. 

Ο χώρος εργασίας, ξέρετε, είναι πάρα πολύ ευαίσθητος και
εµείς θέλουµε -για να ξεκινήσω και από το τελευταίο ερώτηµά
σας- να ενθαρρύνουµε γενικά το χώρο εργασίας αλλά πάνω απ’
όλα τους κοινωνικούς εταίρους µε πολύ συγκεκριµένα κίνητρα,
µε πολύ συγκεκριµένες προϋποθέσεις -τις οποίες θα συζητή-
σουµε όπως είπαµε και µαζί τους αλλά και µε τα κόµµατα, έχει
δεσµευτεί και η Υπουργός προς αυτή την κατεύθυνση- για την
υπογραφή συλλογικών συµβάσεων εργασίας. 

Πρέπει να είναι ο στόχος µας να αυξηθούν περαιτέρω σύµ-
φωνα και µε την Κοινοτική Οδηγία, την οποία εναρµονίσαµε στο
δίκαιο µας και το έχουµε αναλύσει ειδικότερα. Όποτε θα έχουµε
και δυνατότητα σε συνεννόηση και µε τα κόµµατα, τις παρατάξεις
να καταθέσουµε προτάσεις ώστε να ενισχυθεί ακόµα περισσό-
τερο η υπογραφή συλλογικών συµβάσεων εργασίας, το οποίο θέ-
λουµε και φαντάζοµαι όλοι επιθυµούµε και πάνω απ’ όλα οι
κοινωνικοί εταίροι. 

Κάνατε την ανάλυση για τα θανατηφόρα. Θα έρθω µετά και
στο ζήτηµα της ΛΑΡΚΟ, γιατί ήθελα να κάνω και µια ειδικότερη
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αναφορά στους εργαζόµενους. Για τα θανατηφόρα ατυχήµατα
αυτό το οποίο αφορά εµάς είναι µε βάση τη νοµοθεσία µας. Αυτό,
δηλαδή, το οποίο νοµοθετούµε, ένα κανονιστικό πλαίσιο, το
οποίο θέτουµε, ακριβώς αυτό να συµβάλλει στον περιορισµό των
θανατηφόρων εργατικών ατυχηµάτων αλλά και συνολικά των ερ-
γατικών ατυχηµάτων. Με αυτή την έννοια το λέω. Η νοµοθεσία
µας καλύπτει αυτό ακριβώς, να καλύπτονται οι εργαζόµενοι, να
αφορά δηλαδή το κανονιστικό µας πλαίσιο, που ως στόχο έχει
να περιορίσουµε τα θανατηφόρα ατυχήµατα. 

Θα το πω µε ένα απλό παράδειγµα για τον κόσµο µας ακούει.
Είχα µια πολύ ωραία συζήτηση και µε την κ. Κωνσταντοπούλου
για τα ζητήµατα αυτά και είχαµε αρκετή ώρα. Ήταν εδώ παρών
και ο Πρόεδρος και αναλύσαµε ειδικότερα τα ζητήµατα αυτά. Φα-
νταστείτε ότι βασική επιταγή του ΚΝΥΑΕ, ποια είναι; Είναι αποχή,
µακριά από τον κίνδυνο. 

Δεν µπορείς, λοιπόν, µε αυτήν την έννοια να πεις ότι ένας αστυ-
νοµικός που τρέχει στο έγκληµα να κυνηγήσει τον εγκληµατία,
να εµπίπτει σε αυτή τη νοµοθεσία, γιατί βασική του στόχευση
είναι να είναι µέσα στον κίνδυνο. Ένας πυροσβέστης που πρέπει
να πάει να σβήσει τη φωτιά, κανονικά εάν ακολουθούσε τον
ΚΝΥΑΕ δηλαδή τη δική µας νοµοθεσία, το κανονιστικό µας πλαί-
σιο, θα έπρεπε να φύγει, να µην πάει στη φωτιά να τη σβήσει.
Είναι άλλη η φύση.

Γι’ αυτό λέω το τι προσµετράµε ως εργατικό ατύχηµα, το αντι-
λαµβάνοµαι στη γενική του θεώρηση. Αλλά το βασικό ζήτηµα
είναι πώς νοµοθετούµε και τι νοµοθετούµε, αλλάζοντας, τροπο-
ποιώντας τον νόµο σχετικά µε την έννοια του εργατικού ατυχή-
µατος -ξέρετε πάρα πολύ καλά ως εργατολόγος που είστε- ώστε
να αυστηροποιήσουµε το πλαίσιο. Να το κάνουµε, όµως, εκεί
όπου µπορεί να έχει εφαρµογή το πλαίσιο. Αν δεν έχει εφαρµογή,
νοµίζω ότι είναι άκαιρο να συζητάµε το οτιδήποτε. Γι’ αυτό έφερα
αυτά τα συγκεκριµένα παραδείγµατα. Και, βεβαίως, είναι και τα
παθολογικά αίτια. Δεν µπορείς να προσµετράς τα παθολογικά
αίτια ως θανατηφόρο εργατικό ατύχηµα. Διότι µε αυτή την έννοια
θα πρέπει να ανοίξουµε τόσο πολύ τη βεντάλια, που καταλαβαί-
νετε ότι δεν µπορεί να αφορούν το κανονιστικό πλαίσιο οι θάνατοι
από παθολογικά αίτια. Φαντάζοµαι και σε αυτό ότι γίνοµαι αρκετά
κατανοητός.

Όταν γίνεται ένα θανατηφόρο εργατικό ατύχηµα πηγαίνουν οι
αρχές, ειδικοί πραγµατογνώµονες οι οποίοι θα πιστοποιήσουν
από τι προήλθε το θανατηφόρο εργατικό ατύχηµα. Οπότε το
θέτω και αυτό για να έχουµε µια πλήρη εικόνα και όποτε θέλετε,
βεβαίως, να κάνουµε και ειδικότερη συζήτηση και κουβέντα για
το ζήτηµα αυτό. Αν και -όπως είπατε και πριν- θα έχουµε τη δυ-
νατότητα να τα συζητήσουµε όλα αυτά µε την νοµοθέτηση και
εκεί να ακούσουµε, βεβαίως, τις πολύ σηµαντικές προτάσεις. 

Τώρα αν έχω λίγο χρόνο να µιλήσω και ειδικότερα για τη
ΛΑΡΚΟ, κύριε Πρόεδρε και για τους εργαζόµενους πάρα πολύ
γρήγορα. Μέχρι τώρα εξακόσιοι πενήντα ένας εργαζόµενοι της
ΛΑΡΚΟ έχουν ενταχθεί στο ψηφιακό µητρώο της ΔΥΠΑ και είναι
πλέον δυνητικοί δικαιούχοι του συνόλου των παρόχων υπηρεσιών
και δράσεων της ΔΥΠΑ, προγράµµατα απασχόλησης κ.λπ.. Από
τους εξακόσιους πενήντα έναν πρώην εργαζόµενους, οι επτά
προσλήφθηκαν ήδη σε κάποια άλλη επιχείρηση και απώλεσαν το
δελτίο ανεργίας. Έγινε µια αναφορά για διακόσιους πενήντα
πέντε πρώην εργαζόµενους ότι δεν µπορούν να εγγραφούν στο
ψηφιακό µητρώο. Αυτό δεν ισχύει. 

Ωστόσο, πρέπει να τονιστεί ότι βάσει του νόµου δεν θεωρού-
νται αναζητούντες εργασίας οι ελεύθεροι επαγγελµατίες και οι
αγρότες. Συνεπώς, όσοι από τους πρώην εργαζόµενους της
ΛΑΡΚΟ είναι ελεύθεροι επαγγελµατίες ή ασφαλίζονται στον τέως
ΟΓΑ στο πλαίσιο αγροτικής δραστηριότητας που ασκούν αγρό-
τες µε εισόδηµα άνω των 15.000 ευρώ ή αγρότες επιτηδευµατίες,
τότε αυτονόητα δεν µπορούν να θεωρηθούν άνεργοι, γεγονός
που ισχύει για όλους τους πολίτες προφανώς βάσει νόµου. Με
λίγα λόγια αν δεν διακόψουν κάθε άλλη επαγγελµατική δραστη-
ριότητα, δεν είναι άνεργοι και δεν µπορούν να εγγραφούν στο
ψηφιακό µητρώο της ΔΥΠΑ. 

Επιπρόσθετα και µε δεδοµένο ότι σε πολλές περιπτώσεις ειδι-
κότερα στους εργαζοµένους στη ΛΑΡΚΟ δεν ανταποκρίνονται
στις ειδικότητες και τα απαιτούµενα προσόντα των φορέων, ζη-

τήθηκε από τους φορείς να προσφέρουν θέσεις απασχόλησης
µε γνώµονα τις τρέχουσες ανάγκες τους και τις ειδικότητες των
πρώην εργαζοµένων. Και αυτό είναι σηµαντικό. Ακολούθως και
λαµβάνοντας υπ’ όψιν τα νέα δεδοµένα που θα προκύψουν από
τις συνεντεύξεις, οι φορείς µπορούν να επανέλθουν και να προ-
σφέρουν επικαιροποιηµένες θέσεις ώστε να επιτυγχάνεται σύ-
ζευξη προσφοράς και ζήτησης εργασίας και να καλυφθεί το
σύνολο των ωφελουµένων. Άλλωστε η πλήρης κάλυψη των πρώ-
ην εργαζοµένων στα ναυπηγεία Σκαραµαγκά µε την ίδια δυναµική
διαδικασία, αποτελεί -θα έλεγα- µια ένδειξη αποτελεσµατικότη-
τας. 

Επίσης οι ωφελούµενοι έχουν το δικαίωµα να επιλέξουν µεταξύ
πλήθος θέσεων χωρίς η επιλογή τους να είναι δεσµευτική και
έχουν δυνατότητα συνεχούς επικαιροποίησης των επιλογών.
Πολύ σηµαντικό και αυτό ειδικά για τη ΛΑΡΚΟ και ειδικά για την
περιοχή, που βρίσκονται. Μέσα σε δύο µέρες έχουν εκδοθεί πε-
νήντα έξι στατικά σηµειώµατα από υποψηφίους που έσπευσαν
να αξιοποιήσουν το πρόγραµµα της ΔΥΠΑ, ενώ οι προσφερόµε-
νες θέσεις έχουν αυξηθεί συνολικά σε χίλιες διακόσιες σαράντα
εννέα. 

Η διαδικασία συνεχίζεται. Η ΔΥΠΑ αναµένει να εντατικοποιηθεί
η διαδικασία προς τα τέλη του µήνα, όταν µεγάλο µέρος των
ωφελούµενων θα προσέλθει προκειµένου να κινήσει διαδικασία
υπόδειξης. Είναι πολύ σηµαντικό. Σε κάθε περίπτωση τα κέντρα
προώθησης προχωρούν σε υποδείξεις. Σήµερα απασχολούνται
µέσω των προγραµµάτων της ΔΥΠΑ συνολικά τριακόσιοι ενενή-
ντα επτά πρώην εργαζόµενοι της ΛΑΡΚΟ. Εξ αυτών τα εκατόν
ενενήντα ένα άτοµα είναι σε προγράµµατα για τους άνω των 55
ετών, ενώ τα διακόσια πέντε σε προγράµµατα για τους έως 54
ετών.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Υπάρχει µια σχετική ενηµέρωση για εκατό άτοµα που βρίσκο-

νται σε εκκρεµότητα και αναµένεται να ενταχθούν στο πρό-
γραµµα, εφόσον υπάρξει η σχετική αίτηση. Ανοίγει το πρόγραµ-
µα για την απασχόληση των 55 άνω, το οποίο το γνωρίζετε ήδη.
Το έχει ανακοινώσει το Υπουργείο Εργασίας και η ίδια η Υπουρ-
γός. Εφόσον το επιθυµούν, αν το επιθυµούν, κάποιοι από τους
πρώην εργαζόµενους της ΛΑΡΚΟ µπορούν και εκεί να ενταχθούν.
Το λέω γιατί τα υπόλοιπα προγράµµατα είναι επταετίας. Οπότε
αν κάποιοι το επιθυµούν, έχουν τη δυνατότητα και καλό είναι που
το δηµοσιοποιούµε και στους φίλους που µας ακούν. 

Από εκεί και πέρα εµάς µας ενδιαφέρει και οι εκκρεµότητες
που υπάρχουν αναφορικά µε τους εκατό εργαζόµενους να βρουν
και αυτοί δουλειά. Γιατί, πράγµατι, είναι ένα ειδικό τοπικό κοινω-
νικό πρόβληµα. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστώ πολύ.
Συνεχίζουµε τώρα µε την µε αριθµό 513/10-2-2025 πρώτη επί-

καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Δωδεκανήσου της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος Αλλαγής κ.
Γεωργίου Νικητιάδη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφο-
ρών µε θέµα: «Τάξατε στους Ροδίτες την υλοποίηση της «Μεσο-
γειακής Χάραξης», ενώ γνωρίζατε ότι το έργο «δεν είναι ώριµο»
για δηµοπράτηση. Τι σκοπεύετε τελικώς να πράξετε για αυτό το
ζωτικής σηµασίας για τη Ρόδο έργο;».

Παρακαλώ, κύριε Νικητιάδη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, τον περασµένο Σεπτέµβριο κατέθεσα ερώτηση

στο Υπουργείο σας ρωτώντας και εγκαλώντας ταυτοχρόνως την
Κυβέρνηση µε δύο απλά ερωτήµατα. Το πρώτο ήταν σε ποιο στά-
διο βρίσκεται το έργο της «Μεσογειακής Χάραξης» για τη Ρόδο,
ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα δηµοπράτησης και υλοποίησης
του έργου και το δεύτερο ερώτηµα ήταν για ποιους λόγους
έπειτα από τρία έτη από την εξαγγελία του έργου από τον πρώην
Υπουργό τον κ. Καραµανλή το 2021 αλλά και ένα χρόνο µετά από
την εξαγγελία του ίδιου του Πρωθυπουργού του κ. Μητσοτάκη
το Μάιο του 2023, δεν έχει υπάρξει καµία εµφανής πρόοδος σε
ό,τι σχετίζεται µε το έργο της «Μεσογειακής Χάραξης».

Η απάντηση του Υπουργείου σας πραγµατικά ήταν αποκαλυ-
πτική του τρόπου που πολιτεύεται και το κόµµα σας και η Κυβέρ-
νηση. Λέτε στην απάντησή σας, αφού αναφέρεστε σε διάφορες
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µελέτες, κατά λέξη: «Με την έγκριση και του υπολειπόµενου τε-
χνικού αντικειµένου», το δικό σας λεκτικό είναι αυτό, του Υπουρ-
γείου σας, «θα ολοκληρωθεί και θα παραληφθεί το τεχνικό
αντικείµενο της σύµβασης. Και το έργο από το Κανδήλι έως το
αεροδρόµιο θα είναι ώριµο για δηµοπράτηση, εφόσον ενταχθεί
σε πρόγραµµα χρηµατοδότησης και απαιτείται βεβαίως και επα-
νασχεδιασµός». 

Προσέξτε τώρα µε αυτήν την απάντηση τι µας λέτε. Πρώτον,
ότι το έργο δεν είναι ώριµο και θέλει επανασχεδιασµό, αυτό που
υποσχόταν ο κ. Καραµανλής, ότι εντός εξαµήνου δηµοπρατείται.
Δεύτερον, ότι δεν έχει ενταχθεί σε πρόγραµµα χρηµατοδότησης,
αυτό που ο κ. Καραµανλής µας έλεγε ότι έχει ήδη διασφαλισµένα
40 εκατοµµύρια. Πόση κοροϊδία µπορεί να αντέξουµε, κύριε
Υπουργέ; Ο κ. Καραµανλής µας έλεγε το 2021 ότι εντός εξαµή-
νου δηµοπρατείται. Στη συνέχεια, ο κ. Μητσοτάκης το 2023 προ-
εκλογικά µας έλεγε ότι είναι έργο ενταγµένο στην ανάπτυξη του
νοτίου Αιγαίου. 

Με αφορµή, λοιπόν, όλα αυτά που εµείς τα θεωρούµε πολιτικά
καµώµατα, κατέθεσα την παρούσα επίκαιρη -πια- ερώτηση για να
έρθετε εδώ ζωντανά, να απαντήσει ο Υπουργός, να καταγραφεί
στα Πρακτικά της Βουλής, να είναι δηµοσίως γνωστό ποιες είναι
οι απόψεις σας και τι µας λέτε. Σε ποιες ενέργειες έχετε προβεί
προκειµένου να εξασφαλίσετε χρηµατοδότηση για το έργο; Αν
διερευνάται, σε ποιο πρόγραµµα µπορεί να ενταχθεί και πότε,
προκειµένου να ακολουθήσει η δηµοπράτηση του έργου σύµ-
φωνα µε τη διαδικασία που εσείς υποστηρίζετε; Και επίσης, αν
έχετε προχωρήσει µε τον ανασχεδιασµό του έργου που λέτε, σε
ποιο στάδιο βρίσκεται αυτός και πότε αναµένεται να ολοκληρω-
θεί; Έχετε αναλάβει τις απαραίτητες πρωτοβουλίες γι’ αυτά; Και
τελικώς, παραµένει στόχος του Υπουργείου σας και της Κυβέρ-
νησης να γίνει επιτέλους αυτός ο δρόµος, η «Μεσογειακή Χά-
ραξη», που θα λύσει το τεράστιο πρόβληµα Αεροδρόµιο - Πόλη
της Ρόδου;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Νικητιάδη. 

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών, ο κ.
Βασίλειος Οικονόµου. Παρακαλώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Πραγµατικά η ανάγκη για νέα οδική σύνδεση µεταξύ της πόλης
της Ρόδου και του Αεροδροµίου «Διαγόρας» αναγνωρίστηκε από
τη δεκαετία του 1980 λόγω και της αυξηµένης κυκλοφοριακής
συµφόρησης στην υφιστάµενη οδό. Το 2008, υπεγράφη σύµβαση
µε προϋπολογισµό 1.106.917 ευρώ µε ΦΠΑ για τη µελέτη της
νέας οδού µήκους περίπου εννέα χιλιοµέτρων και διατοµής δε-
καεπτά µέτρων, περιλαµβάνοντας πέντε ισόπεδους κόµβους στις
περιοχές Νοσοκοµείου, Κανδηλίου, Ιαλυσού, Παστίδας και Κρε-
µαστής.

Τι έχει γίνει; Έχουν εγκριθεί τα πρώτα δύο στάδια µελετών: Ο
λειτουργικός σχεδιασµός του έργου, η προκαταρκτική δηλαδή
µελέτη, και ο µετρικός σχεδιασµός του έργου, η προµελέτη, µε
έκδοση περιβαλλοντικών όρων το 2013, οι οποίες  ανανεώθηκαν
το 2023 και ισχύουν ως το 2028. Στο τρίτο στάδιο µελετών, που
είναι η οριστική µελέτη, έχει εγκριθεί η οριστική µελέτη οδοποιίας
και αποχέτευσης-αποστράγγισης για το τµήµα από το νοσοκο-
µείο έως το αεροδρόµιο, οι οριστικές µελέτες τεχνικών έργων για
το τµήµα από το Κανδήλι έως το αεροδρόµιο και είµαστε στη δια-
δικασία έγκρισης. Η µελέτη σήµανσης-ασφάλισης έχει υποβληθεί
και είναι υπό έλεγχο και η µελέτη κτηµατολογίου για το τµήµα
από Κανδήλι έως Αεροδρόµιο έχει σταλεί για έγκριση. 

Όπως βλέπετε, λοιπόν, κύριε συνάδελφε, κάποια πράγµατα γί-
νονται. Έχουν ξεκινήσει. Είναι σε εξέλιξη το έργο. Τα υπόλοιπα
στη δευτεροµιλία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε Νι-
κητιάδη, έχετε τον λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, συνεχίζετε να µας κοροϊδεύετε. Όχι εσείς,

εσείς είστε αναρµόδιος. Δεν είναι αρµοδιότητά σας -το ξέρω- και
προς τιµήν σας ήρθατε εδώ να απαντήσετε για ένα θέµα που
άλλος Υφυπουργός έχει την αρµοδιότητα. Μας λέτε ακριβώς τα
ίδια πράγµατα που απαντήσατε στην ερώτηση που ήταν η αφορ-

µή για να έρθω και να καταθέσω την επίκαιρη ερώτηση. Ούτε κα-
ταλαβαίνουµε αν έχετε προγραµµατίσει τη µελέτη που απαιτείται
για τον ανασχεδιασµό από την περιοχή Κανδήλι έως το αεροδρό-
µιο, ούτε καταλαβαίνουµε αν έχετε κάνει κάποια προσπάθεια για
να χρηµατοδοτηθεί το έργο. 

Και να σας πω και κάτι; Εγκρίνατε περισσότερα από 200 εκα-
τοµµύρια για παρόµοια έργα σε άλλες περιοχές. Και εγώ αναρω-
τιέµαι: Καλά, αυτά που σας δίνει η Ρόδος σάς τα δίνουν άλλες
περιοχές; Δίνουν στον κρατικό κορβανά τα χρήµατα που δίνει η
Ρόδος οι άλλες περιοχές για τις οποίες διατίθενται κονδύλια;

Καταλαβαίνω από την εισαγωγή σας ότι αντιλαµβάνεστε τη
σπουδαιότητα του έργου. Υποθέτω ότι έχετε επισκεφθεί τη Ρόδο
και ξέρετε τι µπάχαλο -συγγνώµη για την έκφραση- είναι η δια-
δροµή αυτή, να περνάς µέσα από χωριά που δεν υπάρχουν πε-
ζοδρόµια, που είναι κατοικηµένα, που οι δρόµοι είναι πάρα πολύ
στενοί, να κάνεις τριπλάσιο χρόνο απ’ ό,τι θα έπρεπε να κάνει κα-
νονικά κάποιος για να πάει από το αεροδρόµιο στη Ρόδο. Είναι,
λοιπόν, ένα εξαιρετικής σηµασίας έργο. 

Εικόνα θα έχετε του τουριστικού προορισµού Ρόδος, αλλά δεν
ξέρω αν έχετε εικόνα για το µέγεθος του προορισµού: Τρία εκα-
τοµµύρια τουρίστες, τρία εκατοµµύρια αφίξεις θα έχει η Ρόδος
και είχε. Το 20% απ’ ό,τι εισπράττει από τον τουρισµό η χώρα
µας, το κράτος µας, προέρχεται από τη Ρόδο. Το 20%, τεράστιο
ποσοστό. Όταν, λοιπόν, αυτός ο προορισµός δίδει τόσα, είναι δυ-
νατόν; Τόσα χρόνια! Είπατε κι εσείς ότι από το 2010 ξεκίνησε η
πρώτη µελέτη. 

Πραγµατικά δεν αντιλαµβάνοµαι πώς ακριβώς λειτουργείτε και
σε κάθε περίπτωση γιατί δεν συναισθάνεστε ότι εδώ είναι κατα-
φανής η κοροϊδία. Ο κ. Καραµανλής, ο παραιτηθείς για τα Τέµπη
κ. Καραµανλής, υποσχόταν ότι σε έξι µήνες θα γίνει -σας το είπα
και στην πρωτολογία- η δηµοπράτηση του έργου. Πώς το έλεγε
αυτό όταν δεν υπήρχαν οι προϋποθέσεις; Δηλαδή, µας κορόιδευε
έτσι ξεδιάντροπα; Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός προεκλογικά όταν
έλεγε ότι το έργο έχει ενταχθεί και προχωράει στην ανάπτυξη
των έργων νοτίου Αιγαίου γιατί το έλεγε; Για να ξεγελάσετε τους
Δωδεκανήσιους και να πάρετε το 50%, που δεν πρόκειται να ξα-
ναδείτε στον αιώνα τον άπαντα; Πραγµατικά αναρωτιέµαι τι ακρι-
βώς κάνετε και πώς ακριβώς πολιτεύεστε. 

Εµείς συνεχίζουµε να επιµένουµε, να ελέγχουµε και ζητάµε,
κύριε Υπουργέ, αντί για απαντήσεις που περίπου µας παραπέ-
µπουν στο «από την Πόλη έρχοµαι και στην κορφή κανέλλα», να
µας πείτε κάτι πολύ συγκεκριµένο. Θα επανέλθουµε στο θέµα.
Θέλουµε να ξέρουµε πότε θα γίνει η δηµοπράτηση, πότε θα προ-
χωρήσουν οι µελέτες. Πότε επιτέλους, όταν και εσείς πηγαίνετε
στη Ρόδο, δεν θα κάνετε σαράντα λεπτά και πολλές φορές µιά-
µιση ώρα µέσα στον Αύγουστο να πάτε από το αεροδρόµιο στην
πόλη, αλλά δέκα-δεκαπέντε, το πολύ είκοσι λεπτά. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Νικητιάδη. 
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Κύριε Νικητιάδη, είστε υπερβολικός τώρα. Δηλαδή,
τα είπατε λίγο υπερβολικά στους χαρακτηρισµούς. Αλλά επειδή
είστε και παλαιός, γνωρίζετε ότι όταν λέµε για έργο, δεν είναι
όταν µπαίνει η µπουλντόζα. Η µπουλντόζα είναι το τελευταίο στά-
διο του έργου. Το έργο σηµαίνει µελέτη, χρηµατοδότηση και
άπαξ υπάρχει η µελέτη και η χρηµατοδότηση, το έργο έχει γίνει.
Είναι θέµα πλέον µετά διεκπεραιωτικό να µπει η µπουλντόζα, δη-
λαδή να γίνει η κατασκευή και να παραδοθεί. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, σας είπα προηγουµένως κάποιες ενέργειες
που έχουν γίνει, οι οποίες τι κάνουν; Διαµορφώνουν το πλαίσιο
µέσα από τις µελέτες για να προχωρήσει το έργο. Το έργο είναι
υψηλά εις την στόχευση της Κυβερνήσεως για να γίνει, διότι ανα-
γνωρίζουµε και λέµε τα ίδια και οι δύο. Αλλά νοµίζω ότι είναι πα-
σιφανής η σηµασία της Ρόδου για τον τουρισµό µας, στο εθνικό
εισόδηµα. Και βέβαια, θέλουµε να την υποστηρίξουµε τη Ρόδο,
όχι για να παίρνουµε ψήφους, όπως λέτε, ψηφοθηρικά, αυτή είναι
µια κοντόφθαλµη θεώρηση, αλλά γιατί πρέπει να υποστηρίξουµε
αυτήν τη ναυαρχίδα του τουρισµού να έχει σωστές υπηρεσίες
στον κόσµο που έρχεται. 
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Θέλω, λοιπόν, να σας πω ότι το τµήµα του Κανδηλίου ως το
αεροδρόµιο µήκους περίπου εξίµισι χιλιοµέτρων θα είναι ώριµο
για δηµοπράτηση µε την ολοκλήρωση των υπολειπόµενων µελε-
τών και την εξασφάλιση της χρηµατοδότησης, σ’ αυτό το κοµ-
µάτι. Αναζητείται το κατάλληλο χρηµατοδοτικό πλαίσιο για την
υλοποίηση του έργου. Πρώτα, όµως, πρέπει να ετοιµάσουµε τις
µελέτες. Υπάρχει ο ανασχεδιασµός του τµήµατος Μέγγαβλη -
Κανδήλι. Ο αρχικός σχεδιασµός προέβλεπε τη σύνδεση µε την
περιµετρική οδό Ρόδου στην περιοχή Μέγγαβλης, ωστόσο, λόγω
µη προόδου του σχεδιασµού της περιµετρικής οδού, το τµήµα
αυτό κρίθηκε τεχνικά και περιβαλλοντικά προβληµατικό. 

Η Διεύθυνση Τεχνικών Έργων της Περιφέρειας Νοτίου Αιγαίου
ενηµέρωσε ότι δεν έχουν γίνει ενέργειες για τον σχεδιασµό του
οδικού τµήµατος Καλλιθέα – Μέγγαβλη της περιµετρικής οδού
της Ρόδου. 

Το Υπουργείο, λοιπόν, µε αυτά τα δεδοµένα, παραµένει προ-
σηλωµένο στην υλοποίηση του έργου, αναγνωρίζοντας τη µε-
γάλη του σηµασία για την τουριστική ανάπτυξη της Ρόδου. 

Προτεραιότητα αποτελεί η ολοκλήρωση των υπολειπόµενων
µελετών, η εξασφάλιση της χρηµατοδότησης, αφού έχουµε τις
µελέτες, και η δηµοπράτηση του τµήµατος από Κανδήλι ως αε-
ροδρόµιο. Παράλληλα, εξετάζονται εναλλακτικές λύσεις για το
τµήµα από Μέγγαβλη ως Κανδήλι, ώστε να αντιµετωπιστούν τα
τεχνικά και περιβαλλοντικά ζητήµατα. 

Καταλαβαίνετε βέβαια ότι δεν είναι µία εύκολη συνθήκη τεχνι-
κού έργου. Έχει τα απρόοπτά της, έχει τα προβλήµατά της.
Αλλά, αυτό το οποίο είναι σίγουρο -θέλω να στείλω το µήνυµα
από τη σηµερινή επίκαιρη ερώτηση που κάνετε- είναι ότι αυτό το
έργο θα γίνει οπωσδήποτε, είναι µέσα στον σχεδιασµό της Κυ-
βέρνησης. Και για να σας πω και µία αλήθεια, κύριε Νικητιάδη,
άµα πει κάτι ο Μητσοτάκης, θα γίνει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Συνεχίζουµε τώρα µε την όγδοη µε αριθµό 537/15-2-2025 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του ανεξάρτητου Βουλευτή Κέρ-
κυρας κ. Αλέξανδρου - Χρήστου Αυλωνίτη προς τον Υπουργό
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, µε θέµα: «Απαρά-
δεκτη η εικοσιτετράωρη καθυστέρηση της ενεργοποίησης του
«112» για τα έντονα καιρικά φαινόµενα στην Κεφαλλονιά». 

Κύριε Αυλωνίτη, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Μου έκανε εντύπωση

η τελευταία φράση ότι άµα το πει ο κ. Μητσοτάκης, θα λυθεί το
πρόβληµα. Τέλος πάντων! Καλή φράση! Καλή ατάκα! 

Κύριε Υπουργέ, ευχαριστώ που ήρθατε. 
Ξέρετε πάρα πολύ καλά, γιατί επιληφθήκατε του θέµατος, για

τη σφοδρή κακοκαιρία που υπέστη το νησί της Κεφαλλονιάς στις
13-2-2025. Είχαµε µεγάλες καταστροφές. Υπέστησαν καταστρο-
φές κυρίως οι περιοχές νότια της Κεφαλλονιάς, στο νότιο µέρος
της Κεφαλλονιάς. Βούλιαξαν ουσιαστικά στις λάσπες τα χωριά
µας, αγροτικές εκτάσεις. Θα σας θυµίσω ότι ήταν πολλές ζηµιές
στον Πόρο, τη Σκάλα, τα Περατάτα, τα Οµαλά, το ενετικό γεφύρι. 

Το περίεργο σε όλη αυτήν την ιστορία ήταν όµως ότι δεν λει-
τούργησε το «112» για να προειδοποιήσει τους κατοίκους ότι
επέρχεται σφοδρή καταιγίδα, έτσι ώστε να πάρουν τις απαραί-
τητες προφυλάξεις και, σε κάθε περίπτωση, να ενεργοποιηθεί ο
κρατικός µηχανισµός. Το «112» ήχησε ακριβώς µετά από είκοσι
τέσσερις ώρες, όταν είχε ολοκληρωθεί η καταιγίδα. 

Θα σας πω χαρακτηριστικά ότι υπήρξαν άνθρωποι οι οποίοι
είχαν εγκλωβιστεί µέσα στα αυτοκίνητά τους τέσσερις µε πέντε
ώρες. Τα σχολεία λειτούργησαν. Σε κάθε περίπτωση δηλαδή, η
έλλειψη του «112» είχε τις αρνητικές συνέπειες όπως αυτές εµ-
φανίζονταν πριν την κατάσταση του «112». Και όλοι γνωρίζουµε
το πόσο µεγάλη σηµασία έχει το «112». 

Πρέπει να σας πω αυτό που σχολιάζει ο κόσµος, ότι σε πολλές
των περιπτώσεων το «112» λειτουργεί για ειδοποιήσεις περί µε-
γάλων κακοκαιριών, µεγάλων δηλαδή φαινοµένων καιρικών, και
στη συνέχεια έχουµε ασήµαντες ουσιαστικά καταστάσεις. Και σε
άλλες, ουσιαστικά ενεργοποιείται πολύ αργά. Και θυµίζει αυτό το
ανέκδοτο µε τον βοσκό και τους λύκους. 

Θέλω να πω ότι θα πρέπει ουσιαστικά το «112» να ενεργοποι-
είται µε τέτοιο τρόπο ώστε πραγµατικά να επιφέρει τα θετικά

αποτελέσµατα που ουσιαστικά αυτά µας οδήγησαν να το δηµι-
ουργήσουµε. 

Θα πρέπει να τονίσω ότι η Πυροσβεστική απεγκλώβισε και
πολύ κόσµο, αλλά κινδύνεψαν ζώα, καλλιέργειες. Κατά συνέπεια,
υπάρχει το αίτηµα της αποζηµίωσης. 

Θέλω εδώ να σας θυµίσω ότι στον «Μπάλο» και τον «Ιανό», τις
δύο µεγάλες κακοκαιρίες, η Κεφαλλονιά είχε υποστεί µεγάλες
ζηµίες και η αποκατάστασή τους ακόµα δεν έχει ολοκληρωθεί και
ανέρχεται σε ένα ποσοστό µεταξύ 40% και 50% της ζηµίας που
υπέστησαν. 

Κατά συνέπεια, λοιπόν επικεντρώνοµαι στο ερώτηµα για το
οποίο συντάχθηκε και απευθύνθηκε σε εσάς η επίκαιρη ερώτηση. 

Γιατί υπήρξε αυτό το πρόβληµα της συνεννόησης µε τις πρα-
γµατικές καταστάσεις που βίωσαν οι Κεφαλλονίτες; Μιλάω για το
«112». Σε πόσο καιρό θα ολοκληρωθεί η καταµέτρηση των ζη-
µιών; Και πόσο χρόνο διαβλέπετε, δηλαδή οι υπηρεσίες, ο δήµος,
η περιφέρεια και το δικό σας Υπουργείο, για να αποζηµιωθούν
αυτοί που υπέστησαν ζηµία κατά την κακοκαιρία που σας περιέ-
γραψα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Αυλωνίτη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», είκοσι τρία µέλη
από το Διοικητικό Συµβούλιο του Εµπορικού και Βιοµηχανικού
Επιµελητηρίου Πειραιά. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
Το µεγάλο λιµάνι µάς κάνει την τιµή απόψε και παρευρίσκεται

στη Βουλή των Ελλήνων. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πολύ. 
Κύριε συνάδελφε, ευχαριστώ πολύ για την ερώτηση. 
Δεν είστε υποχρεωµένος να γνωρίζετε τις λεπτοµέρειες, αν και

νοµίζω ότι είχατε πολύ χρόνο για να προσαρµοστείτε στις νοµο-
θετικές διατάξεις τις οποίες έφερα τον Δεκέµβρη του 2022 προς
το 2023 σε ό,τι έχει να κάνει µε την περαιτέρω οργάνωση της Πο-
λιτικής Προστασίας, που είχαν πολύ σηµαντικά µετρήσιµα απο-
τελέσµατα και στο κοµµάτι της αντιµετώπισης των δασικών
πυρκαγιών και των πληµµυρών και σε ό,τι άλλο έκτακτο προκύ-
πτει. 

Επί της ουσίας, για να το ξέρετε, η Εθνική Μετεωρολογική Υπη-
ρεσία δια νόµου εκδίδει έκτακτο δελτίο είτε επιδείνωσης καιρού
είτε ακόµα πρόγνωσης επικίνδυνων καιρικών φαινοµένων. Στη
συνέχεια, συγκαλείται στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας η Επιτροπή Εκτίµησης Κινδύνου την οποία
έχουµε συγκροτήσει και οι επιστήµονές µας, άρα οι ειδικοί, ενη-
µερώνουν διεξοδικά για τη σφοδρότητα των καιρικών φαινοµέ-
νων και τις περιοχές που αναµένεται να πληγούν. 

Με βάση αυτές τις επιστηµονικές προγνώσεις -και όχι το τι λέω
εγώ ή εσείς-, προχωρούµε σε ενηµέρωση όλων των εµπλεκόµε-
νων φορέων, Σώµατα Ασφαλείας, Στρατός, τα αρµόδια Υπουρ-
γεία, ΟΤΑ, ΔΕΔΔΗΕ, ΑΔΜΗΕ, παραχωρησιούχοι αυτοκινητοδρό-
µων και ούτω καθεξής, µε στόχο τον συντονισµό του κρατικού
µηχανισµού για την καλύτερη δυνατή επιχειρησιακή ετοιµότητα
στο πεδίο κατά την έλευση του οποιοδήποτε καιρικού φαινοµέ-
νου. 

Στις συνεδριάσεις της Επιτροπής Εκτίµησης Κινδύνου, δε,
πάντα θέτουµε στους επιστήµονές µας το ερώτηµα αν χρειάζεται
να εκδοθεί µήνυµα «112» και εφόσον µας το εισηγηθούν, προχω-
ράµε άµεσα στην έκδοση του µηνύµατος αυτού στις περιοχές
που υποδεικνύουν οι επιστήµονες.

Στη συγκεκριµένη χρονική περίπτωση και στο συγκεκριµένο
συµβάν θέλω να σας πω ότι, όπως γνωρίζετε, φαντάζοµαι, η
Εθνική Μετεωρολογική Υπηρεσία δεν εξέδωσε κανένα έκτακτο
δελτίο. Μπορεί να συµβεί αυτό. Τα επιστηµονικά εργαλεία της
Εθνικής Μετεωρολογικής Υπηρεσίας δεν είδαν στην περιοχή τη
ραγδαιότητα αυτή την οποία τελικά αντιµετωπίσαµε. 

Άρα, ούτε επικίνδυνα φαινόµενα ούτε επιδείνωση του καιρού
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εξέδωσε η Εθνική Μετεωρολογική Υπηρεσία. Κατά συνέπεια, δεν
συγκλήθηκε η Επιτροπή Εκτίµησης Κινδύνου ούτε εκδόθηκε προ-
ληπτικό µήνυµα από το «112». 

Παρ’ όλα αυτά, ακόµα και για την αλλαγή του καιρού εµείς ει-
δοποιήσαµε, όπως οφείλαµε, όλους τους συναρµόδιους φορείς,
όπως σας ανέφερα πιο πάνω, κατά τη διάρκεια της εκδήλωσης
του επικίνδυνου καιρικού φαινοµένου σε τοπικό επίπεδο, όπως
συνέβη και λέτε κι εσείς κύριε συνάδελφε, στην Κεφαλλονιά. 

Υπάρχει ένα σχέδιο αντιµετώπισης πληµµυρικών φαινοµένων.
Λέγεται «Δάρδανος». Και αυτό είναι κατατεθειµένο, ψηφισµένο
και υλοποιείται από τους επιχειρησιακούς παράγοντες, από την
Πολιτική Προστασία, από την Πυροσβεστική και όλα τα συναρ-
µόδια όργανα. Προβλέπει, λοιπόν, και έκδοση του «112», εφόσον
καλέσει ο κύριος δήµαρχος και το αιτηθεί, γιατί µπορεί να υπάρ-
χουν τοπικά φαινόµενα, όχι υπερτοπικά. 

Πράγµατι, λόγω της ραγδαιότητας του καιρού και της σφοδρό-
τητας της κλιµατικής κρίσης, παρουσιάζονται πλέον και τοπικά
φαινόµενα, τα οποία ο επικεφαλής, µετά από συντονιστικό ή κατά
µόνας, µπορεί να εισηγηθεί στο Εθνικό Συντονιστικό Κέντρο Επι-
χειρήσεων και Διαχείρισης Κρίσεων, στο ΕΣΚΕΔΙΚ. Μπορεί να ζη-
τήσει λοιπόν, την άµεση έκδοση του «112». 

Στη συγκεκριµένη περίπτωση, ο κύριος δήµαρχος ουδέποτε
ζήτησε από το ΕΣΚΕΔΙΚ να προχωρήσουµε στην έκδοση του
«112». Παρ’ όλα αυτά, το ΕΣΚΕΔΙΚ επικοινώνησε µε την τοπική
αυτοδιοίκηση και ρώτησε αν και εφόσον ζητείται από τους κυρί-
ους δηµάρχους να βγει το «112». 

Η απάντησή τους ήταν αρνητική, καθώς έκριναν εκείνη τη στι-
γµή ότι δεν χρειάζεται. Αυτό δεν σηµαίνει ότι στο πεδίο, κύριε συ-
νάδελφε, δεν ήταν οι πάντες: η Ελληνική Αστυνοµία, το Πυροσ-
βεστικό Σώµα, ο πρώτος βαθµός τοπικής αυτοδιοίκησης, ο κύ-
ριος δήµαρχος, οι συνεργάτες του, η Πολιτική Προστασία, ο δεύ-
τερος βαθµός, ο κύριος αντιπεριφερειάρχης. Δεν σηµαίνει ότι
δεν είχαν φέρει µηχανήµατα έργου και δεν έκαναν όλοι µαζί τις
προσπάθειες, οι οποίες απαιτούνταν, προκειµένου να υποστηρί-
ξουν την περιοχή για την κακοκαιρία. 

Μου λέτε «ήχησε το 112 µετά από είκοσι τέσσερις ώρες». Την
επόµενη ηµέρα που η ΕΜΥ µάς ενηµέρωσε για νέο κύµα έντονων
βροχοπτώσεων στο Ιόνιο -µέχρι εκεί- επικοινωνήσαµε ξανά µε το
ΕΣΚΕΔΙΚ και τον κύριο Δήµαρχο Αργοστολίου και τότε ο κύριος
Δήµαρχος Αργοστολίου εισηγήθηκε την έκδοση «112», όπως και
έγινε. Άρα, υπάρχει τρόπος και µεθοδολογία οργανωµένη και δο-
µηµένη παντού. 

Μπορεί να συµβεί και αυτό. Πράγµατι, συνέβη. Η Εθνική Με-
τεωρολογική Υπηρεσία να µην «δει» κάποια τοπική κακοκαιρία.
Δυστυχώς, λόγω της ραγδαιότητας και λόγω υπαγωγής των και-
ρικών συνθηκών στη βίαιη, πλέον, ραγδαία εναλλαγή του καιρού,
αυτό συνέβη. Παρ’ όλα αυτά, υπάρχει δικλίδα ασφαλείας, όπως
βλέπετε. Παρ’ όλα αυτά, το ΕΣΚΕΔΙΚ ενηµέρωσε όλους τους φο-
ρείς. 

Στη δευτερολογία µου θα σας αναφέρω τα µέτρα, τα οποία ζη-
τάτε, σε ό,τι έχει να κάνει µε το Υπουργείο µας, της Πολιτικής
Προστασίας και την εν λόγω περιοχή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Ο κ. Αυλωνίτης έχει τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζω τα µέτρα που έχετε πάρει. Το θέµα

είναι η αποτελεσµατικότητα των µέτρων, εάν είναι θετική ή αρ-
νητική. Διότι, εάν επί είκοσι τέσσερις ώρες βρέχει και εσείς περι-
µένετε την ειδοποίηση από τον δήµαρχο ή από οποιαδήποτε
άλλη υπηρεσία της Κεφαλλονιάς, για να ενεργοποιήσετε τον µη-
χανισµό -όποιον µηχανισµό εσείς ελέγχετε, παρακολουθείτε και
εντέλλεσθε-, τότε δεν πάµε καλά. 

Στην Κεφαλλονιά έβρεχε περίπου είκοσι τέσσερις ώρες. Να
σκεφτείτε ότι κατά τον χρόνο του πηγαιµού των παιδιών στο σχο-
λείο έβρεχε µε καταρρακτώδη τρόπο και είχαν γίνει όλα αυτά που
σας περιέγραψα προηγουµένως. 

Να σας υπενθυµίσω ότι οι µετεωρολόγοι είχαν αναφερθεί σε
αυτό και θα σας προσκοµίσω ανάρτηση του µετεωρολόγου κ.
Τσατραφύλλια, ο οποίος αναφερόταν, µάλιστα, συγκεκριµένα ότι

θα έπεφταν εκατό τόνοι νερού και ότι υπάρχει µεγάλος κίνδυνος
για βροχοπτώσεις ισχυρές, µε µεγάλα ύψη βροχής. Δεν ξέρω,
εάν αυτός ο µετεωρολόγος υπάγεται, είναι δηµόσιος υπάλληλος
και σας συµβουλεύει µαζί µε όλες τις αρµόδιες υπηρεσίες.

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι το θέµα δεν είναι ότι ενεργοποι-
είται το «112» µέσα από µια διαδικασία, αλλά να είναι ανά πάσα
στιγµή έτοιµο να ενεργοποιηθεί. Και όταν βρέχει, το βλέπουν οι
πάντες. Δηλαδή, όταν βρέχει και πληµµυρίζει ο δρόµος και το
βλέπουµε ακόµα και εµείς, που είµαστε αδαείς περί των προβλέ-
ψεων µιας κακοκαιρίας, δεν µπορείτε να περιµένετε τον δήµαρχο,
ούτε την αρµόδια υπηρεσία, να σας ειδοποιήσει που έκανε τόσο
µεγάλο σφάλµα! Γιατί, εάν υπήρχε η δυνατότητα να κάνουµε επί-
καιρη ερώτηση στις αρµόδιες υπηρεσίες, έχω την εντύπωση ότι
κάπου αλλού θα έριχναν τις ευθύνες και όχι να πετάξουν στην
επιστηµοσύνη τους το µεγάλο λάθος. Τουλάχιστον εγώ, έτσι νο-
µίζω. 

Σε κάθε περίπτωση, επειδή κρινόµαστε όλοι εκ του αποτελέ-
σµατος, και οι επιστήµονες και εσείς ως Υπουργείο, το αποτέλε-
σµα είναι ότι αποτύχατε και οι ζηµίες που έχει υποστεί το νησί
της Κέρκυρας είναι µεγάλες. Η προπαγανδιστική -ας το πούµε
έτσι- προσπάθεια του Βουλευτή κ. Καππάτου, ότι επειδή ήρθαν
δύο µηχανήµατα εκεί από τον Στρατό κ.λπ., θα λύσουν τα µεγάλα
προβλήµατα, δεν καλλωπίζει την αδράνεια του κρατικού µηχανι-
σµού. Εν πάση περιπτώσει, αυτό το έζησαν οι Κεφαλλονίτες. 

Τώρα θέλω, όπως είπατε στη δευτεροµιλία σας, να µας πείτε
τι ακριβώς συνέβη µε τον «Ιανό» και τον «Μπάλο»; Πώς είναι δυ-
νατόν ο κόσµος αυτός αφενός µεν να µην έχει ικανοποιηθεί πλή-
ρως; Και όποιοι έχουν ικανοποιηθεί, έχουν ικανοποιηθεί σε
ποσοστό, όπως είπα στην πρωτοµιλία µου, 40% µε 50%. 

Πείτε µας, όµως, συγκεκριµένα: Αυτοί οι άνθρωποι πότε θα
αποζηµιωθούν; Πότε θα ολοκληρωθεί, ας το πούµε, η πραγµατο-
γνωµοσύνη; Πότε θα εκταµιευθούν τα χρήµατα; Γιατί υπάρχουν
αγροτικές εκτάσεις, υπάρχουν επιχειρήσεις, υπάρχουν, δηλαδή,
ιδιοκτήτες τέτοιων λειτουργιών της οικονοµίας που θα πρέπει να
έχουν µία βέβαιη απάντηση από εσάς. Να είστε καλά! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Αυλωνίτη.

Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Κύριε συνάδελφε, γενικώς πιστεύω, έχο-
ντας αντιµετωπίσει τα τελευταία δυόµισι χρόνια από την Πολιτική
Προστασία λίγο έως πολύ ό,τι υπάρχει και δεν υπάρχει στη φύση
-ακραίες δασικές πυρκαγιές, mega-πυρκαγιές, ανυπέρβλητες
κρίσεις και πληµµύρες της εκατονταετίας στη Θεσσαλία, πληµ-
µύρες, σεισµούς, κρίσεις ηφαιστείων κοκ-, ότι σε αυτήν τη δια-
δροµή και σε αυτήν την πορεία δεν έχει βρεθεί ακόµα κάποιος
να αµφισβητήσει την εντιµότητά µου και την εγκυρότητά µου σε
ό,τι έχει να κάνει µε αυτά τα οποία σας αναφέρω -έχοντας να λο-
γοδοτήσω εδώ, όπως έχω ευθύνη απέναντι στους συναδέλφους,
αυτή είναι η Κοινοβουλευτική Δηµοκρατία µας- και σε ό,τι έχει να
κάνει µε τα στοιχεία. 

Ξέρετε, οι συνοµιλίες του ΕΣΚΕΔΙΚ, κύριε συνάδελφε, κατα-
γράφονται. Όλες! Ο Αρχηγός του Πυροσβεστικού Σώµατος δίνει
την εντολή στα εναέρια µέσα να απογειωθούν για τις δασικές
πυρκαγιές. Καταγράφεται. Ο Διοικητής του ΕΣΚΕΔΙΚ επικοινωνεί
µε τους οικείους δηµάρχους και ζητά «112». Καταγράφεται. Η
Επιτροπή Εκτίµησης Κινδύνου που επικοινωνεί µε τους µετεωρο-
λόγους µας. Καταγράφεται. Τίποτε πλέον δεν είναι στην τύχη.
Αυτά που ξέρατε και θυµάστε από µια άλλη εποχή, δεν υπάρχουν
αυτήν τη στιγµή και νοµίζω ότι γι’ αυτόν τον λόγο µπορούµε να
αισθανόµαστε καλά, στο σύνολό της η ελληνική κοινωνία και τα
κόµµατα και η Κυβέρνηση, αλλά και η µείζονα και η ελάσσονα
Αντιπολίτευση. Γιατί τι θα θέλαµε; Ένα οργανωµένο και δοµη-
µένο σύστηµα του κράτους που να προστατεύει τους πολίτες,
στο οποίο να µην είναι σχετικές οι ειδικές ικανότητες που µπορεί
να έχει ή να µην έχει ένας Υπουργός ή ένας γενικός γραµµατέας,
ακριβώς γιατί φτιάχτηκε ένα τέτοιο σύστηµα το οποίο µπορεί να
λειτουργεί αυτονόµως επιχειρησιακά και σε υψηλό επίπεδο. 

Ο κ. Τσατραφύλλιας τον οποίο αναφέρετε, δεν µετέχει στην
Επιτροπή Εκτίµησης Κινδύνου. Δεν ξέρω πότε έκανε τη συγκε-
κριµένη ανάρτηση. Ο νόµος λέει ότι ο κρατικός φορέας, που είναι
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η Εθνική Μετεωρολογική Υπηρεσία, εκδίδει είτε επιδείνωση είτε
επικίνδυνα καιρικά φαινόµενα και έτσι κινητοποιείται ο µηχανι-
σµός. Παρ’ όλα αυτά, στην Επιτροπή Εκτίµησης Κινδύνου έχουµε
και το Εθνικό Αστεροσκοπείο µαζί µας. Έχουµε και ιδιώτες µετε-
ωρολόγους µαζί. 

Σας απάντησα, λοιπόν, ως προς την πρόγνωση. Επίσης, είναι
καταγεγραµµένα όλα αυτά τα οποία σας είπα και σας παρακαλώ
πάρα πολύ να µην µε αµφισβητείτε. 

Και τέλος, ποιος σας είπε εσάς ότι όταν βρέχει ηχεί το «112»;
Το «112» δεν ηχεί όταν βρέχει. Το «112» ηχεί όταν υπάρχει πρό-
βλεψη για άµεσο κίνδυνο. Ηχεί, λοιπόν, προληπτικά ή κατά το
συµβάν. Προληπτικά δεν ήχησε, γιατί δεν το ζήτησε η ΕΜΥ. Κατά
το συµβάν δεν ήχησε, κατ’ αρχάς, γιατί δεν το ζήτησαν οι κύριοι
δήµαρχοι. Εκεί στο πεδίο, όµως, ήταν η Πυροσβεστική, η Αστυ-
νοµία, οι Ένοπλες Δυνάµεις, ο πρώτος βαθµός τοπικής αυτοδι-
οίκησης, ο δεύτερος βαθµός τοπικής αυτοδιοίκησης, οι υπόλοι-
ποι φορείς, από το Μητρώο τα µηχανολογικά εργαλεία και στή-
ριξαν και βοήθησαν ανά πάσα στιγµή, όταν και εφόσον απαιτή-
θηκε. Ακόµα και την Ελληνική Αρχή Γεωλογικών και Μεταλ-
λευτικών Ερευνών στείλαµε για αυτοψίες στις πληγείσες περιο-
χές να δει, γιατί δεν απορροφάται µετά το νερό και τι µέλλει γε-
νέσθαι τοπικά για αυτήν την περιοχή της Κεφαλλονιάς. 

Μην µε βάζετε σε αυτήν τη διαδικασία, την τοπική. Μιλώντας
για τον συνάδελφό µου, τον κ. Καππάτο, ορίζετε στα όρια της
προσωπικής διένεξης το τι µπορεί να συνέβη στην Κεφαλλονιά…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Καµία διένεξη.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Για ρωτήστε τους συντοπίτες, τους Κεφαλ-
λονίτες και δικούς µου φίλους πολύ αγαπητούς νησιώτες, πόσες
φορές, κύριε συνάδελφε, έχουµε παλέψει µαζί τους µε ακραίες
καιρικές συνθήκες, είτε πυρκαγιές είτε πληµµύρες; Πίστεψαν
ποτέ ότι δεν ήµασταν δίπλα τους; Ποτέ! Πάντα έχουµε υπάρξει
δίπλα τους. 

Παρ’ όλα αυτά, σας οφείλω και το άλλο µισό της απάντησης
σε ό,τι έχει να κάνει µε αυτά καθ’ αυτά τα καιρικά φαινόµενα. Σε
ό,τι έχει να κάνει µε προηγούµενες καταστροφές, να ανατρέξω
στον κύριο Υφυπουργό και το Υφυπουργείο και να δω ακριβώς
πού βρίσκονται οι αποζηµιώσεις που λέτε και να σας τις εγχει-
ρίσω, εάν θέλετε, και να σας τις καταθέσω και στη Βουλή. 

Θέλω να σας πω, σε ό,τι έχει να κάνει µε τα µέτρα που έχει
λάβει το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστα-
σίας, µέτρα που αφορούν την αποκατάσταση των ζηµιών, η Πε-

ριφερειακή Ενότητα Κεφαλληνίας, µε απόφαση του γενικού
γραµµατέα, έχει κηρυχτεί σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης έως
τις 20 Μαρτίου 2025, προκειµένου να διευκολυνθούν όλες αυτές
οι διαδικασίες, αποπληρωµής, επανακατασκευής αυτών που
έχουν καταστραφεί και ούτω καθεξής.  

Εάν και εφόσον απαιτηθεί το οτιδήποτε πέραν της 20ης Μαρ-
τίου σε ό,τι έχει να κάνει µε το πλαίσιο αυτό που ορίζει τις απο-
ζηµιώσεις κ.ο.κ., δεσµεύοµαι ενώπιόν σας ότι θα το επεκτείνουµε
όσο θέλουν εκεί οι δήµαρχοι προκειµένου να µπορέσουµε να
βοηθήσουµε τους συντοπίτες µας και τους ανθρώπους µας στην
Κεφαλλονιά και όπου αλλού χρειαστεί. 

Νοµίζω όµως ότι, εν πάση περιπτώσει, γίνεται πολλή συζήτηση
αυτές τις ηµέρες για το τι έχει λειτουργήσει καλά ή δεν έχει λει-
τουργήσει καλά στο ελληνικό κράτος, τι γίνεται µε το ένα ή το
άλλο κ.λπ.. Αν κάτι τελικά το έχουµε φτάσει να λειτουργεί ικανο-
ποιητικά και να παρέχει υπηρεσίες στους πολίτες και αυτό ανα-
γνωρίζεται από όλους, ας κάνουµε µια προσπάθεια να το
διαφυλάξουµε. Δεν έχει να κάνει µε την Κυβέρνηση. Είναι εθνικό
και πατριωτικό σε εποχές που δυστυχώς οι κρίσεις είναι πολλα-
πλές. Και τι δεν έχουµε ζήσει τα τελευταία χρόνια. Πολέµους
στην Ευρώπη, πολέµους στη Μέση Ανατολή, παγκόσµια κρίση
δηµόσιας υγείας µετά από εκατό χρόνια, ενεργειακές κρίσεις,
κρίσεις µε ακραίες καταστροφές σε ό,τι έχει να κάνει µε το κλίµα.
Αν κάτι δουλεύει καλά λοιπόν, έχει φτιαχτεί έτσι όπως πρέπει και
ενισχυθεί µε hardware µε software κι έχει αποτύπωµα και απή-
χηση στους πολίτες ας κάνουµε µια προσπάθεια να το προασπί-
σουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε τον κύριο Υπουργό. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας ανακοινώσω

ότι µε την από 24 Φεβρουαρίου 2025 επιστολή του προς τον Πρό-
εδρο της Βουλής, ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής, κ. Νικόλαος Ανδρουλάκης, µας
γνωστοποιεί ότι:

Ως τρίτος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ορίζεται ο Βουλευ-
τής Β3 Νότιου Τοµέα Αθηνών, κ. Παύλος Χρηστίδης. 

Η σχετική επιστολή θα καταχωριστεί στα Πρακτικά της σηµε-
ρινής συνεδρίασης.

(Η προαναφερθείσα επιστολή καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Επίσης, οι Υπουργοί
Εθνικής Άµυνας, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εξωτερι-
κών, Εσωτερικών και Δικαιοσύνης κατέθεσαν στις 21-2-2025 σχέ-
διο νόµου: «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ του
Υπουργείου Άµυνας της Γαλλικής Δηµοκρατίας, του Οµοσπον-
διακού Υπουργείου Άµυνας της Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας
της Γερµανίας, του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής
Δηµοκρατίας, του Υπουργείου Άµυνας της Ιταλικής Δηµοκρατίας,
του Υπουργείου Άµυνας του Βασιλείου της Ολλανδίας και του
Υπουργού Άµυνας του Ηνωµένου Βασιλείου της Μεγάλης Βρε-
τανίας και Βορείου Ιρλανδίας σε σχέση µε την Παράδοση του
Προγράµµατος για τον Σχεδιασµό και την Ανάπτυξη Ελικοπτέρων
Νέας Γενιάς (NGRC). 

Θα συζητηθεί τώρα η έκτη µε αριθµό 531/13-2-2025 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νίκης κ. Νικολάου Παπαδόπου-
λου προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας µε θέµα: «Οριστική κα-
τάργηση τεσσάρων στρατοπέδων στην ακριτική Περιφερειακή
Ενότητα Έβρου». 

Κύριε Παπαδόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, µε ιδιαίτερη έκπληξη και έκδηλα συναισθή-

µατα ανασφάλειας πληροφορηθήκαµε προσφάτως εκδοθείσες
αποφάσεις για την οριστική κατάργηση, το κλείσιµο τεσσάρων
στρατοπέδων στον ακριτικό Νοµό Έβρου και συγκεκριµένα σε
Νέα Βύσσα, Λεπτή Ορεστιάδας, Μεταξάδες Διδυµοτείχου και
Πέπλο Αλεξανδρουπόλεως. Συνακόλουθα έτερη απόφαση περί
«εξαφάνισης» της 7ης Ταξιαρχίας στον Προβατώνα ενέχει σοβα-
ρούς κινδύνους για την άµυνα της χώρας και επιπρόσθετα έχει
προκαλέσει έντονες αντιδράσεις και διαµαρτυρίες από τους κα-
τοίκους της περιοχής. Φρονώ απολύτως δικαιολογηµένες. 

Οι παραπάνω αποφάσεις αφορούν σε µια ακριτική περιοχή η
οποία καθηµερινά βιώνει την επιθετικότητα των εξ Ανατολών γει-
τόνων µας που όχι µόνο δεν κρύβουν αλλά και µε κάθε ευκαιρία
αναδεικνύουν το όραµά τους για επέκταση των συνόρων τους. Η
παρουσία εκεί του Στρατού µας θωρακίζει την άµυνα της χώρας,
κύριε Υπουργέ, και ταυτόχρονα αποτελεί ψυχολογική τόνωση και
ενίσχυση του συναισθήµατος ασφάλειας για τους ακρίτες του
Έβρου µας. 

Αντίθετα το κλείσιµο των στρατοπέδων και η αποµάκρυνση
στελεχών και στρατιωτικών µας σηµατοδοτεί µια έµπρακτη αδια-
φορία της πολιτείας σε όσους έχουν ταχθεί να φυλάττουν Θερ-
µοπύλες αφήνοντάς τους ακάλυπτους και έκθετους. Μην ανα-
ρωτιόµαστε µετά γιατί µειώνεται ο πληθυσµός του Έβρου και ο
νοµός όπως και όλη η Θράκη µας πλήττεται από τη δηµογραφική
συρρίκνωση. 

Συνεπώς, ερωτάται ο αρµόδιος Υπουργός µε ποια λογική απο-
φασίστηκε η µείωση της στρατιωτικής δύναµης του Νοµού
Έβρου όταν η Τουρκία µε κάθε τρόπο ενισχύει από τη δική της
πλευρά τις δυνάµεις της εκεί στην Αδριανούπολη. Θα τα πούµε
στη δευτερολογία. Και δεύτερον, πώς σκέφτεστε να εξασφαλί-
σετε την άµυνα της χώρας απέναντι σε ένα δεδοµένα επιθετικό
γείτονα που δεν έχει να κρύψει τις διαθέσεις του και πώς θα απο-
καταστήσετε το αίσθηµα ασφάλειας των ακριτών µας που απε-
ρίσκεπτα καταρρακώσατε βάναυσα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Παπαδόπουλο. 

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας, ο κ. Ιωάννης Κε-
φαλογιάννης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Κύριε συνάδελφε, προκαταβολικά να σας πω ότι έχουµε
πάρα πολλά ζητήµατα στα οποία µπορούµε να διαφωνήσουµε
Κυβέρνηση και Αντιπολίτευση αλλά τουλάχιστον στα ζητήµατα
εθνικής άµυνας µπορούµε να έχουµε έναν κοινό τόπο γιατί είναι
ζητήµατα εθνικά και υπερβαίνουν οποιασδήποτε µικροπολιτικής
ή µικροκοµµατικής σκοπιµότητας. Θα εξηγήσω τον λόγο. Διαβά-
ζοντας την ερώτησή σας κάποιος θα νοµίζει ότι κλείνουµε στρα-
τόπεδα στον Έβρο και µεταφέρονται τα στελέχη µας και οι
στρατιώτες σε άλλα µέρη πλην Έβρου, ενώ ξέρετε πολύ καλά ότι
αυτό δεν ισχύει. Και θα το εξηγήσω και στην πρωτολογία µου. 

Εποµένως, θέλω κατ’ αρχάς να σας διευκρινίσω ότι όταν µι-
λάµε για την αναδιάρθρωση των στρατιωτικών δοµών και µάλιστα
στο πλαίσιο της δοµής δυνάµεων η οποία έλαβε την έγκριση της
Διαρκούς Επιτροπής Εξωτερικών και Άµυνας της Βουλής τον Δε-
κέµβριο κατά πλειοψηφία, προφανώς δεν µιλάµε για µείωση της
στρατιωτικής δύναµης. Τουλάχιστον θα πρέπει να συµφωνή-
σουµε στην ελληνική αντιπροσωπεία ότι τα επιτελεία είναι οι
πλέον αρµόδιοι προκειµένου να κάνουν αυτές τις εισηγήσεις και
τις αποφάσεις. Αυτό το οποίο συζητάµε είναι να υπάρχουν ευέ-
λικτα στρατιωτικά σώµατα τα οποία θα έχουν άρτιο εξοπλισµό
αλλά κυριότερα πρέπει να έχουν µεγαλύτερη ισχύ πυρός. Έτσι
διασφαλίζουµε την άµυνα της πατρίδας µας. Βεβαίως µε το να
µειώσουµε υποστελεχωµένα στρατόπεδα αλλά να ενισχύσουµε
ταυτόχρονα την επιχειρησιακή ετοιµότητα και ικανότητα των
στρατιωτικών µονάδων ανά την επικράτεια, στην ουσία εξασφα-
λίζουµε την αµυντική θωράκιση της πατρίδας µας. 

Αναφερθήκατε σε συγκεκριµένα στρατόπεδα πράγµατι στον
Έβρο. Στη Νέα Βύσσα, στη Λεπτή Ορεστιάδας, στους Μεταξά-
δες Διδυµοτείχου και στο Πέπλου Αλεξανδρούπολης. Εξάλλου
υπάρχει ανακοίνωση από 16-12-2024 στη σελίδα και του Υπουρ-
γείου όπου αναφέρεται ότι πράγµατι αυτά κλείνουν αλλά η δύ-
ναµή τους µετεγκαθίσταται σε κοντινές περιοχές. Άρα, ένα το
κρατούµενο, κύριε συνάδελφε, προφανώς και αριθµητικά ο
Έβρος δεν µειώνεται όσον αφορά την στρατιωτική του δύναµη.
Θα εξηγήσω στη συνέχεια πως αυξάνεται. Να ενηµερώσω και την
Εθνική Αντιπροσωπεία ότι η δεύτερη φάση της υλοποίησης της
νέας δοµής δυνάµεων θα υλοποιηθεί µέχρι τις 31 Μαρτίου 2025. 

Έρχοµαι στην ανακοίνωση του Υπουργείου. Νοµίζω ότι προ-
φανώς την έχετε δει κι εσείς. Όσον αφορά, για παράδειγµα, στο
στρατόπεδο στη Λεπτή Ορεστιάδας στην ουσία συγχωνεύεται µε
εκείνο στον Λαγό Έβρου. Άρα, παραµένουν οι δυνάµεις στον
Έβρο. Όσον αφορά στη Νέα Βύσσα, πηγαίνει στα Ρίζια Έβρου
µερικά χιλιόµετρα παρακάτω. Αυτό στο Πέπλο Έβρου πηγαίνει
στον Δορίσκο Έβρου, πάλι λίγα χιλιόµετρα παρακάτω. Και βε-
βαίως αυτό που αφορά στους Μεταξάδες Έβρου, που για όσους
δεν το γνωρίζουν και µας ακούνε να πω ότι είναι προς την πλευρά
των ελληνοβουλγαρικών συνόρων, στην ουσία µεταφέρεται προς
την πλευρά του Διδυµοτείχου που είναι στην πλευρά των ελλη-
νοτουρκικών συνόρων. Όπως σωστά αναφέρατε και στην ερώ-
τησή σας, πλέον ο κίνδυνος είναι εξ Ανατολών και προφανώς όχι
από τον Βορρά. 

Εποµένως, αυτό το οποίο µπορώ να σας εγγυηθώ είναι ότι ο
Έβρος παραµένει η αιχµή του δόρατος της εθνικής µας άµυνας
και για τον λόγο αυτό ενισχύεται τόσο σε προσωπικό -αυτή είναι
η νέα δοµή δυνάµεων- όσο και σε εξοπλισµούς αλλά κυρίως σε
υποδοµές. Επειδή είχα την ευκαιρία πολλές φορές λόγω της ιδιό-
τητάς µου να έρθω στον Έβρο, ξέρετε πολύ καλά ότι από Βορρά
προς Νότο έχουν ενισχυθεί όλα τα επιτηρητικά φυλάκια, νέες
δοµές από το 2020. Έχουν υπάρξει επίσης, όσον αφορά τον εξο-
πλισµό αλλά και το αριθµητικό στρατιωτικό προσωπικό σε άν-
δρες και γυναίκες των Ενόπλων Δυνάµεων, επίσης αυξηµένες
δυνάµεις. Αυτός είναι και ο στόχος της πολιτικής και στρατιωτι-
κής ηγεσίας, δηλαδή, όπου υπάρχει αυτή τη στιγµή εθνική απειλή
-και αναφέροµαι κυρίως στον Έβρο και στα νησιά του ανατολικού
Αιγαίου- να ενισχυθεί η εθνική προσπάθεια. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Παρακαλώ, κύριε Παπαδόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ για τις απαντήσεις.

Πράγµατι πολύ ευγενικές απαντήσεις. Ευχαριστώ που παραδε-
χτήκατε ότι έκλεισαν αυτά τα στρατόπεδα, κύριε Υπουργέ. Αλλά
ο κόσµος εκεί έχει άλλη άποψη. 

Άκουσα µε δυσάρεστη έκπληξη αλλά και έκδηλη απογοήτευση
την ανήκουστη πρόταση του δικού σας Βουλευτή Έβρου, του κ.
Σταύρου Κελέση, ο οποίος είπε σε τοπική εφηµερίδα να µετα-
τραπούν τα στρατόπεδα του Έβρου που θα κλείσουν σε κτηνο-
τροφικά πάρκα, µαντριά δηλαδή. Και αφού αδειάσουν από
στρατιωτικούς να γεµίσουν µε πρόβατα, µε γίδια και µε αγελά-
δες. Πραγµατικά ντρεπόµαστε γι’ αυτά τα πράγµατα.

Η Κυβέρνησή σας πλέον νοµίζω ότι γίνεται επικίνδυνη για τα
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εθνικά µας θέµατα, την ίδια στιγµή που εσείς µε µοναδική λογική
ευκολία αποψιλώσατε την 7η Ταξιαρχία Πεζικού στον Προβατώνα
του Έβρου. Μιλάτε για την Τουρκία και τα «ήρεµα νερά». Ποια
ήρεµα νερά, κύριε Υφυπουργέ µου; Ξέρετε, θα το ακούσατε κι
εσείς, ότι η Τουρκία αναβαθµίζει το Αµφίβιο Σύνταγµα Καταδρο-
µών της Ίµβρου σε ταξιαρχία και πιο συγκεκριµένα δηµιουργεί
ένα Αµφίβιο Σώµα Στρατού µε έδρα το Τσανάκαλε, τα Δαρδανέ-
λια, στο οποίο υπάγονται τρεις ταξιαρχίες που εδρεύουν αντι-
στοίχως στην Ίµβρο, στη Φώκαια της Σµύρνης, στην Αλεξαν-
δρέττα ακριβώς απέναντι από την Κύπρο µας. Για ποιον τα ετοι-
µάζει αυτά, κύριε Υφυπουργέ, η Τουρκία; Για τους Ελβετούς; Για
εµάς τα ετοιµάζει. Γνωρίζετε ότι αυτό το νέο τουρκικό σώµα
στρατού έχει δέκα χιλιάδες άτοµα προσωπικό που µαζί µε την
εδρεύουσα στη Σµύρνη 4η Τουρκική Ταξιαρχία Στρατού στο Αι-
γαίο υποστηρίζουν τις διεκδικήσεις που έχουν οι Τούρκοι για το
Αιγαίο.

Θυµίζω ότι το τουρκικό casus belli δεν είχε ακόµα αρθεί και πα-
ραµένει ενεργό. Το θεωρώ, προσωπικά και όλη η παράταξή µας,
ως όνειδος για κάθε Έλληνα πολιτικό να συµµετέχει σε συνοµι-
λίες µε τους Τούρκους και να είναι από πάνω η Δαµόκλειος
σπάθη του casus belli και να καταδεχόµαστε να µιλάµε µε τους
Τούρκους για «ήρεµα νερά». 

Ποια είναι η απάντηση της Ελλάδας σε όλα αυτά τα παραπάνω,
να κλείνει στρατόπεδα και να καταργήσει σχηµατισµούς; Κύριε
Υφυπουργέ, λυπάµαι πραγµατικά και αγανακτώ γιατί βλέπουµε
ότι οι Τούρκοι ονειροφαντασιώνονται εκεί τα σύνορα. Είναι µια
αναθεωρητική δύναµη πλέον η Τουρκία. Και αντί να συζητάµε ως
Κυβέρνηση τρόπους για την ενίσχυση του νόµου του Έβρου, αντί
να δίνουµε κίνητρα για να αυξηθεί εκεί ο πληθυσµός, ερχόµαστε
σήµερα εδώ και λέµε ότι θα κλείσουµε και στρατόπεδα. 

Έχω κι άλλα παραδείγµατα, αλλά δεν έχω δυστυχώς χρόνο.
Να πω ότι και στην Ήπειρο πρώτα ερηµώνουν δηµόσιες υπηρε-
σίες και µετά στο τέλος κλείνουν και τα στρατόπεδα. Δεν ξέρω
πού το πάµε. Εκ των πραγµάτων, αναγκάζοµαι και κάνω δεύτερες
σκέψεις συνδυάζοντας τις επαναλαµβανόµενες αποφάσεις για
την αποστολή πολεµικού υλικού στην Ουκρανία, σε συνδυασµό
µε το κλείσιµο των στρατοπέδων. Αφήνουµε τα νησιά µας γυµνά,
αφήνουµε εξοπλισµό καθοριστικό για την αµυντική θωράκιση της
χώρας και τώρα διώχνουµε στρατιώτες και αξιωµατικούς από τον
Έβρο. 

Καταγγέλλουµε ευθέως και δηµοσίως, σκέψεις της συντριπτι-
κής πλειοψηφίας των ατόµων των υγιώς σκεπτόµενων στον
Έβρο, ότι οι συνδυαστικές αυτές αποφάσεις και ενέργειες της
Κυβέρνησης είναι εθνικά επιζήµιες. Και δεν είναι, όπως σας είπα,
µόνο ο Έβρος, κύριε Υφυπουργέ. Καµία χώρα και δεν έχει µέλλον
αν δεν εξασφαλιστεί πρώτα η εδαφική της ακεραιότητα, αν δε
περιφραχτεί δηλαδή η χώρα. Ως γνωστόν, αν θέλει κανείς την ει-
ρήνη πρέπει ανά πάσα στιγµή να είναι έτοιµος για τον πόλεµο.
Εδώ αυτή η Κυβέρνηση για τα εθνικά θέµατα θεωρούµε ότι έχει
ξεπεράσει τα όρια και θέτει σε υψηλό κίνδυνο τη χώρα. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Παπαδόπουλε.
Παρακαλώ, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Αξιότιµε κύριε συνάδελφε, φαίνεται ότι µάλλον δεν ακού-
σατε καθόλου την πρωτολογία µου. Είχατε, προφανώς, ετοιµάσει
δευτερολογία χωρίς να µε ακούσατε. Θα σας το ξαναπώ. Κλεί-
νουν συγκεκριµένα στρατόπεδα στον Έβρο, αλλά αυτά τα οποία
κλείνουν µεταφέρονται λίγα χιλιόµετρα παραδίπλα. Γιατί, νοµίζω
θα συµφωνήσουµε επιτέλους σε αυτήν την Αίθουσα, προκειµένου
να έχεις δύο υποστελεχωµένα στρατόπεδα στην ίδια περιοχή, σί-
γουρα είναι καλύτερα το να έχεις ένα στρατόπεδο το οποίο θα
έχει µεγαλύτερη στελέχωση, προφανώς και καλύτερο εξοπλισµό.
Αυτός είναι ο στόχος του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, δηλαδή
η προµετωπίδα της εθνικής προσπάθειας, η οποία είναι ο Έβρος
και τα νησιά του Ανατολικού Αιγαίου, θα το ξαναπώ, ενισχύεται
αριθµητικά. 

Και σας προκαλώ -πολιτικά εννοώ προκαλώ- να κάνουµε µια
πολύ εκτενή συζήτηση όποτε θέλετε να σας πούµε και τα αριθ-
µητικά δεδοµένα, το πώς ενισχύεται ο Έβρος κυρίως, αλλά και

τα νησιά του Ανατολικού Αιγαίου. Γιατί το έχουµε πει ευθέως,
προφανώς αυτήν τη στιγµή η εθνική απειλή έρχεται εξ ανατολών.
Δεν έρχεται από το βορρά. Δεν είναι από τη Βουλγαρία, δεν είναι
από την Αλβανία, δεν είναι από άλλες περιοχές της Βαλκανικής.
Αυτός είναι και ο λόγος που ο Έβρος, θα το ξαναπώ, ενισχύεται
σε όλους τους τοµείς. 

Παράλληλα, όµως, κάνουµε και κάτι άλλο, κύριε συνάδελφε,
και το ξέρετε πολύ καλά, το έχουµε ανακοινώσει. Ακριβώς για να
ενισχύσουµε όλες αυτές τις δοµές, τα στελέχη µας κυρίως των
Ενόπλων Δυνάµεων, έχουµε προχωρήσει αυτή τη στιγµή και ήδη
υλοποιείται ένα πολύ µεγάλο οικιστικό πρόγραµµα. Μάλιστα,
στην περιοχή σας, κύριε συνάδελφε, θα κατασκευαστούν συγκε-
κριµένα διακόσιες δεκαεννέα κατοικίες καινούργιες που αυτό
υποδηλώνει την ενίσχυση του στρατιωτικού δυναµικού στην ευ-
ρύτερη περιοχή. Θα σας πω και συγκεκριµένα: Πενήντα δύο κα-
τοικίες στην Ορεστιάδα, πενήντα δύο στο Διδυµότειχο, πενήντα
δύο  στην Αλεξανδρούπολη και τριάντα εννέα στη Σαµοθράκη.
Όλες αυτές οι κατοικίες είναι ακριβώς προς την κατεύθυνση την
οποία σας περιέγραψα προηγουµένως, δηλαδή στο πώς θα ενι-
σχύσουµε µεταξύ άλλων τις υποδοµές, πώς θα δώσουµε κίνητρα
στα στελέχη µας προκειµένου να µπορούν να έχουν µια καλύτερη
καθηµερινότητα και µια έµµεση ενίσχυση του εισοδήµατός. 

Επίσης, όλα αυτά τα οποία σας είπα προηγουµένως που εντάσ-
σονται στην Ατζέντα 2030 ενισχύουν και την διακλαδικότητα, κυ-
ρίως όµως την ευελιξία και την αξιοποίηση όλων των δοµών τις
οποίες έχουµε ανά την επικράτεια. 

Κλείνοντας, κύριε συνάδελφε, θα σας πω το εξής. Νοµίζω ότι
αυτή η Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, έχει
αποδείξει ότι ειδικά στον Έβρο το ζήτηµα της εθνικής ασφάλειας,
το ζήτηµα της εθνικής άµυνας το έχει πρώτη προτεραιότητα. Εί-
µαστε αυτή η Κυβέρνηση που το 2020 κάναµε το ακατόρθωτο να
αντιµετωπίσουµε µια υβριδική απειλή εξ ανατολών. 

Από τότε µέχρι σήµερα ξέρετε, πολύ καλά και νοµίζω ας το πα-
ραδεχτούµε όλοι, ότι έχει µια πολύ µεγάλη προσπάθεια για να
ενισχυθεί ο Έβρος και αµυντικά. Πρώτη φορά γίνεται ένα τερά-
στιο έργο που λέγεται φράχτης. Ξέρετε πολύ καλά τι δυνατότη-
τες έχει αυτός ο φράχτης. Είπα προηγουµένως για µια σειρά από
επιτηρητικά φυλάκια τα οποία έχουν κατασκευαστεί σε όλο το
µήκος του Έβρου. 

Ταυτόχρονα, στο πλαίσιο και του νέου εξοπλιστικού προγράµ-
µατος, του σχεδόν εικοσαετούς, το οποίο θα παρουσιάσει ο κύ-
ριος Υπουργός στη Βουλή τις επόµενες εβδοµάδες, θα αντιληφ-
θείτε κι εσείς και η παράταξή σας ότι και εξοπλιστικά η πατρίδα
µας και ειδικότερα ο Έβρος, αλλά και γενικότερα όλες οι ακριτι-
κές περιοχές θα τύχουν µιας εξοπλιστικής ενίσχυσης που στην
ουσία θα αποτελεί και την αιχµή του δόρατος για την εθνική µας
προσπάθεια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε τον κύριο Υφυπουργό.
Προχωράµε τώρα στην πέµπτη µε αριθµό 543/17-2-2025 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ξάνθης της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς κ. Χουσεΐν Ζεϊµπέκ
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα:
«Καταγγελίες του «Politico» για απάτες στις αγροτικές επιδοτή-
σεις».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, βέβαια σήµερα θα περιµέναµε να έρθει ο

ίδιος ο Υπουργός γιατί το θέµα είναι πολύ σοβαρό. Όµως, το ότι
ήρθατε κι εσείς αυτό κάτι δείχνει. 

Βλέπουµε τα διεθνή µέσα όπως το έγκυρο περιοδικό «Politico»
να παρουσιάζουν καταγγελίες για εκτεταµένες απάτες στη χώρα
µας στις ενισχύσεις που δίνει ο ΟΠΕΚΕΠΕ. Μας έκανε εντύπωση
ότι µέχρι και σήµερα δεν έχει υπάρξει καµία αντίδραση από την
πλευρά του Υπουργείου. Να συµπεράνουµε ότι όπου υπάρχει κα-
πνός υπάρχει και φωτιά, κύριε Υφυπουργέ, και ότι σιωπηρά επι-
βεβαιώνετε τα γεγονότα. Η απροθυµία του κ. Αυγενάκη να τοπο-
θετηθεί επί του θέµατος όταν ρωτήθηκε, µάλλον επιβεβαιώνει
αυτήν την άποψη. 

Οι αποκαλύψεις του «Politico», βεβαίως, δεν έπεσαν σαν κε-
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ραυνός εν αιθρία. Έρχονται σε συνέχεια της διαδικασίας επιβο-
λής καταλογισµού 283 εκατοµµυρίων ευρώ από την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή στην Ελλάδα πάλι για παρατυπίες στον ΟΠΕΚΕΠΕ το
2020, το 2021 και το 2022, ενώ διαβάζουµε δηµοσιεύµατα ακόµη
και για παραποµπή πρώην προέδρων του ΟΠΕΚΕΠΕ για κακούρ-
γηµα. Δεν νοµίζετε ότι πρέπει να πείτε κάτι για όλα αυτά; 

Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός στην τελευταία επίσκεψή του στο
Υπουργείο έκανε µια δήλωση παραδοχή, πως έχουµε ακόµα βή-
µατα να κάνουµε σε αυτήν την κατεύθυνση. Εννοούσε το να ει-
σπράττουν στήριξη και επιδοτήσεις αυτοί που πραγµατικά τις
δικαιούνται. Επιβεβαίωσε πως µετά από έξι χρόνια διακυβέρνη-
σης της Νέας Δηµοκρατίας οι επιδοτήσεις συνεχίζουν και πηγαί-
νουν σε λάθος χέρια. Δεν µας έχετε ούτε ποιο είναι το πρόβληµα
στον ΟΠΕΚΕΠΕ ούτε βεβαίως µας έχετε πει ποια είναι τα βήµατα
που ακολουθείτε για την εξυγίανσή του. Βλέπουµε µόνο να αλ-
λάζετε τις διοικήσεις που η Κυβέρνησή σας τοποθετεί και οι
οποίες είναι πουκάµισα αδειανά.

Κύριε Υφυπουργέ, για αρκετά από όσα καταγγέλλονται στο δη-
µοσίευµα του «Politico» σας είχαµε καταθέσει ερωτήσεις στη
Βουλή τον περασµένο Ιούνιο και Δεκέµβριο. Δεν λάβαµε καµία
απάντηση και γι’ αυτό ερχόµαστε µε την επίκαιρη ερώτηση. Σε
άλλη ερώτηση που σας είχα καταθέσει εγώ ίδιος είχαµε καταγ-
γείλει πως το ένα τρίτο των συνολικών ενισχύσεων στη χώρα για
την ΠΕ Βοσκοτόπων κατευθύνεται σε µια µόνο περιφέρεια, ενώ
για παράδειγµα στη Θράκη κατευθύνεται µόλις το 3,5%. Στην ίδια
περιφέρεια που σαρώνει τις ενισχύσεις, ω του θαύµατος, ο αριθ-
µός των αιγοπροβάτων φαίνεται να αυξάνεται κατά 50%, ενώ σε
όλη την υπόλοιπη χώρα παραµένει σταθερός. Αυτά, όπως κατα-
λαβαίνετε, κύριε Υφυπουργέ, δεν είναι σοβαρά πράγµατα. Καµία
έκπληξη που όλως τυχαίως η εν λόγω περιφέρεια ήταν η περιφέ-
ρεια του πρώην Υπουργού. 

Κύριε Υφυπουργέ, πρέπει µας πείτε ποιο είναι το πλάνο και ο
σχεδιασµός σας για την εξυγίανση του ΟΠΕΚΕΠΕ. Πρέπει να µας
πείτε τι γίνεται µε τις καταγγελίες και την απόδοση ευθυνών
στους υπαίτιους. Ισχύουν ή όχι αυτά που γράφει το «Politico»; Αν
όχι, γιατί δεν τα διαψεύδετε; Αν πάλι ισχύουν, πρέπει να µας πείτε
υπάρχει συνεργασία µε τις αρµόδιες ευρωπαϊκές αρχές κι αν ναι,
σε ποιο στάδιο βρίσκεται η έρευνα; Και το κυριότερο, ποιες ενέρ-
γειες θα ακολουθήσετε για τη διασφάλιση της διαφάνειας στη
διαδικασία χορήγησης των αγροτικών επιδοτήσεων ώστε να απο-
τραπούν παρόµοια φαινόµενα στο µέλλον.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Και ένα τελευταίο ερώτηµα. Τι έχει γίνει ακριβώς µε τα δεκαέξι
χιλιάδες δεσµευµένα ΑΦΜ του κ. Αυγενάκη;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ζεϊµπέκ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα απαντήσω και στην πρωτολογία και στη δευτερολογία σε

όλα τα ερωτήµατα που θέσατε.
Πρώτον, ο κ. Τσιάρας είναι σήµερα στο Συµβούλιο Υπουργών

της Ευρωπαϊκής Ένωσης, γι’ αυτό και τον έχω αντικαταστήσει
εγώ στην επιτροπή. Δεύτερον, έχει απαντήσει ο ΟΠΕΚΕΠΕ και
για το δηµοσίευµα του «Politico», αυτό περί αφωνίας του Υπουρ-
γείου. Και τρίτον στις καταγραφές των επιδοτήσεων δεν έχει πα-
ρατηρηθεί αλλαγή τόσα χρόνια, ανεξάρτητα µε το ποιος είναι
Υπουργός. Αυτό για την απάντηση περί κατανοµής πολλών ενι-
σχύσεων σε µια συγκεκριµένη περιφέρεια. Άρα, δεν έχει να κάνει
µε τον Υπουργό.

Στην ερώτησή σας που αναφέρατε συγκεκριµένα για το «Polit-
ico», να συµφωνήσουµε ότι δεν παύει να είναι απλά ένα δηµοσί-
ευµα. Ορθώς εγείρει ερωτήµατα, αλλά δεν σηµαίνει απαραίτητα
ότι είναι και ακριβές. Την ορθότητά του ή όχι θα αποδείξουν τα
αποτελέσµατα της εισαγγελικής έρευνας. Τι ξέρουµε σίγουρα;
Ότι ο ΟΠΕΚΕΠΕ είναι ένας πιστοποιηµένος οργανισµός από το
2002 και αυτό γιατί εφαρµόζει όλους τους προβλεπόµενους
ελέγχους και λαµβάνει όλα τα απαραίτητα µέτρα για να είναι πι-
στοποιηµένος σύµφωνα µε τις προδιαγραφές της Ευρωπαϊκής

Επιτροπής. Το επίµαχο δηµοσίευµα του «Politico» αφορά σε υπο-
θέσεις παραγωγών που παρανόµως ενεργοποίησαν δικαιώµατα
µε βοσκοτόπους εκµεταλλευόµενοι τη διεύρυνση του ορισµού
των επιλέξιµων βοσκοτόπων από την ευρωπαϊκή νοµοθεσία το
2017, την όποια διεύρυνση η τότε κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ ενσωµά-
τωσε στην εθνική νοµοθεσία, δηλαδή ενεργοποίηση βοσκοτόπων
χωρίς ζώα, το οποίο η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας το στα-
µάτησε. Αυτές τις υποθέσεις ο ίδιος ο ΟΠΕΚΕΠΕ τις διαβίβασε
στις εισαγγελικές αρχές το 2020, όπως µας ενηµέρωσε ο ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ. Το τονίζω αυτό. Άρα, αντικρούεται ότι αυτό το έκαναν οι
ευρωπαϊκοί µηχανισµοί, όπως αναφέρεται στο δηµοσίευµα.

Τι βλέπουµε, λοιπόν, µέχρι σήµερα µε βάση τις επίσηµες ενέρ-
γειες; Ότι το σύστηµα ελέγχων που εφαρµόζεται λειτουργεί και
εντοπίζει παρατυπίες και µε διαβεβαίωση του ΟΠΕΚΕΠΕ όλα τα
στοιχεία που διαθέτει στις ελληνικές αρχές τα θέτει και στη διά-
θεση όλων των ευρωπαϊκών αρχών.

Σύµφωνα τώρα µε την επίσηµη ανακοίνωση του ΟΠΕΚΕΠΕ η
υπόθεση αυτή αφορούσε δεκαπέντε αιτούντες ενίσχυσης. Οι πε-
ρισσότεροι εξ αυτών είτε δεν έλαβαν ποτέ ενισχύσεις είτε τις
έχουν επιστρέψει. Ειδικότερα, όσον αφορά το καταβληθέν ποσό
των υπολοίπων, πάντα µε την επίσηµη ανακοίνωση του ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ, αυτό ανέρχεται συνολικά ως σήµερα περίπου στα 300.000
ευρώ. Τα ποσά των 45.175.000 ευρώ δεν επιβεβαιώνονται από
τον οργανισµό του ΟΠΕΚΕΠΕ.

Συνεπώς, η γενίκευση ενός ζητήµατος -που επαναλαµβάνω
πράγµατι βρίσκεται υπό διερεύνηση- είναι άδικη, πρώτα για τον
οργανισµό που εφαρµόζει χιλιάδες ελέγχους επιτόπιους διοικη-
τικούς και διασταυρωτικούς και αξιοποιεί τα πιο σύγχρονα µέσα
για τον σκοπό αυτό και έπειτα για τους παραγωγούς που στη συ-
ντριπτική τους πλειοψηφία είναι έντιµοι άνθρωποι που αγωνίζο-
νται καθηµερινά ενάντια όχι µόνο στις παραδοσιακές, αλλά και
στις νέες προκλήσεις της αγοράς και της φύσης. Προφανώς,
όµως, δεν ζούµε σε µια ιδανικά πεινασµένη κοινωνία. Πάντοτε
υπάρχουν επιτήδειοι που θα προσπαθούν να εκµεταλλευτούν
αδικίες, αδυναµίες και κενά. Για τη ρύθµιση αυτών των ζητηµά-
των αρµόδια δεν είναι άλλη από τη δικαιοσύνη, οπότε ας περιµέ-
νουµε τα πορίσµατα τους.

Υπάρχουν προβλήµατα στον ΟΠΕΚΕΠΕ; Μα, πρώτοι εµείς συ-
γκρουστήκαµε µε αυτά. Όλοι γνωρίζουµε, για παράδειγµα, τη νο-
µική εµπλοκή των εταιρειών για την απαραίτητη τεχνική υπο-
στήριξη του ΟΠΕΚΕΠΕ που προκάλεσε κενά στις τεχνικές υπη-
ρεσίες, εµπλοκή που επί των ηµερών µας ξεπεράστηκε. Ξεµπλο-
κάραµε και τις πληρωµές παλαιότερων ετών από το 2014 και
εντεύθεν, φλέγον ζήτηµα που απασχολούσε και παρέµενε άλυτο,
αφήνοντας απλήρωτους πολλούς παραγωγούς. Τέτοια κενά, λοι-
πόν, εκµεταλλεύονται και προσπαθούν να εκµεταλλευτούν ορι-
σµένοι διαχρονικά.

Η διαφορά είναι ότι τώρα πλέον µέσα από το σύστηµα ελέγχου
που εφαρµόζεται αυτές οι περιπτώσεις εντοπίζονται και γι’ αυτό
και γίνονται γνωστές και εφαρµόζονται όλες οι προβλεπόµενες
διαδικασίες και κυρώσεις, διοικητικές και ποινικές.

Στη δευτερολογία µου για τα υπόλοιπα ερωτήµατα που θέσατε
θα πάρετε απάντηση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον Υπουργό.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Κύριε Υπουργέ, βέβαια δεν περιµέναµε

να µας πείτε και κάτι το διαφορετικό απ’ αυτά που είπατε, γενι-
κόλογα, χωρίς να απαντάτε στο απόστηµα που έχει δηµιουργη-
θεί.

Δεν µας είπατε τίποτα για τα δεκαέξι χιλιάδες δεσµευµένα
ΑΦΜ. Και αυτά δεν υπάρχουν; Οι αγρότες τα έξι χρόνια της δια-
κυβέρνησής σας βιώνουν µείωση του αγροτικού εισοδήµατος,
εκτόξευση του κόστους παραγωγής, εγκατάλειψη και ερήµωση
της υπαίθρου, µπάχαλο στο κοµµάτι των αποζηµιώσεων. Η αγρο-
τική παραγωγή µειώθηκε στη χώρα µας το 2023 κατά 16% σύµ-
φωνα µε την Eurostat, η χειρότερη επίδοση εντός της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Έχετε αφήσει τον ΟΠΕΚΕΠΕ στα σκάνδαλα και
στην ανυποληψία, µε τους παραγωγούς µας να είναι αυτοί που
πληρώνουν τη νύφη. Είναι δικό σας δηµιούργηµα όλα αυτά. Δεν
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µπορεί από τη µια να λέτε ότι αποτελεί στοίχηµα για εσάς η εξυ-
γίανση του ΟΠΕΚΕΠΕ κι από την άλλη να λέτε πως διαψεύδετε
τις κασσάνδρες και όλα έγιναν σωστά. Ή το ένα θα συµβαίνει ή
το άλλο. Και τα δύο µαζί δεν µπορούν να είναι, Υπουργέ. Γενικά
οι αγρότες έχουν χάσει την εµπιστοσύνη προς τον ΟΠΕΚΕΠΕ και
προς το Υπουργείο σας.

Θυµίζω ότι δικοί σας περιφερειάρχες εδώ στη Βουλή ήταν που
έλεγαν για τις παράνοµες επιδοτήσεις στα βοσκοτόπια και τα
«ωραία βοσκοτόπια» στον Γράµµο. Τη διοίκηση Μπαµπασίδη -που
ζητήσατε την παραίτησή της- την είχε φέρει ο κ. Αυγενάκης και
εκείνη υποτίθεται για να εξυγιάνει τον ΟΠΕΚΕΠΕ. Φτάσατε να
αποπέµπετε διοικήσεις του ΟΠΕΚΕΠΕ, γιατί θέλανε να τηρήσουν
τις διαδικασίες. Δικοί σας πηγαίνουν και έρχονται, αλλά η φαυ-
λότητα, η ρεµούλα και τα σκάνδαλα συνεχίζονται. Ο λαός συνη-
θίζει να λέει πως το ψάρι µυρίζει από το κεφάλι. Φοβόµαστε πως
και στην περίπτωση της δικής σας Κυβέρνησης αυτό συµβαίνει.

Δεσµευτείτε για τους µηχανισµούς ελέγχου που θα επιβάλλετε
για να υπάρχει διαφάνεια στις αγροτικές επιδοτήσεις. Το θέλουν
όλοι οι αγρότες µας. Πείτε µας συγκεκριµένα πώς συνεργάζεστε
µε την Ευρωπαϊκή εισαγγελέα για να σπάσει το απόστηµα, γιατί
διαβάζουµε στο «Politico» και αλλού για διώξεις από τη διοίκηση
της υπαλλήλου που συνεργάζεται µαζί της. Δεν µπορεί να συµ-
βαίνουν και τα δύο. Ζητάµε ενηµέρωση και απαιτούµε εξυγίανση.
Οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι της χώρας αξίζουν και µπορούν
καλύτερα. Διαφάνεια θέλουµε, Υπουργέ µου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ζεϊµπέκ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ.
Αγαπητέ συνάδελφε, γενικολογίες από εµένα όχι. Μιλάω από-

λυτα συγκεκριµένα στον χρόνο που µου επιτρέπεται να απα-
ντήσω στην πρωτολογία και στη δευτερολογία. Να µιλάµε
συγκεκριµένα. Παίρνετε συγκεκριµένες απαντήσεις. Αν δεν τις
ακούτε, δεν µπορώ να κάνω κάτι για αυτό.

Όσον αφορά για τη µειωµένη παραγωγή, θα πρέπει να κατα-
λάβετε -δεν ξέρω αν το γνωρίζετε- ότι το ‘23 είχαµε µειωµένη πα-
ραγωγή στην ελιά, τεράστια µείωση παραγωγής, στο 80% και
90%. Αυτό ταυτόχρονα σηµαίνει και µείωση των εξαγωγών µας.
Είναι συγκεκριµένο πράγµα. Το έχω απαντήσει και στη Βουλή
πάρα πολλές φορές.

Όσον αφορά αυτό που είπατε για τη δηµοσιονοµική διόρθωση
των 273 εκατοµµυρίων, είναι 273 και όχι 283 εκατοµµύρια. Η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή πραγµατοποιεί τακτικά ελέγχους και προβλέ-
πεται όπως προβλέπεται σε όλα τα κράτη-µέλη για τον έλεγχο
και την πληρωµή των κονδυλίων των ταµείων. Εκτείνονται µάλι-
στα σε όλο τον διοικητικό µηχανισµό που εµπλέκεται και δεν αφο-
ρούν αποκλειστικά τον ΟΠΕΚΕΠΕ. Για τις όποιες αδυναµίες
εντοπίζονται προτείνονται οι διορθωτικές ενέργειες.

Εν προκειµένω στην έρευνα της Επιτροπής για το οικονοµικό
έτος ‘23 τα προβλήµατα που εντοπίστηκαν ως επαναλαµβανό-
µενα από τις προηγούµενες έρευνες αφορούν τις ρευµατικές ενι-
σχύσεις και την πολλαπλή συµµόρφωση. Ενδεικτικά αναφέρω:
Απόδειξη νόµιµης κατοχής έκτασης από τον παραγωγό, ο έλεγ-
χος γίνεται µέσω των στοιχείων των φορολογικών αρχών µε την
ολοκλήρωση του Κτηµατολογίου, τα αποτελέσµατα των ελέγχων
θα είναι σηµαντικά πιο αξιόπιστα, ορθή αναγνώριση της κατηγο-
ρίας κάλυψης γης και των ορίων των αγροτεµαχίων, µε την ολο-
κλήρωση ανανέωσης του χαρτογραφικού υποβάθρου θα καλυφ-
θούν τα κενά, επιλεξιµότητα βοσκοτόπων, µε την ολοκλήρωση
των διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης θα προσδιοριστούν επαρ-
κώς οι βοσκήσιµες εκτάσεις και οι τοπικές πρακτικές βόσκησης,
αριθµητική επάρκεια προσωπικού για τη διεξαγωγή ελέγχων πολ-
λαπλής καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους.

Συµπερασµατικά, πρόκειται για δοµικά προβλήµατα που επη-
ρεάζουν το έργο του ΟΠΕΚΕΠΕ και τα οποία θα εξαλειφθούν ή
έστω θα βελτιωθούν επαρκώς µέσα από τις παρακάτω ενέργειες
που ανέφερα και είναι σε εξέλιξη: Κτηµατολόγιο, ανανέωση υπο-
βάθρου, διαχειριστικά σχέδια. Άλλωστε µε την ίδια έρευνα η επι-
τροπή πρότεινε και καθάρισε τους λογαριασµούς, κοινώς ενέκρι-

νε τις πληρωµές του οικονοµικού έτους του ‘23 και είναι η µεγα-
λύτερη απόδειξη του ότι ενέκρινε και µας είπε «προχωρήστε στις
πληρωµές». Δηλαδή αποδέχτηκε την ορθότητα της διαχείρισης
των πόρων των ευρωπαϊκών γεωργικών ταµείων από τον ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ.

Πιστεύετε ότι αν υπήρχε υποψία κακοδιαχείρισης και απάτης
η Επιτροπή θα ενέκρινε τις πληρωµές µε τα χρήµατα των ευρω-
παϊκών ταµείων;

Επειδή, όµως, όπως σας είπα, οι βασικές παρατηρήσεις της
επιτροπής αφορούν σε χρονίζοντα δοµικά προβλήµατα, προτά-
θηκε ένα σχέδιο δράσης, δηλαδή µια δέσµη συγκεκριµένων διορ-
θωτικών ενεργειών που πρέπει να γίνουν, ένα σχέδιο που
διαµορφώθηκε από τη συµφωνία των δύο πλευρών και το οποίο
δεσµεύεται το κράτος-µέλος να υλοποιήσει εντός συγκεκριµένου
χρονικού διαστήµατος.

Ποιος θα εποπτεύει την πορεία υλοποίησης του σχεδίου αυτού
από τον ΟΠΕΚΕΠΕ; Ο φυσικός του προϊστάµενος, δηλαδή το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. Αυτή είναι όλη η ιστορία, µε
την επιτήρηση του ΟΠΕΚΕΠΕ. Ένα σχέδιο για πιο γρήγορη απο-
κατάσταση χρόνιων αδυναµιών και το οποίο υλοποιείται πράγµατι
στο τέλος του προβλεπόµενου χρόνου και θα έχει τα αναµενό-
µενα αποτελέσµατα. Και να συµπληρώσω ότι για το ποσό των 273
εκατοµµυρίων της προτεινόµενης δηµοσιονοµικής διόρθωσης
δεν έχει εκδοθεί ακόµη εκτελεστική απόφαση καταλογισµού. Και
όταν εκδοθεί στο ποσό που θα εκδοθεί και κοινοποιηθεί στη χώρα
µας, έχουµε τη δυνατότητα προσφυγής ενώπιον του Γενικού Δι-
καστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Εποµένως, κύριε συνάδελφε, έχουµε αναλάβει και είναι σε εξέ-
λιξη όλες τις ενέργειες για βελτίωση των διαδικασιών του ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ. Τα περί κακοδιαχείριση των επιδοτήσεων και οργανω-
µένης απάτης δεν υφίστανται. Μεµονωµένες περιπτώσεις παρα-
βάσεων, ύποπτες για παραβάσεις διερευνώνται από τις αρµόδιες
εισαγγελικές αρχές σε όλα τα στάδια και µε πρωτοβουλία του
ίδιου του ΟΠΕΚΕΠΕ και του Υπουργείου. Άλλωστε αυτή η Κυβέρ-
νηση ήταν που µε προσωπική παρέµβαση του ίδιου του Πρωθυ-
πουργού διασφάλισε αµείωτο το ποσό των 19,3 δισεκατοµµυρίων
ευρώ των επιδοτήσεων για τη νέα ΚΑΠ και είναι αυτή η Κυβέρ-
νηση που εγγυάται και την ορθή διαχείρισή τους, γεγονός που
αποδεικνύεται από την απρόσκοπτη και ορθή ολοκλήρωση των
πληρωµών κάθε χρόνο. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Σταµενίτη. 
Θα συνεχίσουµε µε την όγδοη µε αριθµό 529/13-2-2025 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Λάρισας της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία κ.
Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων µε θέµα: «Οι επιπτώσεις από την υλοποίηση του «Blue
Deal» (Γαλάζιας Συµφωνίας) της Ευρωπαϊκής Ένωσης στις επι-
δοτήσεις των αγροτών στο πλαίσιο της ΚΑΠ µετά το 2027».

Κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς πριν εισέλθω στην ουσία της ερώ-

τησης, θέλω να αναφέρω ένα γεγονός. Ο Υπουργός γιατί δεν έρ-
χεται να απαντήσει; Ακούσαµε και πριν το πολύ σοβαρό θέµα του
συναδέλφου µε τις επιδοτήσεις. Να καταλάβουµε ότι υπάρχουν
και ανειληµµένες υποχρεώσεις, αλλά δεν έχει έλθει τόσο καιρό,
τόσους µήνες. Σας σεβόµαστε, σας εκτιµούµε, αλλά κύριε
Υπουργέ, κάποια θέµατα πρέπει να αντιµετωπίζονται και από τον
ίδιο τον Υπουργό. Να το θεωρήσω πάλι τυχαίο, λόγω ανειληµµέ-
νων υποχρεώσεων;

Εγκαίρως είχαµε εντοπίσει τα προβλήµατα του στρατηγικού
σχεδίου της ΚΑΠ του 2020,2021. Εγκαίρως είχαµε πει για τη δύ-
σκολη εξίσωση που έχει να επιλύσει η νέα ΚΑΠ από το 2027 επί
υπουργίας Αυγενάκη, καταθέτοντας τις προτάσεις µας και επι-
σηµαίνοντας τους κινδύνους. Έτσι και τώρα εγκαίρως σας ρω-
τάµε για τις ενδεχόµενες επιπτώσεις της γαλάζιας συµφωνίας
στις περιφέρειες στις οποίες αναφέρονται ως περιφέρειες που
έχουν υδατικό έλλειµµα. Δηλαδή, το γεγονός ότι η Περιφέρεια
Θεσσαλίας, µαζί µε αυτήν της Ανδαλουσίας είναι οι περιοχές οι
οποίες έχουν υδατικό έλλειµµα, µήπως επηρεάσει την καταβολή
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των επιδοτήσεων επειδή εµφανίζονται ελλειµµατικές υδατικά;
Διότι, η γαλάζια συµφωνία θα συνδέσει πιθανότατα την καταβολή
της επιδότησης µε την κατάσταση των νερών. Εάν είναι έτσι
έχετε ετοιµάσει το σχετικό φάκελο, υπάρχει µια προετοιµασία µε
έργα που πρέπει να γίνουν ώστε να ανατραπεί αυτή η εικόνα και
αυτός ο ενδεχόµενος κίνδυνος που θα έχουν οι αγρότες, ειδικά
της Θεσσαλίας;

Όλως τυχαίως, κύριε Υπουργέ, εµφανίστηκε η ολλανδική εται-
ρεία, τύποις ολλανδική, και προτείνει την αντικατάσταση καλλιερ-
γειών, οι οποίες σύµφωνα µε αυτήν είναι υδροφόρες, µε οπωρο-
κηπευτικά, µε προϊόντα τα οποία βέβαια εµπορεύεται και ασχο-
λείται η ίδια η εταιρεία. Πού όλα αυτά; Στη Θεσσαλία.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κόκκαλη. 
Κύριε Σταµενίτη, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ συνάδελφε, όπως είπα και πριν στον συνάδελφό µας,

ο Υπουργός σήµερα βρίσκεται στην Σύνοδο Υπουργών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και γι’ αυτόν τον λόγο δεν µπορεί να παρίστα-
ται εδώ. 

Επίσης, να πω ότι είναι µια πραγµατικότητα ότι εσείς καταθέ-
σατε τις προτάσεις σας όταν είχαµε κάνει την συζήτησή µας στην
Επιτροπή Παραγωγής Εµπορίου πριν από έναν χρόνο και δυστυ-
χώς ήσασταν ίσως από τα λίγα κόµµατα που κατέθεσαν προτά-
σεις σε αντίθεση µε άλλα κόµµατα από τα οποία δεν λάβαµε
εγγράφως τίποτα.

Αναφέρετε στην γραπτή ερώτηση σας για τον αποχαρακτηρι-
σµό της Θεσσαλίας ως περιοχή µε υδατικό έλλειµµα. Θα τα απα-
ντήσω όλα για να µη µένει κάτι αναπάντητο. Αυτό φυσικά το
ερώτηµα θα πρέπει να το απευθύνετε στο Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος, το οποίο είναι και αρµόδιο για τον χαρακτηρισµό και γε-
νικά για τους ελέγχους που αφορούν την ποιότητα των νερών.
Νοµίζω ότι είναι καλό να µην απαντούµε σε θέµατα που αφορούν
άλλο Υπουργείο. 

Τώρα πάµε στο θέµα της γαλάζιας συµφωνίας. Με την ερώ-
τησή σας προοιωνίζετε ένα σχεδόν ζοφερό µέλλον για τους πα-
ραγωγούς, κυρίως της Θεσσαλίας αν και όπως λέτε αυτό
στηρίζεται σε δηµοσιεύµατα, τα οποία όµως δεν αναφέρετε ποια
είναι. Μιλάτε για µια γαλάζια συµφωνία, η οποία θα µπορεί να πε-
ρικόψει τις επιδοτήσεις σε εαρινές καλλιέργειες µετά το 2027. 

Τώρα πολύ περιληπτικά να πω τι είναι αυτή η γαλάζια συµφω-
νία για όσους δεν γνωρίζουν. Είναι µια πρωτοβουλία της επιτρο-
πής για µια ολοκληρωµένη δέσµη προτάσεων, µε σκοπό και
στόχο να καταστήσει την ορθή διαχείριση του νερού ανεξάρτητη
στρατηγική. Όχι όµως µια πολιτική της πράσινης συµφωνίας.
Αφορά το σύνολο των υδάτων, αλλά εστιάζει κυρίως στα θαλάσ-
σια. Ωστόσο, να σας πω ότι πρόκειται για µια πρωτοβουλία που
ακόµα θα λέγαµε είναι στο στάδιο της πρόθεσης και δεν έχει
ανοίξει συζήτηση για τον κλάδο της γεωργίας, δεν γίνεται ανα-
φορά στις ενηµερώσεις από την επιτροπή για την ΚΑΠ για µετά
το 2027. Εποµένως πολύ περισσότερο δεν υφίστανται οι εφαρ-
µοστικές λεπτοµέρειες, όπως η µείωση των επιδοτήσεων σε εα-
ρινές καλλιέργειες. Κάτι τέτοιο θα απαιτούσε να έχουµε διανύσει
όλο τον δρόµο µέχρι την τροποποίηση στον ενωσιακό κανονισµό.
Δηλαδή, δεν προκύπτει από πουθενά. Το συνδέετε µάλιστα και
το αναφέρατε και σήµερα µε την έκθεση ολλανδικής εταιρείας
και την πρότασή της για σταδιακή µετάβαση σε άλλες καλλιέρ-
γειες, λιγότερο απαιτητικές σε νερό, θέµα για το οποίο έχουµε
τοποθετηθεί σαφώς τόσο η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου -µά-
λιστα και σε επίκαιρη ερώτηση δική σας έχω απαντήσει-, όπως
και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός. Και έχουµε πει ότι µοναδικό σχέδιο
αποτελεί έναν οδικό χάρτη, µια δέσµη προτάσεων, τις οποίες
εµείς αξιολογούµε και επιλέγουµε ποιες θα εφαρµόσουµε και
πώς θα τις εφαρµόσουµε. 

Η εγκατάλειψη καλλιεργειών σηµαντικών για τη χώρα µας,
όπως το βαµβάκι δεν είναι µια πρόταση που υιοθετούµε, δεδο-
µένου ότι συναξιολογήθηκε µε άλλους παράγοντες της ελληνικής
οικονοµίας. Αντίθετα, συνεχίζουµε σταθερά στη στήριξη µέσα
από την πολιτική µας. Όπως για το βαµβάκι, η ειδική ενίσχυση

βάµβακος 73 ευρώ το στρέµµα, η ειδική ενίσχυση για τη δέ-
σµευση αερίων του άνθρακα, νέα παρέµβαση στο στρατηγικό
σχέδιο της ΚΑΠ που θα ενεργοποιήσουµε το 2025, 31,7 ευρώ και
η ανακοίνωση που έκανε ο Υπουργός, κ. Τσιάρας στη συνάντησή
του µε παραγωγούς ότι θα στηρίξουµε παραγωγές που είχαν µει-
ωµένη παραγωγή σε σχέση µε το 2024 µέσω του µέτρου του
2023. Φυσικά αν το βαµβάκι είναι εντασσόµενο σε αυτή την κα-
τηγορία, θα συνεχίσει, θα το ενισχύσουµε. 

Υπάρχουν φυσικά αυτές οι προϋποθέσεις για τις ενισχύσεις
και θα υπάρχουν και πάντοτε, προσαρµοσµένες στις εκάστοτε
συνθήκες, ακριβώς για να µην καταργηθούν ορισµένες καλλιέρ-
γειες, αλλά να είναι δυνατή η συνέχιση της καλλιέργειας µέσω
της σωστής διαχείρισης των πόρων, όπως είναι το νερό. 

Εποµένως, σε οτιδήποτε συµβεί, όπως βλέπετε αυτή η Κυβέρ-
νηση προσαρµόζεται, βρίσκει εργαλεία για να χρηµατοδοτεί τις
καλλιέργειες. Αυτό θα κάνουµε και στη Θεσσαλία. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό.
Κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, µακάρι να µην επι-

βεβαιωθούµε, αλλά µιας και είπατε για το ολλανδικό σχέδιο ότι
δεν το υιοθετείτε όσον αφορά το βαµβάκι, συµβαίνει το εξής πα-
ράδοξο. Λέτε δεν υιοθετείτε το ολλανδικό σχέδιο για την αντικα-
τάσταση του βαµβακιού, προφανώς, το υιοθετείτε σε άλλα θέµα-
τα, αλλά δεν έχετε δικό σας σχέδιο. Δεν υπάρχει.

Οι Ολλανδοί προτείνουν δέντρα εκεί που ήταν η λίµνη Κάρλα
και ο πρωτοετής φοιτητής Γεωπονίας γνωρίζει ότι δεν µπορούν
να αναπτυχθούν.

Το ζητούµενο είναι, εµείς ως χώρα, πώς θα καλύψουµε το υδα-
τικό έλλειµµα; Σίγουρα είναι το Υπουργείο Περιβάλλοντος. Το
Υπουργείο Περιβάλλοντος, εάν υποβάλουµε την ερώτηση, θα πει
ό,τι είναι να πει, αλλά όσον αφορά τις επιδοτήσεις και το ενδεχό-
µενο θα πει: «Ρωτήστε το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης».
Αυτό τι σηµαίνει; Ότι δεν υπάρχει ένα ολοκληρωµένο σχέδιο.

Η Γαλάζια Συµφωνία, κύριε Υπουργέ, έχει κάποιες αρχές. Σας
διαβάζω τις κατευθυντήριες αρχές της Γαλάζιας Συµφωνίας. Η
δεύτερη αρχή -κι εδώ είναι ο κίνδυνος- λέει: «Η αποκατάσταση
και η προστασία των οικοσυστηµάτων των υγροτόπων και της
βιοποικιλότητας θα πρέπει να είναι ζωτική συνιστώσα της Γαλά-
ζιας Συµφωνίας. Στη Θεσσαλία, λόγω της ερηµοποίησης, έχει
τρωθεί η βιοποικιλότητα». Προσέξτε, οι δέκα αρχές της Γαλάζιας
Συµφωνίας, σε συνδυασµό µε την έκθεση του Ευρωπαϊκού Ελε-
γκτικού Συνεδρίου, που κάνει λόγο για συνάρτηση της ΚΑΠ µε
το νερό, ευλόγως, δεν υπάρχει µια ανησυχία στους αγρότες, ει-
δικά στη Θεσσαλία, µήπως θα συνδεθεί η κατάσταση των υδάτων
µε τις επιδοτήσεις; Αν είναι έτσι, κατά πόσο είµαστε προετοιµα-
σµένοι;

Αυτό, το οποίο περίµενα, κύριε Υπουργέ, ήταν ότι τα έργα για
την αντιµετώπιση του υδατικού ελλείµµατος έπρεπε να είχαν ξε-
κινήσει χθες και τα µικρά και τα µεγάλα ασχέτως για το πώς αυτά
ονοµάζονται «έργα». Επειδή είδα ότι χαµογελάτε να σας πω πως
µέχρι στιγµής δεν έχει ξεκινήσει ούτε ένα µεγάλο, ούτε ένα, τό-
σους µήνες.

Κλείνοντας, δεν αµφισβητώ ότι ο Υπουργός είναι στις Βρυξέλ-
λες, αλλά ξέρετε ότι κάθε εβδοµάδα σχεδόν, έχω επίκαιρη ερώ-
τηση µε καίρια θέµατα. Όχι ότι εσείς δεν µπορείτε να έρθετε να
απαντήσετε, αλλά δεν είναι λογικό το ερώτηµα: «Πού είναι
Υπουργός, από τον Ιούλιο µήνα»; Σε βασικά θέµατα, επαναλαµ-
βάνω.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε τον κ.

Κόκκαλη.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Νοµίζω ότι συµφωνείτε απόλυτα ότι το
Υπουργείο εκφράζεται και από τους Υφυπουργούς και από τον
Υπουργό, οπότε δεν τίθεται ζήτηµα εκπροσώπησης.

Νοµίζω, ότι ήµουν σαφής για το τι ισχύει και τι όχι σχετικά µε
τις εαρινές καλλιέργειες. Ωστόσο, είτε υπάρχει η Πράσινη Συµ-
φωνία είτε υπάρχει η Γαλάζια Συµφωνία, το πρόβληµα διαχείρι-
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σης του νερού υφίσταται, σε εθνικό επίπεδο και σε ευρωπαϊκό
επίπεδο. Γι’ αυτό, πρωτοβουλίες που σχετίζονται µε τη διαχείρισή
του κατ’ αρχάς τις χαιρετίζουµε και τις καλωσορίζουµε. Οι λεπτο-
µέρειες της εφαρµογής, αν τελικά καταλήξουν σε συµφωνία, θα
συζητηθούν στην ώρα τους.

Αυτό, που οφείλουµε να κάνουµε εµείς, όµως, όπως το λέτε κι
εσείς, είναι κατ’ αρχάς να ετοιµαζόµαστε να θωρακιστούµε απέ-
ναντι στο φαινόµενο της ανοµβρίας, που φέτος το καλοκαίρι ήταν
πάρα πολύ έντονο και η οποία απ’ ότι φαίνεται µοιάζει να έχει
έναν µόνιµο χαρακτήρα. Πώς το κάνουµε αυτό; Με συγκεκριµέ-
νες πρωτοβουλίες, που φέρνουν δοµικές αλλαγές στη διαχείριση
του νερού άρδευσης µε µακροπρόθεσµα και µόνιµα αποτελέ-
σµατα.

Το κάναµε στη Θεσσαλία µε τη σύσταση Ενιαίου Φορέα Δια-
χείρισης Υδάτων στη Θεσσαλία, µε σκοπό τον εντοπισµό, την κα-
ταγραφή και την ιεράρχηση προβληµάτων και αναγκών, την
υποβολή προτάσεων και την ανάληψη πρωτοβουλιών για την
εξεύρεση πόρων χρηµατοδότησης.

Η κίνηση αυτή µπορεί να λειτουργήσει και ως «οδηγός», δεί-
χνοντας τον δρόµο και σε άλλες περιφέρειες που θέλουν να υλο-
ποιήσουν κάτι αντίστοιχο. Το κάνουµε µε το πρόγραµµα «Ύδωρ
2.0», ένα πρόγραµµα που ίσως είναι το µεγαλύτερο πρόγραµµα
αρδευτικών έργων των τελευταίων πενήντα ετών. Στην περιοχή
της Θεσσαλίας έχουµε προσωρινό ανάδοχο σε δύο µεγάλα έργα
µεγάλης έκτασης.

Αυτά τα έργα, φυσικά, χρηµατοδοτούνται από το Ταµείο Ανά-
καµψης και από το Εθνικό ΠΔΕ, µέσω της διαδικασίας των ΣΔΙΤ.
Και αυτά είναι έξι έργα, δύο στη Θεσσαλία και άλλα τέσσερα
στην υπόλοιπη Ελλάδα, µε προϋπολογισµό 192 εκατοµµύρια από
το Ταµείο Ανάκαµψης.

Αναφέρατε ότι δεν έχει ξεκινήσει κάτι. Γνωρίζετε πάρα πολύ
καλά -είχατε διατελέσει και Υφυπουργός- ότι η ωρίµανση των
έργων, η έγκριση και η χρηµατοδότησή τους, όπως και η κατα-
σκευή, αυτό είναι το σύστηµά µας των δηµοσίων έργων, απαιτεί
χρόνο. Όµως, στη διαδικασία αυτή είµαστε έτοιµοι στο να εγκα-
τασταθεί ο εργολάβος κι αυτό είναι µια πολύ σηµαντική εξέλιξη.

Έχουµε δράσεις στο πλαίσιο της ΚΑΠ για έργα υποδοµής εγ-
γείων βελτιώσεων. Η Δράση 4.3.1 του ΠΑΑ και η δράση 2, παρέµ-
βαση Π373 1.1 του Στρατηγικού Σχεδίου της ΚΑΠ έχει προϋπο-
λογισµό 350 εκατοµµύρια. Επίσης, ενίσχυση των επενδύσεων για
εκσυγχρονισµό και κατασκευή θερµοκηπίων µε προϋπολογισµό
δηµόσιας δαπάνης και ιδιωτικής δαπάνης ως 600 εκατοµµύρια.
Έχει, ήδη, προδηµοσιευτεί η πρόσκληση, γιατί η θερµοκηπιακή
καλλιέργεια είναι µια καλλιέργεια που έχει µεγαλύτερες αποδό-
σεις, χρειάζεται λιγότερο νερό και αντέχει στα φαινόµενα της κλι-
µατικής κρίσης. Η «Ευφυής Γεωργία» είναι ένα πρόγραµµα που
τρέχει και αναπτύσσεται από το Ταµείο Ανάκαµψης. Με την εγκα-
τάσταση σύγχρονων τεχνολογιών γεωργίας ακριβείας, θα εξορ-
θολογίσει και εποµένως θα περιορίσει τις ανάγκες σε νερό και
σε άλλες εισροές. Ο προϋπολογισµός είναι 33,7 εκατοµµύρια και
φιλοδοξούµε να µετατρέψει όλη τη φιλοσοφία της καλλιεργητι-
κής πρακτικής.

Εποµένως, για να είµαστε συγκεκριµένοι, δεν είµαστε σε θεω-
ρητικές προσεγγίσεις. Έχουµε ένα οργανωµένο σχέδιο το οποίο
υλοποιούµε από το 2019, βήµα-βήµα αυτό προχωρά και θα είναι
µια µεγάλη παρακαταθήκη για την Ελλάδα και την ελληνική αγρο-
τική πολιτική.

Και σε αυτά στηριζόµαστε σε δύο µεγάλα χρηµατοδοτικά ερ-
γαλεία που αυτό δεν πρέπει να το αµφισβητήσετε. Το ένα είναι
το Στρατηγικό Σχέδιο της ΚΑΠ που ο Πρωθυπουργός διασφάλισε
αµείωτα τα 19,3 δισεκατοµµύρια ευρώ. Και το δεύτερο είναι το
Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας που χρηµατοδοτούµε µε
τα 192 εκατοµµύρια, αλλά και ταυτόχρονα χρηµατοδοτούµε µε
περίπου 800 εκατοµµύρια τον µετασχηµατισµό της αγροτικής
εκµετάλλευσης.

Εποµένως, οι δεσµεύσεις της χώρας µας παραµένουν οι ίδιες
που έχουν συµφωνηθεί για τη βιώσιµη στρατηγική το 2020 - 2023.
Δεν γίνεται –επαναλαµβάνω- κανένας λόγος για µείωση επιδοτή-
σεων. Προφανώς, σας επαναλαµβάνω και κλείνω µε αυτό, έχουµε
ένα συγκεκριµένο στρατηγικό σχέδιο για την αντιµετώπιση του
µεγαλύτερου προβλήµατος, για µένα, που είναι το νερό, ώστε να

µπορέσουµε να καταστήσουµε βιώσιµη και ανθεκτική την αγρο-
τική εκµετάλλευση, αφού έχουµε εξασφαλίσει σ’ έναν µεγάλο
βαθµό τη χρηµατοδότηση όλων αυτών των παρεµβάσεων είτε για
δηµόσια έργα είτε για ιδιωτικά.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Σταµενίτη.
Θα συνεχίσουµε µε ορισµένες αιτήσεις αδείας:
Ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Κεφαλογιάννης ζητεί άδεια ολι-

γοήµερης απουσίας στο εξωτερικό από τις 9 έως τις 12 Μαρτίου
2025 για να µεταβεί σε συνέδριο στο Κόµο της Ιταλίας.

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Ο Βουλευτής κ. Παναγής Καππάτος ζητεί άδεια ολιγοήµερης

απουσίας στο εξωτερικό από τις 27 Φεβρουαρίου έως τις 2 Μαρ-
τίου 2025. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Ο Βουλευτής κ. Χρήστος Γιαννούλης ζητεί άδεια ολιγοήµερης

απουσίας στο εξωτερικό από τις 25 Φεβρουαρίου έως την 1η

Μαρτίου 2025 για προσωπικούς λόγους.
Η Βουλή εγκρίνει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Τέλος, ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων Κυριάκης ζητεί άδεια ολιγοή-

µερης απουσίας στο εξωτερικό από τις 27 Φεβρουαρίου έως τις
3 Μαρτίου 2025 για προσωπικούς λόγους.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Επίσης, δεν θα συζητηθούν κατόπιν συνεννόησης:
Η δωδέκατη µε αριθµό 534/14-2-2025 επίκαιρη ερώτηση δεύ-

τερου κύκλου της Βουλευτού Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Αικατερίνης
Νοτοπούλου προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Το Θεαγένειο
Αντικαρκινικό Νοσοκοµείο Θεσσαλονίκης (ΑΝΘ) εκπέµπει SOS».

Η ένατη µε αριθµό 552/17-2-2025 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρή-
στου Κατσώτη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε
θέµα: «Προβλήµατα ασφαλείας στην κατασκευή της σήραγγας
της γραµµής 4 του Μετρό».

Η δέκατη τέταρτη µε αριθµό 553/17-2-2025 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Αικατε-
ρίνης Νοτοπούλου προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Τραγικές
οι ελλείψεις στο ΕΚΑΒ Θεσσαλονίκης»

Η πρώτη µε αριθµό 2425/3-1-2025 ερώτηση εκ των αναφορών
και ερωτήσεων της Βουλευτού Ευρυτανίας της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Nέας Δηµοκρατίας κ. Θωµαΐς Οικονόµου προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Παρα-
χώρηση ακινήτου ΚΕΓΕ Ευρυτανίας στο Δήµο Καρπενησίου (Κέ-
ντρο Γεωργικής Εκπαίδευσης Ευρυτανίας)»

Η δέκατη τρίτη µε αριθµό 549/17-2-2025 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Πρεβέζης της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ -Προοδευτική Συµµαχία κ. Κωνσταντίνου
Μπάρκα προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης
µε θέµα: «Έλλειψη ενηµέρωσης και εγκυκλίου για τη διαδικασία
ΚΕΠΑ - Οι ασθενείς σε αδιέξοδο».

Συνεχίζουµε µε την δέκατη µε αριθµό 532/13-2-2025 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθη-
νών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νίκης κ. Νικολάου Βρετ-
τού προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα:
«Άµεση λύση στη µονιµοποίηση όλων των υπαλλήλων των πρώην
Φορέων Διαχείρισης Προστατευόµενων Περιοχών (Φ.Δ.Π.Π.) και
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νυν Μονάδων Διαχείρισης Προστατευόµενων Περιοχών
(Μ.Δ.Π.Π.) του Οργανισµού Φυσικού Περιβάλλοντος και Κλιµατι-
κής Αλλαγής Ο.ΦΥ.ΠΕ.Κ.Α.»

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, ο κ. Θεόδωρος Σκυλακάκης.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το θέµα που αναγνώσατε αφορά την άµεση λύση στη µονιµο-

ποίηση όλων των υπαλλήλων των πρώην Φορέων Διαχείρισης
Προστατευόµενων Περιοχών και νυν Μονάδων Διαχείρισης Προ-
στατευόµενων Περιοχών του νέου Οργανισµού Φυσικού Περι-
βάλλοντος και Κλιµατικής Αλλαγής, τον ΟΦΥΠΕΚΑ, ο οποίος µε
τον ιδρυτικό νόµο τον ν.4685/2020 και τους τροποποιητικούς νό-
µους ν.4722/2020 και ν.4819/2021 ο ΟΦΥΠΕΚΑ αποτελεί διάδοχο
του Εθνικού Κέντρου Περιβάλλοντος και Αειφόρου Ανάπτυξης
και των Φορέων Διαχείρισης Προστατευόµενων Περιοχών.

Δεν θα πω για τα διαδικαστικά, τα γνωρίζετε. Είναι, όµως, δε-
δοµένο ότι το προσωπικό του ΟΦΥΠΕΚΑ προερχόµενο από τους
πρώην ΦΔΠΠ, δηλαδή, Φορείς Διαχείρισης Προστατευόµενων
Περιοχών, αποτελείται από τριακόσιους δεκατέσσερις υπαλλή-
λους όλων των κατηγοριών. Δεδοµένου ότι ο ρόλος των Μονά-
δων Διαχείρισης των Προστατευόµενων Περιοχών γνωστό είναι
ότι είναι ιδιαίτερα καθοριστικός για τη διατήρηση, προστασία και
διαχείριση όλης αυτής της φυσικής οµορφιάς, παρά το γεγονός
ότι το σύνολο του προσωπικού προσλήφθηκε αποκλειστικά µέσω
διαδικασιών ΑΣΕΠ και παρά το ότι όλα αυτά τα χρόνια οι υπάλ-
ληλοι των Μονάδων Διαχείρισης Προστατευόµενων Περιοχών
αποτελούν το µοναδικό προσωπικό του ΟΦΥΠΕΚΑ -ήδη είµαστε
στον τέταρτο χρόνο λειτουργίας και πάµε στον πέµπτο- όλοι
αυτοί οι υπάλληλοι βρίσκονται στο πεδίο, προστατεύουν τον φυ-
σικό πλούτο, υπηρετούν τον νέο οργανισµό και εσείς ως Υπουρ-
γείο ζητάτε να κατέχουν όλοι αυτοί οι εργαζόµενοι, οι νέοι που
θα προσληφθούν µε τη νέα προκήρυξη, εξειδικευµένη εµπειρία,
µε διάφορα κριτήρια.

Με όλα αυτά τα παραπάνω ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ: Γιατί
στην προκήρυξη που πρόκειται να εκδοθεί, η εµπειρία σε άλλους
υπαλλήλους υπολογίζεται και σε άλλους όχι; Παροµοίως µε
άλλες σχετικές προκηρύξεις που διασφαλίζονται οι εργαζόµενοι
παρόµοιων περιπτώσεων -θα αναφερθώ στην δευτερολογία µου-
µέσω της αυξηµένης ειδικής µοριοδότησης σχετικής εµπειρίας,
στην υπό έκδοση προκήρυξη γιατί δεν προστατεύονται; Γιατί εδώ
και πλέον είκοσι χρόνια οι υπάλληλοι εργάζονται ως συµβασιού-
χοι ορισµένου χρόνου, παρά το γεγονός -είναι γνωστό- ότι εκ των
πραγµάτων και των συνθηκών καλύπτουν πάγιες και διαρκείς
ανάγκες;

Πώς εσείς πιστεύετε ότι θα δοθεί άµεσα µία δίκαιη λύση, που
πρέπει να υπάρχει µία δίκαιη λύση, ώστε να µεταβούν όλοι οι ερ-
γαζόµενοι µε ασφάλεια στο καθεστώς αορίστου χρόνου;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Βρεττό. Επιτρέπονται, όµως, µόνο δύο ερωτήσεις.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε συνάδελφε, απαντήσαµε σε αυτήν την ερώτηση σε

συνάδελφό σας και πριν από µερικές ηµέρες και εκ των πραγµά-
των θα επαναλάβω λίγο, πολύ αυτά που είπα.

Κατ’ αρχάς η προκήρυξη είναι προφανές ότι ευνοεί τους νυν
υπαλλήλους στον βαθµό που αυτό είναι θεµιτό. Γίνεται µε τη δια-
δικασία σειράς προτεραιότητας τύπου Κ και όχι γραπτού διαγω-
νισµού. Και όλοι οι εργαζόµενοι έχουν µοριοδότηση εµπειρίας
στη διαχείριση προστατευόµενων περιοχών, αλλά οι ειδικότητες,
που ας πούµε έχουν µεγαλύτερη προστασία µε αυτήν την έννοια
είναι οι πιο τεχνικές και επιστηµονικές, που χρειάζονται τουλάχι-
στον τριάντα έξι µήνες συναφούς εµπειρίας.

Εδώ τώρα πρέπει να καταλάβουµε τι σηµαίνει η λέξη «δίκαιη»,
που είπατε. Γιατί ο διαγωνισµός είναι ανοιχτός µε βάση αυτά που
προβλέπονται για το ΑΣΕΠ και αυτά που προβλέπει το Σύνταγµα.
Σε ένα ανοιχτό διαγωνισµό υπάρχουν και αυτοί που θα συµµετέ-
χουν χωρίς να είναι εργαζόµενοι. Οι θέσεις εργασίας εδώ που
θεσπίσαµε από το ’21 είναι τριακόσιες εξήντα έξι εκ των οποίων

οι τριάντα έξι στην κεντρική υπηρεσία και τριακόσιες τριάντα σε
µονάδες διαχείρισης και τον Νοέµβριο του ’24 βάλαµε άλλες
τριάντα τέσσερις.

Εδώ, λοιπόν, όταν έχεις έναν διαγωνισµό, στον οποίο συµµε-
τέχουν και άλλοι, πρέπει να είσαι δίκαιος και στους άλλους συµ-
µετέχοντες. Δεν µπορείς να πας τα πράγµατα στην ακρότητά
τους, γιατί έτσι προβλέπει το Σύνταγµα. Για παράδειγµα, εάν κά-
ποιος κάνει υπηρεσίες λογιστή, αυτό δεν προσθέτει µεγάλη
εµπειρία σε µια προστατευόµενη περιοχή για να έχει συντριπτικά
µεγαλύτερες πιθανότητες από έναν άλλο συνάδελφό του που
µπαίνει σ’ αυτόν τον διαγωνισµό.

Πρέπει, λοιπόν, να ζυγίσουµε τα δύο αγαθά. Το ένα είναι η
εφαρµογή όσων προβλέπονται για το ΑΣΕΠ στο Σύνταγµα και
όσα προβλέπονται από τους νόµους του ΑΣΕΠ και από την άλλη
η ανάγκη, όντως, να πάρουµε αυτούς τους εργαζόµενους που
έχουν ικανή εµπειρία και, όντως, έκατσαν είκοσι χρόνια, αλλά δεν
µπήκαν τότε µε τη διαδικασία του ΑΣΕΠ. Αυτήν την ισορροπία
επιδιώκουµε να επιτύχουµε µε την παρούσα προκήρυξη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο. Υπουργό.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία
σας για τρία λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζουµε ότι συνάδελφος Βουλευτής µας

πριν ένα µήνα έκανε το ίδιο ερώτηµα. Μόνο που ακούσαµε την
απάντησή σας και τρόµαξαν οι εργαζόµενοι, ήδη, στο φορέα. Και
γιατί τρόµαξαν; Γιατί εσείς θεωρήσατε πολιτικά ότι έπρεπε να φέ-
ρετε ένα νέο οργανισµό για να αντικαταστήσει τους παλαι-
ότερους Φορείς Προστατευόµενων Περιοχών. Και ενώ τον
φέρατε και υποτίθεται ότι ήταν µια προγραµµατική σας κυβερνη-
τική θέση γιατί τον φέρατε το 2020, ένα χρόνο µετά, εφόσον γί-
νατε Κυβέρνηση, σ’ αυτόν τον νόµο που φέρατε κάνετε δύο
τροποποιητικές και στις δύο τροποποιητικές αυξάνετε συνεχώς
και τους υπαλλήλους, τους κάνετε µε πρόσφατο το ’24, σωστά
είπατε τριάντα τέσσερις επιπλέον. Και όσο τους αυξάνατε, λέ-
γατε ότι το 50% θα µπουν µε εµπειρία και το 50% χωρίς να χαρα-
κτηρίζεται η εµπειρία τους.

Άρα, τι κάνατε; από τους τριακόσιους δεκαπέντε υπαλλήλους
οι διακόσιοι σίγουρα θα κριθούν για την εµπειρία τους. Άρα µε
τον νόµο που φέρνετε και την ΚΥΑ και την προκήρυξη, που όταν
θα την φέρετε, θα αναπτυχθεί, από τους τριακόσιους δεκαπέντε,
οι εκατόν δεκαπέντε δεν θα µπορούν να χρησιµοποιήσουν την
εµπειρία τους. Και τι λέτε εσείς, που έχετε µάθει ως Κυβέρνηση
να γυρνάτε τα δικά σας παιδιά µέσα από τους διαγωνισµούς;
Λέτε ότι από τα στελέχη που θα πάρει µε εµπειρία, το 50%, χρει-
άζεται να έχουν εµπειρία και στον ιδιωτικό τοµέα, γιατί πρόσεξα
πάρα πολύ την προηγούµενή σας απάντηση, έχοντας εµπειρία
σε αντικείµενο, όπως αναφέρεται, τριάντα έξι µηνών, τρία χρό-
νια.

Αν είσαστε έντιµοι και δίκαιοι πραγµατικά, γιατί θέλετε να λει-
τουργήσετε αντικειµενικά και να υποστηρίξετε τους ήδη εργαζό-
µενους που όλα αυτά τα χρόνια στηρίζουν αυτήν την προστασία
των ευαίσθητων περιοχών, θα δίνατε το δικαίωµα στους νέους
προσλαµβανόµενους µε βάση το οργανόγραµµα, που έχετε βάλει
στον νέο οργανισµό να µπουν αυτοί µε τα κριτήρια που θέλετε,
αλλά τους παλιούς υπάρχουν προηγούµενες Κ, Κ8 αν δεν κάνω
λάθος, που πραγµατικά έδινε ειδική µοριοδότηση.

Άρα, τι κάνετε εσείς; Καθυστερείτε τέσσερα χρόνια, όπως το
2020, µετά ξανά το 2020, ξανά το 2021. Κάνατε ΚΥΑ πριν από
λίγο καιρό. Μειώνετε τις ειδικότητες στην τελευταία ΚΥΑ του
2023 και ενώ είναι για προστασία, µας γεµίζετε µηχανικούς για
αυτόν τον φορέα. Και θα έχει να διαχειριστεί πολλά λεφτά, πολλά
προγράµµατα. Και οι δασολόγοι πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης
από τέσσερις, τους κάνετε δύο. Φαίνεται οι προστατευόµενες πε-
ριοχές δεν θέλουν δασολόγους, αλλά θέλουν πολιτικούς µηχανι-
κούς. Εποµένως, αν εσείς βάζετε ως κριτήρια όχι τα τρία χρόνια
και φέρνατε τον διαγωνισµό το 2021 και την προκήρυξη το 2022,
τότε ναι θα πιστεύαµε εσάς ότι πραγµατικά ανοίγεται αντικειµε-
νικά και δίκαια και για τους άλλους υπαλλήλους.

Αλλά φέρνετε εσείς αυτή την περιορισµένη εµπειρία και φέρ-
νετε τη διακήρυξη τέσσερα χρόνια µετά τον νόµο, έτσι ώστε πρα-
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γµατικά και από τους διακόσιους να έχουν το δικαίωµα και κανέ-
νας από τους διακόσιους που, ήδη, δουλεύουν να µην έχουν τα
προσόντα αποκλειστικά της ειδικής εµπειρίας, έτσι ώστε να
προσληφθούν.

Εποµένως, αν θέλατε να δώσετε και να ανοίξετε δίκαια το δι-
καίωµα, το να µπουν και άνθρωποι που δεν είχαν την προηγούµενη
εµπειρία, ας βάζατε τους τριάντα έξι µήνες και να το φέρ- νατε σε
ένα χρόνο. Τότε πραγµατικά θα υπήρχε µία αντικειµενικοποίηση
για τα καινούργια στελέχη που θέλετε να φέρετε στον οργανισµό,
που είναι γεµάτο δικηγόρους και πολιτικούς µηχανικούς.

Αν πιστεύετε ότι οι προστατευόµενες περιοχές έχουν ανάγκη
και από άλλους δικηγόρους και από άλλους πολιτικούς µηχανι-
κούς, τότε πραγµατικά σύµφωνα µε τη δική σας πολιτική δεν
υπάρχει καµία ανάγκη οι προστατευόµενες περιοχές να προστα-
τεύονται από δασολόγους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,

τον κύριο Βρεττό.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κατ’ αρχάς να ξεκινήσουµε λέγοντας ότι έχουµε δα-
σική υπηρεσία που λειτουργεί παράλληλα, η οποία τώρα για
πρώτη φορά αποκτά έναν σηµαντικό αριθµό δασολόγων µετά
από είκοσι χρόνια. Η δουλειά του ΟΦΥΠΕΚΑ είναι µία σύνθετη
δουλειά, η οποία απαιτεί και γνώση κατά κύριο λόγο σε θέµατα
πανίδας, αλλά απαιτεί και γνώσεις άλλου χαρακτήρα. Σε κάθε πε-
ρίπτωση, όµως, ο οργανισµός και οι προκηρύξεις είναι ένα θέµα
που έχει προ πολλού προηγηθεί. Είναι του 2021.

Αυτό το οποίο συζητάµε σήµερα, και αυτό που µου ζητάτε στην
ουσία, είναι να φτιάξουµε κριτήρια που θα διασφαλίζουν 100%
αυτούς που, ήδη, συµµετέχουν. Αυτό ισοδυναµεί µε παραβίαση
των κανόνων του ΑΣΕΠ. Αυτό µου ζητάτε. Διότι όταν φτιάχνω κρι-
τήρια που αφορούν αποκλειστικά και µόνο χωρίς κανενός είδους
αµφισβήτηση, ανθρώπους που ήδη εργάζονται, είναι σαφές ότι
η προκήρυξη είναι πλασµατική. Άλλο είναι να βοηθήσουµε, προ-
φανώς πρέπει. Να αξιοποιήσουµε την εµπειρία των ανθρώπων;
Προφανώς πρέπει.

Να σας δώσω, όµως, ένα παράδειγµα για να συνεννοηθούµε.
Ας υποθέσουµε ότι ένας εργαζόµενος έφυγε από τον ΟΦΥΠΕΚΑ
-τυχαία το λέω, δεν έχω κάποιον στο µυαλό µου- και πήγε σε µία
µη κυβερνητική οργάνωση για τον επόµενο χρόνο και δούλεψε
είκοσι τέσσερις µήνες στον ΟΦΥΠΕΚΑ προστατεύοντας µία πε-
ριοχή και µετά δώδεκα µήνες σε µία ΜΚΟ, στην ίδια δουλειά.
Αυτός θα αντιµετωπιζόταν αρνητικά στο διαγωνισµό; Γιατί;

Το κρίσιµο ερώτηµα είναι να πετύχουµε αυτή την ισορροπία,
σας λέω. Η ισορροπία είναι µεταξύ ενός διαγωνισµού που δίνει
το µέγιστο εφικτό πλεονέκτηµα στους ήδη εργαζόµενους, χωρίς,
όµως, να υπερβαίνει τα εσκαµµένα, δηλαδή να λέει το ελληνικό
κράτος ότι δεν σας αντιµετωπίζω σοβαρά εσάς που δεν δου-
λεύετε στον ΟΦΥΠΕΚΑ και που µπορεί να είσαστε βιολόγοι, µπο-
ρεί να έχετε εµπειρία σε πραγµατικό πεδίο επί δεκαετίες και
ζητάτε από µένα να συµµετάσχετε ισότιµα σε έναν διαγωνισµό.
Συνεπώς, αυτή την ισορροπία πρέπει να προσπαθήσουµε να
βρούµε.

Αντιλαµβάνοµαι ότι οι νυν εργαζόµενοι θέλουν να έχουν πλήρη
διασφάλιση. Πάντα η αβεβαιότητα δηµιουργεί µία ανασφάλεια.
Ανθρώπινο είναι. Από την άλλη πλευρά πρέπει να κρατάµε αυτή
την ισορροπία σε αυτούς τους διαγωνισµούς για λόγους δηµό-
σιας τάξης και αντιµετώπισης των ανθρώπων µε µία δικαιοσύνη
που να είναι λίγο παραπάνω από το τη δικαιοσύνη που αφορά λί-
γους, να αφορά πολλούς.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Θα συνεχίσουµε µε

την ενδέκατη µε αριθµό 538/16-2-2025 επίκαιρη ερώτηση δευτέ-
ρου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Φραγκίσκου Παρασύρη
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Ει-
δικό Χωροταξικό Πλαίσιο για ΑΠΕ».

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ (ΦΡΕΝΤΥ) ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε ότι προχωράµε µε πολύ γρήγορο
βηµατισµό στην πράσινη µετάβαση. Ωστόσο, έχουµε απουσία ει-
δικού χωροταξικού για τις ΑΠΕ και επιφορτίζονται και επωµίζο-
νται το βάρος της αντίδρασης οι τοπικές κοινωνίες, α’ και α’
βαθµού της τοπικής αυτοδιοίκησης, ένα βάρος από τους ανθρώ-
πους που ζουν στις περιοχές αυτές, τους επιχειρηµατίες, τους
αγρότες, τους κτηνοτρόφους, διότι δεν υπάρχουν ακόµα σαφή
και διατυπωµένα τα κριτήρια σχετικά µε το χωροταξικό πλαίσιο.

Είναι άλλωστε και η κοινή παραδοχή. Το έχουµε συζητήσει
πολλές φορές, ότι το ειδικό χωροταξικό που υπάρχει σήµερα του
2008, είναι ξεπερασµένο τόσο από τις τεχνολογίες, όσο και µε
βάση τα περιβαλλοντικά κριτήρια και τα επιστηµονικά από τα
σύγχρονα που έχουµε υπ’ όψιν µας.

Οι αδειοδοτήσεις συνεπώς µε τον τρόπο µε τον οποίο σήµερα
παραχωρούνται, προκύπτουν πολλές φορές ως αποτέλεσµα συµ-
βιβασµών, διαπραγµατεύσεων, µε παραλείψεις, µε εύλογες πα-
ρεκκλίσεις στόχων. Άλλωστε στο ετήσιο σχέδιο δράσης του
Υπουργείου σας το 2022, το 2023 και το 2024 έχετε δεσµευτεί
ότι θα φέρετε ένα ολοκληρωµένο ειδικό χωροταξικό πλαίσιο για
τις ΑΠΕ, ωστόσο βαίνουµε πλέον στον τρίτο χρόνο. Άλλωστε η
συγκεκριµένη επιτροπή για την αναθεώρηση είχε συγκροτηθεί
από το 2021.

Γνωρίζετε για την παραποµπή της χώρας µας στο δικαστήριο
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για την Οδηγία 2014/89, για τον θα-
λάσσιο χωροταξικό σχεδιασµό. Θα σας καταθέσω στα Πρακτικά
και τη συγκεκριµένη οδηγία.

Δεδοµένου, λοιπόν, του πολύ µεγάλου αριθµού εισόδου των
ΑΠΕ και το 2025 στόχος µε βάση το ΕΣΕΚ είναι να φτάσουµε τα
19GW. Το 2030 είναι να φτάσουµε στα 28GW ΑΠΕ και το 2040 να
υπερδιπλασιάσουµε στα 47GW. Άρα, θα υπερδιπλασιάσουµε
τους ρυθµούς µε τους οποίους το τελευταίο διάστηµα βλέπουµε
να εισάγονται οι ΑΠΕ.

Υπάρχει ένας εύλογος προβληµατισµός σχετικά µε τον σχεδια-
σµό και αυτή η καθυστέρηση -όσο υπάρχει αυτή η καθυστέρηση-
υπονοµεύει, όπως ξέρετε, την πολιτική µας συνολικά για την πρά-
σινη µετάβαση. Διότι έχουν κάθε λόγο οι τοπικές κοινωνίες ελ-
λείψει κάποιου συγκεκριµένου σχεδιασµού να δαιµονοποιούν
τελικά τις ΑΠΕ και τελικά να φτάνουµε σε µία ακραία προσέγγιση
σε σχέση µε το πώς θα εισάγονται οι ΑΠΕ.

Τα ερωτήµατα που έχουν µπει είναι: Πότε θα καταθέσετε -γνω-
ρίζοντας και µία απάντηση σε µία ερώτησή µου το φθινόπωρο
όπου είχατε δεσµευτεί ότι θα το καταθέσετε- αυτό το αναθεωρη-
µένο Εθνικό Χωροταξικό Σχέδιο για τις ΑΠΕ; Ποιοι θα είναι οι βα-
σικοί του άξονες; Θα έχουµε αύξηση των ανταποδοτικών τελών
και ωφελειών για τις τοπικές κοινωνίες; Θα έχουµε µία πρόβλεψη
µέσα σε αυτό το ειδικό χωροταξικό σε σχέση µε την αναλογικό-
τητα, γιατί υπάρχουν περιοχές στη χώρα µας όπου έχει ξεπερα-
στεί η φέρουσα ικανότητα, ώστε να αντέξουν παραπάνω ΑΠΕ; Ή
αυτό θα κριθεί µόνο µε οικονοµικούς όρους;

Και η δεύτερη ερώτηση αφορά τη διασύνδεση της Κρήτης, η
οποία γεννά ένα ηλεκτρικό χώρο 2GW επιπλέον, παρότι έχετε δε-
σµεύσει αρκετό χώρο µε τον ν.4821/2021, άρθρο 100. Πώς σκο-
πεύετε να διαχειριστείτε αυτή τη διανοµή του ηλεκτρικού χώρου
στην Κρήτη, τη γεωγραφική του κατανοµή; Και σύµφωνα µε κά-
ποια δηµοσιεύµατα φαίνεται ότι αλλάζουν και οι περιοχές αι-
ολικής προτεραιότητας και αυξάνονται στην Κρήτη σε είκοσι δύο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Φραγκίσκος (Φρέντυ) Παρα-
σύρης, καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε τον κ.

Παρασύρη.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, ευχαριστώ για την ερώτηση. Για το χωρο-

ταξικό των ΑΠΕ πολιτικά έχουµε περίπου σχεδόν καταλήξει εντε-
λώς στο τι θα περιλαµβάνει. Είναι σαφές ότι το χωροταξικό
σχέδιο που χρησιµοποιούµε τώρα του 2008 πράγµατι είχε σχε-
διαστεί σε µία διαφορετική εποχή. Δεν είµαι καθόλου βέβαιος εάν
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είναι θέµατα χωροταξίας που οδηγούν στις αντιδράσεις των το-
πικών κοινωνιών. Πολύ περισσότερο είναι µία τάση προς πολύ µι-
κρότερο ορθολογισµό που υπάρχει τα τελευταία χρόνια στην
κοινωνία µας, παρά θέµατα χωροταξίας, και µία δαιµονοποίηση
των ΑΠΕ που οφείλεται και ή σε πολιτικούς λόγους ή κοµµατι-
κούς λόγους το τελευταίο διάστηµα.

Σε κάθε περίπτωση είναι σωστό ότι τα ανταποδοτικά πρέπει να
γίνουν πολύ πιο αποτελεσµατικά σε σχέση µε τις τοπικές κοινω-
νίες και αυτό θα περιλαµβάνεται όχι στο ίδιο το χωροταξικό, αλλά
θα το ανακοινώσουµε πακέτο. Είναι σωστό ότι πρέπει να περιο-
ρίσουµε τις πολύ µεγάλες ακρότητες σε ό,τι αφορά την εγκατά-
σταση σε συγκεκριµένες περιοχές και επίσης να λάβουµε υπ’
όψιν µας και την καινούργια πραγµατικότητα. Παράδειγµα, γη
υψηλής παραγωγικότητας. Σήµερα έχουµε ένα ποσοστό 0,8%,
αλλά γνωρίζουµε ήδη ότι ένας τεράστιος αριθµός γαιών σταµά-
τησαν να καλλιεργούνται την τελευταία δεκαετία. Μιλάµε τώρα
για έξι εκατοµµύρια στρέµµατα. Πολλές από αυτές τις γαίες δεν
είναι γη υψηλής παραγωγικότητας. Τα φωτοβολταϊκά µπορούν
να µπουν οπουδήποτε περίπου στη χώρα. Δεν είναι σαν τα αι-
ολικά που είναι συνάρτηση του αιολικού δυναµικού και σε πάρα
πολλές περιοχές δεν είναι εφικτό να λειτουργήσουν. 

Συνεπώς, πρόθεσή µας είναι να σταµατήσουµε να έχουµε νέα
φωτοβολταϊκά σε γη υψηλής παραγωγικότητας. Ενδεχοµένως να
δούµε αν πιθανόν θα πρέπει να εξαιρέσουµε την αυτοπαραγωγή
σε αυτό, γιατί υπάρχουν αρκετές γαίες που είναι καλλιεργήσιµες
µεν, αλλά δεν είναι υψηλής παραγωγικότητας και οι οποίες έχουν
εγκαταλειφθεί. Τώρα, όταν έχουµε εγκαταλείψει έξι εκατοµµύρια
στρέµµατα και θέλουµε για όλα τα φωτοβολταϊκά, µαζί µε αυτά
που έχουµε εγκατεστηµένα, µέχρι το 2050, πεντακόσιες χιλιάδες
στρέµµατα, δεν είναι ανάγκη να πάµε στη γη υψηλής παραγωγι-
κότητας για να τα καλύψουµε. Αυτό είναι µια προσαρµογή που
είναι σωστό να γίνει. Και άλλες τέτοιες προσαρµογές θα έχει το
σχέδιο. Οσονούπω θα το παρουσιάσουµε, οπότε θα έχετε την ευ-
καιρία να το δείτε. Στην Κρήτη δεν χρειάζεται, όπως και οπουδή-
ποτε αλλού, να κάνουµε υπερβολές. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό. Τώρα, το «οσονούπω» πώς να το ερµηνεύσει
κανείς!

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ (ΦΡΕΝΤΥ) ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Κύριε Υπουργέ, να πω

βέβαια ότι τελικά -και αυτό είναι ένα ζήτηµα- από τα µέσα ενηµέ-
ρωσης µαθαίνουµε πολύ περισσότερα απ’ όσα µπορεί να µάθει
ένας Βουλευτής ρωτώντας πολύ συγκεκριµένα πράγµατα τον
καθ’ ύλην αρµόδιο Υπουργό. Η παραδοχή ότι είναι ξεπερασµένος
ο εθνικός χωροταξικός σχεδιασµός για τις ΑΠΕ δεν είναι µόνο
δική µου, είναι και δική σας, είναι και του κ. Μανουσάκη, ο οποίος
εδώ σε δήλωσή του λέει ότι προκειµένου να ικανοποιήσουµε τις
ανάγκες µας για ΑΠΕ, γίνονται σε διάφορα σηµεία στη γεωγρα-
φία της χώρας. Είναι πάρα πολλές οι δηλώσεις, όχι µόνο οι δικές
σας, και της Υφυπουργού και αρκετών αρµοδίων. 

Συνεπώς, νοµίζω ότι έχει έρθει η στιγµή να φτάσουµε σε ένα
σηµείο µε διαβούλευση µε τις τοπικές κοινωνίες, αναγνωρίζοντας
και αυτά που είπατε, ότι υπάρχει πολύ µεγάλο ποσοστό εγκατα-
λελειµµένη γης. Αλλά όλα αυτά θα πρέπει να τα δούµε ως πολι-
τεία, είτε είστε εσείς ως Υπουργείο είτε είµαστε εµείς ως
Αντιπολίτευση. Ξέρετε, υπάρχει ένα πολύ βασικό και κοµβικό κοµ-
µάτι. Διακυβεύεται µια πολύ µεγάλη εθνική στοχοθεσία της
χώρας, που είναι οι στόχοι της πράσινης µετάβασης, όσο δεν
υπάρχει επαρκής πληροφόρηση και καµπάνιες ενηµέρωσης των
τοπικών κοινωνιών για το τι πρόκειται να κάνουµε. Νοµίζω ότι δεν
έχουµε κανέναν λόγο να είµαστε στα κρυφά για το τι κάνουµε.
Νοµίζω ότι όλα θα πρέπει να είναι µε διαφάνεια, µε διαβούλευση,
σε συµφιλίωση µε τις τοπικές κοινωνίες, για να κατανοήσουν τι
ακριβώς θέλουµε να πετύχουµε ως χώρα. 

Δεν βοηθάνε, λοιπόν, τα µισά λόγια, η ελλιπής πληροφόρηση,
οι αποφάσεις εκ των άνω. Θα πρέπει να γίνεται µία συνδιαµόρ-
φωση αυτών των αποφάσεων. Μάλιστα, η ίδια η Ευρωπαϊκή
Ένωση έχει βάλει και έξι σηµεία-στόχους µέσα από τα οποία βα-
σικός συντελεστής και πυλώνας είναι η πληροφόρηση και η δια-
βούλευση µε τις τοπικές κοινωνίες, η συµφιλίωση. Εκεί που θα

πάνε οι ΑΠΕ να γνωρίζουν οι τοπικές κοινωνίες τι πρόκειται να
γίνει. Το ένα είναι αυτό, η ενηµέρωση. Το ένα είναι το να έχουµε
µια πληροφόρηση.

Το άλλο το πολύ βασικό, όµως, αφορά στα ανταποδοτικά τέλη.
Θα πρέπει να καταλάβουµε στο πλαίσιο αυτού που λέµε εµείς
ότι, ναι µεν πράσινη µετάβαση, αλλά όχι απλά πράσινη, αλλά και
δίκαιη. Θα πρέπει κάποια στιγµή να συζητήσουµε σοβαρά για το
πώς κατανέµονται τα ανταποδοτικά τέλη και για την ταχύτητα.
Είπατε εδώ ότι θα αλλάξετε τον τρόπο µε τον οποίο, τέλος πά-
ντων, θα φτάνουν αυτά τα τέλη στην τοπική κοινωνία. Αλλά δεν
φτάνουν µόνο αυτά. Γιατί δεν το λέµε φωναχτά; Είναι µόνο 3%
για τα µεγάλα έργα ΑΠΕ και συνολικά µέχρι σήµερα οι τοπικές
κοινωνίες έχουν πάρει, αν τα έχω υπολογίσει σωστά, γύρω στα
170 εκατοµµύρια ευρώ, όταν υπάρχει αυτή η εκτόξευση των κερ-
δών που παρουσιάζεται στις εταιρείες ενέργειας. Σε αυτό, µάλι-
στα, θα σας υπενθυµίσω ότι είχαµε καταθέσει µια τροπολογία
στις 24 Απριλίου πέρυσι για την αύξηση των τελών από το 3%
στο 5% για την καλύτερη και ταχύτερη απόδοση στις τοπικές κοι-
νωνίες.

Κλείνω, θέλοντας να πω ότι -στο πλαίσιο του ότι θεωρώ ότι µαζί
συνηγορούµε ότι πρέπει να φτάσουµε στην πράσινη µετάβαση,
αλλά πρέπει να φτάσουµε µε έναν τρόπο δίκαιο και συµφιλιωτικό
για τις τοπικές κοινωνίες- θα πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν µας και
τις απόψεις της κοινής γνώµης και πώς θα τις κάµψουµε αυτές.
Το ένα είναι, ξαναείπα, η παραπληροφόρηση. Ένα δεύτερο είναι
η αύξηση των ωφελειών και των τελών για τις τοπικές κοινωνίες.
Θα πρέπει να έχετε υπ’ όψιν σας την έρευνα κοινής γνώµης του
ΙΟΒΕ που έγινε πέρυσι, όπου το 73% δεν θέλει τις ανεµογεννή-
τριες να βρίσκονται στο πεδίο ορατότητάς του, τέλος πάντων,
και κοντά, παρότι θα πέσει το βάρος εκεί. 

Συνεπώς, θα πρέπει να τα λαµβάνουµε υπ’ όψιν µας αυτά, για
ποιον λόγο έχουµε φτάσει σε αυτό το σηµείο της δαιµονοποί-
ησης, τι µπορούµε να κάνουµε και πώς µπορούµε να βοηθή-
σουµε, έτσι ώστε η χώρα µας να µη χάσει έναν εθνικό στόχο που
αφορά την πράσινη µετάβαση, αλλά µε έναν δίκαιο τρόπο. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παρασύρη. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε συνάδελφε, κι εγώ παρακολουθώ τις µετρή-
σεις κοινής γνώµης. Νοµίζω ότι όλοι το βλέπουµε. Αλλά, ξέρετε,
υπάρχει η περίφηµη θεωρία «όχι στην αυλή µου», «not in my back
yard». Δηλαδή, θέλουµε ηλεκτρικό, αλλά όχι την παραγωγή στην
αυλή µας. Θέλουµε τα αγαθά των εργοστασίων, αλλά δεν θέ-
λουµε το εργοστάσιο να είναι κοντά µας. Θέλουµε να καταναλώ-
νουµε βενζίνη και µας αρέσει να βλέπουµε το πολύ όµορφο
πράγµα που είναι ένα βενζινάδικο, ακόµη και όταν είναι κοντά σε
έναν αρχαιολογικό χώρο, αλλά δέκα χιλιόµετρα µακριά δεν θέ-
λουµε να βλέπουµε τη διαγραφή µιας ανεµογεννήτριας. Η κοινή
γνώµη έχει το ιερό δικαίωµα να µην είναι πάντα απολύτως λογική
στον τρόπο που αντιµετωπίζει τα πράγµατα. Έχει και συναισθη-
µατικούς λόγους και έχει -για να είµαστε ειλικρινείς- και την εξής
αντίληψη: «Γιατί να βγάζει κάποιος άλλος λεφτά στη δική µου πε-
ριοχή, χωρίς εγώ να εµπλέκοµαι;». Και έχει ένα δίκιο, γι’ αυτό
φτιάχνουµε τα ανταποδοτικά.

Τώρα, ποιο είναι το πρόβληµα των ανταποδοτικών; Τα ανταπο-
δοτικά δεν είναι τόσο µικρό το ποσοστό. Με τα 2 ευρώ η µεγα-
βατώρα είναι σε πολλές περιπτώσεις αρκετά πάνω από το 3%.
Επίσης, να υπολογίσετε ότι αυτό αφορά τον τζίρο, δεν αφορά το
περιθώριο κέρδους. 

Ποιο είναι το πρόβληµα στην πραγµατικότητα; Το ένα είναι η
πολύ µεγάλη καθυστέρηση. Τα ανταποδοτικά, ακόµη και τώρα
που έχουν επιταχυνθεί, έρχονται πολύ αργά. Δεύτερον, δεν τα
βλέπουν άµεσα, έρχονται σε έργα των δήµων που σηµαίνει ότι
αν έρθουν φέτος στον δήµο, θα τα δει ο πολίτης -µε τον τρόπο
που λειτουργεί το Δηµόσιο στη χώρα µας- δυο, τρία χρόνια µετά
στο επίπεδο των έργων. Άµα κάνουν δύο χρόνια να φτάσουν και
τρία χρόνια να δει κάποιος το έργο, χρειάζονται πέντε χρόνια.
Δίκιο έχει να λέει ότι δεν είναι αρκετά.

Συνεπώς, τι πρέπει να κάνουµε; Και αυτό θα το δείτε στα αντα-
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ποδοτικά που θα παρουσιάσουµε. Το πρώτο είναι ότι πρέπει να
έρχονται τα χρήµατα πολύ πιο γρήγορα. Θα ξεπεράσουµε εαυ-
τόν σε αυτό. Δεύτερον, πρέπει να έχουν µεγαλύτερο µερτικό
άµεσο οι τοπικές κοινωνίες, να υπάρχει και ένα κοµµάτι για τους
δήµους, αλλά ήταν υπερβολικό το «60%-40%», γιατί ακριβώς
υπάρχει αυτή η καθυστέρηση. Αυτό είναι το δεύτερο που πρέπει
να κάνουµε. Το τρίτο είναι ότι πρέπει να βρούµε τρόπους για να
αυξήσουµε και το ίδιο το ποσό των ανταποδοτικών, προσθέτο-
ντας και άλλες πηγές ανανεώσιµων πηγών που ως τώρα δεν εί-
χαµε. Είναι και άλλα, τα οποία δεν είναι ώρα να τα παρουσιά-
σουµε στο σύνολό τους σήµερα.

ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ (ΦΡΕΝΤΥ) ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Τα µαθαίνουµε από τις
εφηµερίδες!

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ε, ναι, τα µαθαίνετε από τις εφηµερίδες! Τα µαθαίνω
και εγώ ενίοτε από τις εφηµερίδες.

Σε κάθε περίπτωση, πρέπει να είµαστε πολύ πιο γενναίοι, έχετε
δίκιο σε αυτό. Και επίσης, πρέπει να πάµε πιο στοχευµένα και να
περιορίσουµε. Ήταν υπερβολικά φαρδύ το προηγούµενο χωρο-
ταξικό, χωρίς, όµως, να δηµιουργήσουµε κάποιες περιοχές που
θα είναι πολύ µεγάλης επιβάρυνσης. Πρέπει να βρούµε ένα
µέτρο, ειδικά για τις ανεµογεννήτριες. Και επίσης, πρέπει να προ-
στατεύσουµε κάποια µέρη που δεν έχουµε λόγο. Παράδειγµα
είναι οι φυσικές λίµνες! Παραείναι µεγάλη η συζήτηση της πα-
ρέµβασης που θα έχουν τα φωτοβολταϊκά πάνω σε φυσικές λί-
µνες. Δεν θα βάλουµε, λοιπόν, στις φυσικές λίµνες. Πάει, τελείω-
σε αυτό. Θα βάλουµε ένα µερίδιο λελογισµένο και περιορισµένο
στις τεχνητές. Τέτοιου είδους παρεµβάσεις θα κάνουµε πολλές.

Και ειδικά για την Κρήτη εγώ δεν θα ανησυχούσα για µεγάλο
αριθµό προστατευόµενων ΠΑΠ που λέµε, Περιοχών Αιολικής
Προτεραιότητας, γιατί αυτά που προβλέπονται ήδη είναι αρκετά,
πρέπει να κόψουµε τις υπερβολές που είχε το προηγούµενο χω-
ροταξικό.

Αυτά ήθελα να πω και ευχαριστώ για την ερώτηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Θα συνεχίσουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 541/17-2-2025 επί-

καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Β3’ Νότιου Τοµέα
Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς κ.
Θεανώς Φωτίου προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης µε θέµα: «Να καταβάλει άµεσα ο ΕΦΚΑ τους µισθούς
και τις ασφαλιστικές εισφορές των τριάντα επτά εργολαβικών ερ-
γαζοµένων της Kolossos που δουλεύουν για τον ΕΦΚΑ». 

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης κ. Παναγιώτης Τσακλόγλου.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, όπως ξέρετε, κατέθεσα την παραπάνω ερώ-

τηση πριν από µια βδοµάδα. Εν τω µεταξύ, τις τελευταίες µέρες
υπήρξαν ορισµένες εξελίξεις, γι’ αυτό και θα την αναδιαµορ-
φώσω σε ορισµένα σηµεία στο τέλος. Ξέρετε πολύ καλά την υπό-
θεση που συζητάµε, την «Οδύσσεια» δηλαδή τριάντα επτά
εργαζοµένων της Kolossos, που παρείχαν υπηρεσίες στα κατα-
στήµατα του ΕΦΚΑ, υπηρεσίες φύλαξης µέχρι πρότινος, µέχρι
πριν από λίγες µέρες.

Εποµένως, αυτό κατά την άποψή µου είναι το ιδανικό παράδει-
γµα που αποδεικνύει, όπως θα εκθέσω, ότι οι εργολαβικές εται-
ρείες που παρέχουν εργαζόµενους ζηµιώνουν και τους εργαζό-
µενους και το Δηµόσιο, γιατί και τις υπηρεσίες τους µπορούσατε
να τις έχετε φθηνότερα και οι ίδιοι είναι εργαζόµενοι-όµηροι, κα-
κοπληρωµένοι και σε κάθε ευκαιρία σταµατούν να τους πληρώ-
νουν οι εργολαβικές εταιρείες, χωρίς κανένα κόστος για τις ίδιες.

Τι έχει γίνει; Συγκεκριµένος ΕΦΚΑ στις 8 Ιανουαρίου 2024, δη-
λαδή πριν έναν χρόνο, έκανε σύµβαση µε την εταιρεία Kolossos
για τη φύλαξη των γραφείων του στην Αττική, ενώ η Kolossos
είχε ήδη µεγάλα χρέη στα ασφαλιστικά ταµεία. Και µην µου πείτε
ότι δεν το ξέρατε! Δηλαδή πήρε την ευθύνη και έκανε σύµβαση
µε µια εταιρεία αφερέγγυα, µε παρελθόν στην καταπάτηση της
εργατικής και ασφαλιστικής νοµοθεσίας. Γιατί το έκανε αυτό; Τι
µας ισχυρίστηκε ο ΕΦΚΑ; Ότι η Kolossos λίγο καιρό πριν είχε
κάνει ρύθµιση χρεών και την τηρούσε. Λίγο καιρό, όµως, µετά η

εταιρεία σταµάτησε να τηρεί τη ρύθµιση και ο ΕΦΚΑ άρχισε να
παρακρατεί ποσοστό των χρηµατικών απαιτήσεων της Kolossos,
σύµφωνα µε το άρθρο 18 του ν.4578/2018, όπως καλώς γνωρί-
ζουµε άπαντες. Σχεδόν αµέσως η εταιρεία άρχισε να µην πληρώ-
νει τους µισθούς και τις ασφαλιστικές εισφορές στους τριάντα
επτά εργαζόµενους, οι οποίοι συνέχιζαν, όµως, να δουλεύουν
στον ΕΦΚΑ. Αυτό ο ΕΦΚΑ το γνώριζε, γιατί οι εργολαβικοί εργα-
ζόµενοι το κατήγγειλαν στο ΣΕΠΕ και είχε ενηµερωθεί και από το
σωµατείο τους ο ΕΦΚΑ.

Και τι δεν έκανε; Δεν κατήγγειλε τη σύµβαση ως όφειλε, δεν
πλήρωσε ο ίδιος τους τριάντα επτά εργαζόµενους ως όφειλε,
σύµφωνα µε τον ν.3863/2010, άρθρο 68 παράγραφος 5, ενώ αντί-
θετα τι έκανε; Ανανέωσε τη σύµβαση µε την εταιρεία Kolossos
την 1η Ιανουαρίου 2025. Οι εργαζόµενοι συνέχισαν να δουλεύουν
απλήρωτοι. Πότε κατήγγειλε ο ΕΦΚΑ τη σύµβαση; Τώρα! Έµαθα
ότι αυτό έγινε τις προηγούµενες µέρες, µετά από τις κινητοποι-
ήσεις των εργαζοµένων και τη δική µας πίεση και κοινοβουλευ-
τικό έλεγχο.

Για αυτά όλα τα παραπάνω σας λέω το εξής: Εσείς ως Υπουρ-
γός Εργασίας και ο διοικητής του ΕΦΚΑ έχετε την κύρια ευθύνη
απέναντι στους εργαζόµενους, ευθύνη ηθική, πολιτική, κοινωνική,
εργασιακή, γιατί κάνατε σύµβαση µε µια εταιρεία που καταπατά
την εργασιακή και ασφαλιστική νοµοθεσία, γιατί αφήσατε τους
εργολαβικούς εργαζόµενους των 700 ευρώ στον δικό σας τον
οργανισµό να γίνουν όµηροι και δεν τους πληρώσατε τίποτα, τα
δεδουλευµένα τους, εσείς ως ΕΦΚΑ, ως οφείλατε και παραµέ-
νουν αυτοί οι άνθρωποι απλήρωτοι τόσους µήνες. Πώς ζουν οι
εργαζόµενοι των 700 ευρώ;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε.
Γι’ αυτό σας ρωτάω αν δεσµεύεστε εσείς και ο ΕΦΚΑ ότι θα

καταβάλλετε τα δεδουλευµένα, µισθούς και ασφαλιστικές εισφο-
ρές, στους τριάντα επτά περίπου εργολαβικούς εργαζόµενους
της εταιρείας Kolossos, που εργάζονταν µέχρι προχθές για τη
φύλαξη των γραφείων του ΕΦΚΑ και αν δεσµεύεστε εσείς ως
Υπουργός και ο διοικητής του ΕΦΚΑ ότι οι εργολαβικοί αυτοί ερ-
γαζόµενοι θα συνεχίσουν να δουλεύουν είτε µε απευθείας συµ-
βάσεις, όπως εµείς πιστεύουµε και προκρίνουµε, είτε από
διάδοχο εργολαβικό σχήµα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Φωτίου.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµη κυρία Φωτίου, πρώτα από όλα να ξεκαθαρίσω ότι δεν

παραγνωρίζουµε σε καµία περίπτωση την αγωνία των εργαζοµέ-
νων. Οι αρµόδιες ελεγκτικές υπηρεσίες του Σώµατος Επιθεώρη-
σης Εργασίας είναι έτοιµες να διερευνήσουν κάθε καταγγελία
και να προβούν σε όλες τις απαραίτητες ενέργειες κατά λόγο αρ-
µοδιότητας για τη διασφάλιση των δικαιωµάτων των εργαζοµέ-
νων.

Θα µου επιτρέψετε, όµως, να αναφερθώ πρώτα στο ιστορικό
της υπόθεσης και τις ενέργειες του ΕΦΚΑ, σύµφωνα µε την ενη-
µέρωση που είχα από τον φορέα. Η εταιρεία Kolossos Security
αναδείχθηκε ανάδοχος σε ανοικτό ηλεκτρονικό διαγωνισµό για
την παροχή υπηρεσιών φύλαξης σε κτίρια στέγασης των δοµών
του e-ΕΦΚΑ αρµοδιότητας Περιφερειακής Υπηρεσίας Συντονι-
σµού και Υποστήριξης Αττικής για χρονικό διάστηµα δώδεκα
µηνών µε δικαίωµα προαίρεσης για παράταση των υπηρεσιών
έως δώδεκα επιπλέον µήνες. Η εν λόγω εταιρεία είχε οφειλές
προς τον ΕΦΚΑ -αναφερθήκατε και εσείς σε αυτό- οι οποίες,
όµως, ήταν σε ρύθµιση. Η ύπαρξη οφειλών σε ρύθµιση, όπως
γνωρίζετε, δεν εµποδίζει τη συµµετοχή σε διαδικασίες δηµοσίων
συµβάσεων. Μάλιστα, οι οφειλέτες σε ρύθµιση λαµβάνουν απο-
δεικτικό ασφαλιστικής ενηµερότητας µε βάση το άρθρο 24 του
ν.4611/2019 που ψήφισε η κυβέρνησή σας, όταν ήσασταν εσείς
Υπουργός.

Στο πλαίσιο της σύµβασης αυτής έχουµε από τη µία πλευρά
την αξίωση της εταιρείας για την αµοιβή από την παροχή υπηρε-
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σιών και από την άλλη πλευρά την αξίωση του ΕΦΚΑ για τις οφει-
λές που βρίσκονται σε ρύθµιση. Όπως γνωρίζετε –διότι έχετε θη-
τεύσει στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, τότε
είχε άλλον τίτλο- σε αυτές τις περιπτώσεις υπάρχει νεότερη ει-
δική διάταξη, το άρθρο 18 του ν.4331/2015, όπως τροποποιήθηκε
µε το άρθρο 18 του ν.4557/2018, δηλαδή διατάξεις που επίσης
ψηφίστηκαν επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, που ρυθµίζει συγκε-
κριµένα την εκµετάλλευση των χρηµατικών αυτών απαιτήσεων
έναντι του ΕΦΚΑ σε περίπτωση ύπαρξης οφειλών του αντισυµ-
βαλλόµενου που έχει υπαχθεί σε ρύθµιση.

Συγκεκριµένα, το άρθρο αυτό στην παράγραφο 2 προβλέπει
ότι οι φορείς κοινωνικής ασφάλισης προβαίνουν σε συµψηφισµό
των χρηµατικών απαιτήσεων του οφειλέτη κατά του φορέα µέχρι
του ύψους των οφειλών κατ’ αναλογική εφαρµογή των διατάξεων
περί συµψηφισµού του Κώδικα Είσπραξης Δηµοσίων Εσόδων.
Στην περίπτωση αυτή, µάλιστα, ο νόµος ορίζει ότι τα ποσά των
χρηµατικών απαιτήσεων του οφειλέτη συµψηφίζονται µε τις τε-
λευταίες δόσεις της ρύθµισης, όπως αυτές ορίζονται στην από-
φαση του αρµόδιου οργάνου του ασφαλιστικού φορέα. 

Εποµένως, ο ΕΦΚΑ στο πλαίσιο της διασφάλισης της νοµιµό-
τητας και των εσόδων του οργανισµού προχώρησε, όπως ορίζει
η ειδική διάταξη νόµου, σε παρακράτηση των αµοιβών αυτών.
Όπως γίνεται αντιληπτό, δεν µπορεί να γίνουν και τα δύο ταυτό-
χρονα, δηλαδή και να παρακρατηθούν οι αµοιβές λόγω οφειλών
και να καταβληθούν οι αποδοχές στους εργαζόµενους, όπως ορί-
ζει το άρθρο 68 του ν.3863/2010. Ο ΕΦΚΑ ενήργησε εντός του
πλαισίου που ορίζει το άρθρο 18 του ν.4331/2015 και για τον λόγο
αυτό προχώρησε σε παρακράτηση του συνόλου της αµοιβής της
εταιρείας Kolossos, διασφαλίζοντας µε τον τρόπο αυτό τα έσοδά
του που σε τελική ανάλυση είναι τα έσοδα του συνόλου των
ασφαλισµένων της χώρας.

Σε καµία περίπτωση, όµως, τα δικαιώµατα των εργαζοµένων
να λάβουν τις δεδουλευµένες αποδοχές από τον εργοδότη τους
δεν παραβλάπτονται. Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ ανα-
λυτικότερα σε αυτό.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό. 
Ορίστε, κυρία Φωτίου, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Εµείς, κύριε Υπουργέ, δεν είπαµε ότι ο ΕΦΚΑ

δεν έπρεπε να εφαρµόσει τη νοµοθεσία του 18. Ίσα-ίσα αναγνω-
ρίσαµε το δικαίωµα ότι έπρεπε να ζητάει ακριβώς από την εργο-
λαβική εταιρεία τα χρήµατα που του όφειλε και να τηρήσει τη
ρύθµιση. Την τήρησε; Τήρησε τη ρύθµιση; Όχι! Και τι έγινε αφού
δεν την τήρησε; Έπρεπε τότε ο ΕΦΚΑ να παρακρατεί χρήµατα
από την Kolossos, όπως καλώς µας εξηγήσατε. Όµως, τι έγινε
µε τους εργαζόµενους οι οποίοι κάθε µέρα βρισκόντουσαν στον
ΕΦΚΑ; Πήγαιναν κάθε µέρα σε όλα τα καταστήµατα του ΕΦΚΑ
και εκεί δούλευαν κανονικά. Ναι ή όχι; Σας ρωτάω, κύριε
Υπουργέ, διότι εδώ έχει προκύψει ένα µείζον θέµα: Έχετε ή δεν
έχετε εσείς ευθύνη και η διοίκηση του ΕΦΚΑ που κάνατε σύµ-
βαση µε µία αφερέγγυα εταιρεία που καταπατά την εργατική και
ασφαλιστική νοµοθεσία; Ναι, τηρήσατε τους νόµους, το γράµµα
του νόµου, αλλά πάτε και κάνετε σύµβαση µε µία αφερέγγυα
εταιρεία που καταπατά την εργατική και ασφαλιστική νοµοθεσία;

Σας είπα ότι κάνατε σύµβαση µε την Kolossos που είχε ήδη µε-
γάλες ασφαλιστικές οφειλές και µετά, ενώ η εταιρεία δεν πλή-
ρωνε τις ρυθµίσεις και άρχισε να χρωστά µισθούς και ασφαλι-
στικές εισφορές στον ΕΦΚΑ, στους εργαζόµενους που δούλευαν
για τον ΕΦΚΑ, παρ’ όλα αυτά ο οργανισµός ανανέωσε τη σύµ-
βαση τον Γενάρη του 2025. Ναι ή όχι; Σας λέω συγκεκριµένα πρά-
γµατα, γιατί θέλω να αποδείξω ένα συγκεκριµένο πράγµα. 

Θα σας δώσω και ένα άλλο στοιχείο. Πριν από έναν µήνα εκ-
δόθηκε απόφαση δικαστηρίου στη Θεσσαλονίκη υπέρ εργαζόµε-
νου της Kolossos, στον οποίο επιδίκασε το ποσό των 60.000 ευρώ
για οφειλόµενα σε δεδουλευµένα, υπερωρίες κ.λπ.. Ο εργαζόµε-
νος εργαζόταν σε κτίριο του ΟΣΕ της Θεσσαλονίκης. Εποµένως,
η Kolossos είχε παρελθόν σε µη καταβολή δεδουλευµένων. Ο
ΕΦΚΑ δεν ήταν ενηµερωµένος γι’ αυτά πριν κάνει τη σύµβαση
µαζί της; Δεν τα ήξερε; 

Δεύτερον, ο ΕΦΚΑ οφείλει ή δεν οφείλει να καταβάλει τα δε-

δουλευµένα, µισθούς και ασφαλιστικές εισφορές, στους εργο-
λαβικούς εργαζόµενους της Kolossos που εργαζόταν στη φύ-
λαξη των γραφείων του ΕΦΚΑ; Εγώ θεωρώ ότι οφείλει, όπως
προκύπτει από τον ν. 3863/2010, άρθρο 68 παράγραφο 5, το
οποίο, όπως βλέπω εδώ, έµεινε το ίδιο µέχρι τον ν.4144/2013, ο
οποίος λέει τα εξής: «Όταν οι υπηρεσίες ή οι επιτροπές παρακο-
λούθησης καλής εκτέλεσης του έργου του αποδέκτη των υπηρε-
σιών διαπιστώνουν παραβάσεις των όρων του παρόντος άρθρου
κατά τη διάρκεια υλοποίησης του έργου, η σύµβαση καταγγέλ-
λεται από την αναθέτουσα αρχή. Όταν οι παραβάσεις διαπιστώ-
νονται κατά την παραλαβή του έργου, τα δικαιώµατα που
απορρέουν από τη σύµβαση δεν ικανοποιούνται, καταβάλλονται
όµως από τον αποδέκτη των υπηρεσιών οι αποδοχές στους ερ-
γαζόµενους και αποδίδονται οι ασφαλιστικές εισφορές».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Υπάρχει πρόβληµα σε αυτό που σας διάβασα; Έχετε ή δεν
έχετε, λοιπόν, την ηθική, πολιτική και εργασιακή ευθύνη για την
κατάσταση στην οποία έχουν περιέλθει οι τριάντα επτά εργολα-
βικοί εργαζόµενοι; Και τι θα κάνετε γι’ αυτό; 

Τεκµηρίωσα ήδη για δύο τουλάχιστον φορές ότι δεν προστα-
τεύσατε τους εργαζόµενους. Η πρώτη φορά ήταν όταν κάνατε
τη σύµβαση µε την Kolossos, η  δεύτερη φορά, όταν ενώ ξέρατε
ότι δεν πληρώνουν τους εργαζόµενους, τους αφήσατε πέντε
µήνες να είναι όµηροι της εταιρείας, ενώ είχατε υποχρέωση να
καταβάλλετε εσείς τα δεδουλευµένα τους και να καταγγείλετε τη
σύµβαση µε την εταιρεία.

Για τους παραπάνω λόγους, αλλά και γιατί θεωρώ πια οξύ-
µωρο φαινόµενο το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης, που είναι αρµόδιο να προστατεύει τα δικαιώµατα των
εργαζοµένων, να αφήνει στην ανέχεια τριάντα επτά ανθρώπους
που ουσιαστικά εργάζονται γι’ αυτό. Ξέρετε τι θα πει να µην πλη-
ρώνεσαι τα 700 ευρώ που έπαιρνες όλα κι όλα επί πέντε µήνες;
Ξέρετε τι θα πει αυτό, κύριε Υφυπουργέ; 

Για τους παραπάνω λόγους θεωρώ υποχρέωσή σας να δώσετε
άµεσα λύση στο θέµα και µε νοµοθετική παρέµβαση αν χρει-
αστεί. Έχετε στα χέρια σας όλα τα εργαλεία, ώστε να µην ταλαι-
πωρούνται άδικα αυτοί οι εργαζόµενοι. Και µιλάµε για ένα ποσό
της τάξεως των 150.000, κύριε Πρόεδρε, και αν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Φωτίου, έγινε
κατανοητό. Ολοκληρώστε, σας παρακαλώ. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Θεωρώ αστείο αυτό που γίνεται, τραγικό θα
έλεγα, µε έναν ΕΦΚΑ που διαχειρίζεται δισεκατοµµύρια και εκα-
τοµµύρια για τους εργαζόµενους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Φωτίου. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ και πάλι, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Φωτίου, στην πρωτολογία µου ανέλυσα το ιστορικό των

ενεργειών που έχουν γίνει και τον λόγο για τον οποίο ο ΕΦΚΑ
προχώρησε σε παρακράτηση της αµοιβής της εταιρείας -τονίζω
της εταιρείας!- εφαρµόζοντας τον ν.4331/2015. 

Στο σηµείο αυτό θέλω να κάνω και δύο παρατηρήσεις. Πρώ-
τον, αναφέρετε στην ερώτησή σας επί λέξει πως ο ΕΦΚΑ παρα-
κρατά τις πληρωµές των εργαζοµένων. Αυτό θα µου επιτρέψετε
να πω ότι δεν είναι ακριβές. Για να µη δηµιουργούνται εντυπώ-
σεις, ο ΕΦΚΑ σε καµία περίπτωση δεν παρακρατά τις αποδοχές
των εργαζοµένων. Ο ΕΦΚΑ στο πλαίσιο της διασφάλισης των
ασφαλιστικών εσόδων του οργανισµού, τα οποία σχηµατίζουν το
ασφαλιστικό κεφάλαιο για την παροχή συντάξεων και άλλων
ασφαλιστικών παροχών, παρακράτησε την αµοιβή της εταιρείας
και όχι των εργαζοµένων έναντι ρυθµισµένων οφειλών που η ίδια
έχει απέναντι στον ΕΦΚΑ, όπως προβλέπει ο νόµος και µάλιστα
νόµος της δικής σας Κυβέρνησης. Όπως αντιλαµβάνεστε, η δια-
σφάλιση των ασφαλιστικών εσόδων στον ΕΦΚΑ είναι στον µέγι-
στο δυνατό βαθµό οπωσδήποτε ζήτηµα δηµοσίου συµφέροντος. 

Αυτή η ενέργεια του ΕΦΚΑ δεν απαλλάσσει σε καµία περί-
πτωση τον εργοδότη από την υποχρέωση να καταβάλλει τις απο-
δοχές των εργαζοµένων του. Δεν αποτελεί δικαιολογία για την
οποιαδήποτε ασυνέπεια του εργοδότη και πιστεύω ότι συµφω-
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νείτε µαζί µου σε αυτό το σηµείο.
Δεύτερον, σχετικά µε την ανανέωση της σύµβασης, γιατί κι εγώ

είχα απορία σε αυτό το σηµείο, οφείλω πρώτον, να σας ενηµε-
ρώσω ότι µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του e-ΕΦΚΑ
στις 13 Φεβρουαρίου του 2025, η εταιρεία Kolossos Security κη-
ρύχθηκε έκπτωτη ως ανάδοχος της σύµβασης για την παροχή
υπηρεσιών φύλαξης στις δοµές αρµοδιότητας της Περιφερει-
ακής Υπηρεσίας Συντονισµού και Υποστήριξης Αττικής, λόγω πα-
ράβασης των συµβατικών της υποχρεώσεων. Συγκεκριµένα,
αποχή από την παροχή των εν λόγω υπηρεσιών είτε συνεχώς είτε
κατά διαστήµατα στα προβλεπόµενα στη σύµβαση κτίρια για µε-
γάλο χρονικό διάστηµα, χωρίς να υφίσταται υπαιτιότητα της ανα-
θέτουσας αρχής ή λόγοι ανωτέρας βίας.

Στο ερώτηµα που έκανα στον ΕΦΚΑ, µου απάντησε αναλυτικά
ότι µόλις έγινε αυτή η παράβαση, χρειαζόταν να κάνουν δύο δια-
δοχικά εξώδικα µέχρι να ενεργοποιηθεί η έκπτωση της Kolossos.
Έγινε αυτό και στο µεσοδιάστηµα η εταιρεία άσκησε το δικαίωµα
προαίρεσης. Αυτός ήταν και ο λόγος για τον οποίο παραξενεύ-
τηκα κι εγώ πραγµατικά όταν είδα να δίνεται παράταση.

Τώρα µε την ίδια απόφαση επιβλήθηκαν αθροιστικά οι κυρώ-
σεις που προβλέπονται στο άρθρο 203 του ν.4412/2016. Αυτό ση-
µαίνει τα εξής: Πρώτον, ολική κατάπτωση της εγγυητικής
επιστολής καλής εκτέλεσης σύµβασης, δεύτερον, αποκλεισµός
για τρία χρόνια από το σύνολο των συµβάσεων υπηρεσιών του
e-ΕΦΚΑ κατά τα ειδικότερα προβλεπόµενα στο άρθρο 74 του
ν.4412/2016 και τρίτον, γνωστοποίηση της απόφασης κήρυξης
έκπτωτου στην Ενιαία Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων. Η διοίκηση
του ΕΦΚΑ, λοιπόν, έλαβε τα προβλεπόµενα µέτρα εντός του πλαι-
σίου που ορίζει ο ν.4412/2016. 

Όσον αφορά στο θέµα των εργαζοµένων, όπως είπα στην πρω-
τολογία µου και το οποίο θα επαναλάβω, το Υπουργείο Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης και οι αρµόδιες ελεγκτικές υπηρεσίες
θα προβούν και προβαίνουν σε κάθε ενέργεια καταλόγου αρµο-
διότητας, για να διασφαλιστούν τα δικαιώµατα των εργαζοµένων
και να αντιµετωπιστεί κάθε συµπεριφορά που παραβιάζει την ερ-
γατική και την ασφαλιστική νοµοθεσία. 

Μάλιστα, σύµφωνα µε τις πληροφορίες που έλαβα από την
Επιθεώρηση Εργασίας, για τις καταγγελίες που έχουν υποβληθεί
κατά της εταιρείας έχουν διενεργηθεί έλεγχοι και οι σχετικές δια-
δικασίες βρίσκονται ήδη σε εξέλιξη. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό. 
Θα συνεχίσουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 525/12-2-2025 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Ανατολικής
Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ.
Στυλιανού Φωτόπουλου προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης µε θέµα: «Χωρίς ασφαλιστική ικανότητα χιλιά-
δες µικροµεσαίοι επιχειρηµατίες».

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι συµφωνούµε όλοι πως το θέµα της ασφαλιστικής

ικανότητας αφορά το σύνολο της ελληνικής κοινωνίας. Ακόµα πιο
επίκαιρη και πιο επείγουσα καθίσταται η ερώτηση και το αντικεί-
µενό της από το γεγονός ότι σήµερα έχουµε 24 Φεβρουαρίου και
την Παρασκευή 28 Φεβρουαρίου λήγει η ασφαλιστική ικανότητα
του συνόλου των Ελλήνων ασφαλισµένων. Αυτό σηµαίνει ότι για
κάποιους θα ανανεωθεί αυτόµατα, για κάποιους άλλους όµως
δεν θα ανανεωθεί και θα βρεθούν εκτός της ασφαλιστικής κάλυ-
ψης σε ιδιωτικές δοµές. 

Θα κάνω και µία παρένθεση εδώ. Δυστυχώς, πέρυσι –και το εί-
δαµε σε πολύ µεγάλο βαθµό- για µηχανογραφικές αστοχίες που
υπήρξαν, πάρα πολλοί συµπολίτες µας, χιλιάδες συµπολίτες µας,
δεν είχαν ασφαλιστική ικανότητα. Ευελπιστώ –και θα ήθελα, αν
µπορείτε, να µας πείτε αν έχετε προνοήσει- φέτος να µην υπάρ-
ξουν τέτοιου είδους προβλήµατα. 

Από εκεί και πέρα, για να έρθω και στο αντικείµενο της ερώτη-
σης µου, θα ήθελα να µου πείτε αν προτίθεστε κατ’ αρχάς να αυ-
ξήσετε αυτό το όριο το οποίο δόθηκε, των 100 ευρώ, για οφειλές
οι οποίες µπορεί να υπάρχουν στον ΕΦΚΑ για να µη χάνουν οι

αυτοαπασχολούµενοι και οι ελεύθεροι επαγγελµατίες την ασφα-
λιστική τους ικανότητα. 

Εµείς στην ερώτηση την οποία έχουµε καταθέσει σας λέµε αν
προτίθεστε το όριο των 100 ευρώ να το κάνετε 1.000 ευρώ. Και
για να µην υπάρχουν παρανοήσεις, να πούµε εδώ ότι ένας εργα-
ζόµενος, ένας ο οποίος απασχολείται µε εξαρτηµένη εργασία µε
δύο µήνες πλήρους απασχόλησης, µε 600 ευρώ περίπου εισφο-
ρές το προηγούµενο έτος, έχει πλήρη ασφαλιστική κάλυψη και
θα έχει από 1η Μαρτίου του 2025 µέχρι 28 Φεβρουαρίου του
2026. Άρα, θα πρέπει να µη µας κάνει εντύπωση το όριο που θέ-
τουµε εµείς στην ερώτησή µας των 1.000 ευρώ, που ουσιαστικά
είναι ασφαλιστικές εισφορές τριών έως τεσσάρων µηνών. Θα
µπορούσα να σας πω, δηλαδή, εάν κάποιος αυτοαπασχολούµε-
νος έχει πληρώσει τέσσερις µήνες από τους δώδεκα το προηγού-
µενο διάστηµα, να αποκτά ασφαλιστική ικανότητα. 

Θα επανέλθω και στη δευτερολογία µου.
Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Φωτόπουλο. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Και πάλι ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε και θα σας ευχαριστήσω και άλλη µια φορά αργότερα, όταν
κάνω τη δευτερολογία µου.

Αξιότιµε, κύριε Φωτόπουλε, πρώτα από όλα να ξεκαθαρίσουµε
ένα πράγµα. Κάθε άνθρωπος που κατοικεί νόµιµα στη χώρα και
έχει ενεργό ΑΜΚΑ, έχει ελεύθερη και δωρεάν πρόσβαση στο δη-
µόσιο σύστηµα υγείας για ιατροφαρµακευτική περίθαλψη, ακόµα
και αν έχει χάσει την ασφαλιστική του ικανότητα. Με λίγα λόγια,
δεν µένει κανένας ακάλυπτος. Δηλαδή, το δηµόσιο σύστηµα
υγείας παρέχει κανονικά όλες τις υπηρεσίες υγείας σε ασφαλι-
σµένους µε ενεργό ΑΜΚΑ που έχασαν την ασφαλιστική τους ικα-
νότητα λόγω οφειλών στον e-ΕΦΚΑ. Το τονίζω αυτό, γιατί δεν
είναι αυτονόητο. Δεν ήταν πάντα έτσι τα πράγµατα. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Το είπα, το είπα.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Για πολλά χρόνια, οι ανασφάλιστοι πο-
λίτες δεν είχαν δικαίωµα πλήρους πρόσβασης στο δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας, αλλά µόνο σε συγκεκριµένες υπηρεσίες όπως είναι
τα επείγοντα περιστατικά. Το γνωρίζετε αυτό. Αυτό άλλαξε το
2014, όταν ήταν Υπουργός Υγείας ο Άδωνις Γεωργιάδης και από
τότε οι ανασφάλιστοι απέκτησαν πλήρη και ελεύθερη πρόσβαση
σε νοσοκοµειακή και πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, καθώς και
σε φαρµακευτική κάλυψη. 

Επιπρόσθετα, το 2022, µε διάταξη που ψηφίστηκε επί υπουρ-
γίας Θάνου Πλεύρη καλύπτονται για συνταγογράφηση φαρµά-
κων, θεραπειών και διαγνωστικών εξετάσεων και σε ιδιώτες
ιατρούς δύο µεγάλες ευάλωτες κατηγορίες του πληθυσµού, τα
παιδιά και οι νέοι κάτω των δεκαοκτώ ετών, καθώς και τα άτοµα
είτε µε αναπηρία 80% και άνω ή 67% και πάνω µε συγκεκριµένες
παθήσεις ή ασθενείς µε ειδικές παθήσεις, τα φάρµακα των
οποίων χορηγούνται µε µηδενική συµµετοχή. Οι οµάδες αυτές
καλύπτονται και από ιδιωτικές δοµές υγείας, ανεξαρτήτως ασφα-
λιστικής ικανότητας. 

Η διάταξη στην οποία αναφέρεστε στην επίκαιρη ερώτησή σας
µε την οποία τυχόν οφειλές προς τον e-ΕΦΚΑ µέχρι του ποσού
των 100 ευρώ δεν εµποδίζουν την ανανέωση της ασφαλιστικής
ικανότητας, θεσµοθετήθηκε ώστε να εναρµονιστεί η νοµοθεσία
της ασφαλιστικής ικανότητας µε εκείνη της ασφαλιστικής και φο-
ρολογικής ενηµερότητας. Δηλαδή, στόχος δεν ήταν αυτός τον
οποίο αναφέρετε αλλά ήταν να καλυφθούν µικροοφειλέτες που
µπορεί σε πάρα πολλές περιπτώσεις να µη γνώριζαν καν ότι είχαν
κάποια οφειλή. Σε ορισµένες, µάλιστα, περιπτώσεις τις οποίες
είδα και µε τα µάτια µου, ήταν κάτι λεπτά του ευρώ.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ισχύει.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Οπότε, ταυτόχρονα µε το που έγινε
αυτό, αποσυµφορήθηκαν οι Υπηρεσίες του e-ΕΦΚΑ από τη δια-
χείριση των περιπτώσεων αυτών.

Βεβαίως, η ευνοϊκή αυτή διάταξη σε καµία περίπτωση δεν ση-
µαίνει ότι οι οφειλές, όσο µικρές κι αν είναι, δεν είναι απαιτητές.
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Είναι και πρέπει να πληρωθούν. Είναι τα έσοδα του ΕΦΚΑ που
είπα και προηγουµένω δηλαδή όλων των ασφαλισµένων. 

Εποµένως, όπως καταλαβαίνετε, τα 100 ευρώ δεν έχουν καµία
σχέση µε τα 1.000 ευρώ που προτείνετε. Τα 100 ευρώ µπορούν
να αποδοθούν σε µια µικρή αµέλεια ή ένα λάθος στο ποσό που
πληρώθηκε. Μία οφειλή 1.000 ευρώ σηµαίνει πως κάποιος χρω-
στάει εισφορές για τρεις-τέσσερις µήνες, αφού µιλάµε πάντα για
µη µισθωτούς. Για τους µισθωτούς που αναφέρατε κι εσείς υπάρ-
χει αυτή η αυτόµατη κάλυψη που είπαµε προηγουµένως. Και µην
ξεχνάµε ότι η συντριπτική πλειονότητα των µη µισθωτών ασφα-
λίζεται στην κατώτατη ασφαλιστική κλάση που αντιστοιχεί στα
νούµερα που είπα προηγουµένως. Και µπαίνει το ερώτηµα, γιατί
όχι 500 ή 2.000 ευρώ κ.λπ; Αυτή η λογική δεν οδηγεί πουθενά.
Το καταλαβαίνετε πολύ καλά. 

Τώρα, µία οφειλή των 1.000 ευρώ αν µπει στην πάγια ρύθµιση
των είκοσι τεσσάρων δόσεων είναι περίπου 42 ευρώ τον µήνα.
Δεν είναι κάποιο εξωφρενικό ποσό. Και καλώ όλους αυτούς που
οφείλουν τέτοια ποσά να µπουν έστω και τώρα σε ρύθµιση, ώστε
να µπορέσουν έγκαιρα να ανανεώσουν την ασφαλιστική τους ικα-
νότητα. Πρέπει πάντα να έχουµε στον νου µας και όλους αυτούς
που παρά τις δυσκολίες που αναφέρετε και εσείς στην ερώτησή
σας, φροντίζουν να είναι συνεπείς στις υποχρεώσεις τους απέ-
ναντι στο κράτος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Σας ρωτώ το εξής: Θα πρέπει να τους εξισώσουµε µε τους µη
συνεπείς και ουσιαστικά να τους πούµε: «Μην πληρώνετε ούτε
εσείς»; Νοµίζω ότι αντιλαµβάνεστε πού µπορεί να οδηγήσει αυτή
η λογική. 

Από τα παραπάνω είναι σαφές ότι κανένας ασφαλισµένος δεν
µένει ακάλυπτος υγειονοµικά λόγω οφειλών. Παράλληλα µε την
ελεύθερη πρόσβαση στο δηµόσιο σύστηµα υγείας, η Κυβέρνηση
έχει φροντίσει ώστε οι ευάλωτες κατηγορίες ασφαλισµένων να
έχουν την απαραίτητη πρόσβαση και σε υπηρεσίες υγείας που
παρέχονται από τον ιδιωτικό τοµέα ανεξαρτήτως της ύπαρξης
ασφαλιστικής ικανότητας.

Για τις ρυθµίσεις οφειλών θα µιλήσω στη δευτερολογία µου.
Έχω περάσει λίγο τον χρόνο µου. Μπορώ να έχω τριάντα δευτε-
ρόλεπτα µόνο, κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ορίστε, συνεχίστε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Πάνω σ’ αυτό στο οποίο αναφερθή-
κατε, πραγµατικά υπήρξαν προβλήµατα µε το µηχανογραφικό
του ΕΦΚΑ πέρυσι, αλλά κυρίως οι περιπτώσεις αυτές ήταν ως
εξής: Υπήρχαν οφειλές, τις πλήρωναν µέσω τραπεζικού λογαρια-
σµού και η ενεργοποίηση γινόταν µετά από δεκαπέντε ηµέρες. 

Θα ήθελα από το Βήµα της Βουλής να απευθυνθώ σε όλον
αυτόν τον κόσµο ο οποίος κάνει χρήση αυτής της διάταξης, οπο-
τεδήποτε κάνει τη ρύθµιση, να την κάνει στα γραφεία του ΕΦΚΑ
ώστε η ασφαλιστική ικανότητα να παρέχεται σχεδόν άµεσα. Να
µην έχουµε, δηλαδή, αυτό το πράγµα µέσω τραπεζικού λογαρια-
σµού όπου πραγµατικά υπάρχει ένα κενό και παρατηρούνται
αυτά τα φαινόµενα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Έχετε ενεργοποιήσει επιτέλους

το IRIS, το οποίο είναι ακόµα καλύτερο. Σας το λέω µε εµπειρία.
Ας τα πάρουµε πάλι από την αρχή. Είπατε ότι οκτώ στους δέκα

αυτοαπασχολούµενους και ελεύθερους επαγγελµατίες επιλέ-
γουν την κατώτατη ασφαλιστική κλάση.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Παραπάνω από εννέα στους δέκα.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παραπάνω από εννέα στους
δέκα. Έχω µείνει λίγο πίσω στα στοιχεία τότε. Αυτό κάτι καταδει-
κνύει όµως. Καταδεικνύει ότι αυτοί οι άνθρωποι δεν τους περισ-
σεύουν για να πληρώσουν για να έχουν ασφαλιστική ικανότητα. 

Θα πρέπει να συµφωνήσουµε όλοι και να βάλουµε την κοινή
λογική. Ας µην πάµε στο τι είναι άδικο και στο τι είναι δίκαιο, γιατί,
αν πάµε σε αυτή τη λογική, σε ανθρώπους στους οποίους δεν

παρέχουµε ασφαλιστικές καλύψεις τώρα σε ό,τι αφορά τις ιδιω-
τικές µονάδες υγείας ή παλιότερα -και ορθά έχει γίνει- δεν είχαν
πλήρη ασφαλιστική κάλυψη γιατί τους τη χρεώναµε, θα πρέπει
να µπούµε στη λογική να αρχίσουµε να διαγράφουµε αυτές τις
εισφορές τις οποίες τους χρεώσαµε.

Αυτό το οποίο, όµως, εγώ θέλω να πω και νοµίζω θα συµφω-
νήσουµε όλοι είναι ότι η Ελλάδα δεν είναι µια κανονική χώρα. Πε-
ράσαµε µια δεκαετή, δεκαπενταετή οικονοµική κρίση, η οποία
έχει αφήσει τα σηµάδια της και µας ταλαιπωρεί µέχρι σήµερα.
Απόρροια αυτού του γεγονότος είναι ότι εννέα στους δέκα, όπως
πολύ σωστά είπατε, επιλέγουν την κατώτατη ασφαλιστική κλάση.
Απόρροια αυτού του γεγονότος είναι ότι περίπου 50 δισεκατοµ-
µύρια υπάρχουν ως οφειλές από ασφαλιστικά ταµεία, είτε αυτές
αφορούν εισφορές εργοδοτών, είτε αυτές αφορούν εισφορές
αυτοαπασχολούµενων, εκ των οποίων τα 32,2 δισεκατοµµύρια
είναι το κεφάλαιο και τα περίπου 17 δισεκατοµµύρια είναι οι προ-
σαυξήσεις. 

Σε αυτό, βέβαια -εντός εισαγωγικών- «βοηθάει» το γεγονός ότι
τοκίζονται όλες αυτές οι οφειλές µε ένα επιτόκιο της τάξεως του
8,5%, το οποίο από µόνο του είναι απαράδεκτο. Δηλαδή, δεν µπο-
ρεί το Δηµόσιο να χρεώνει τους πολίτες του για ασφαλιστικές ει-
σφορές µε 8,5%. Θα πρέπει να το δούµε, θα πρέπει να το µειώ-
σουµε.

Όπως σας είπα και νωρίτερα, η διαδικασία της πάγιας ρύθµι-
σης των οφειλών, εν προκειµένω για τα ασφαλιστικά ταµεία -φυ-
σικά αυτό ισχύει και για το δηµόσιο και για τις ΔΟΥ- θα πρέπει
να ανοίξει, γιατί οι δώδεκα και οι είκοσι τέσσερις δόσεις δεν
επαρκούν. Ο εξωδικαστικός µηχανισµός έχει άλλα προβλήµατα,
τα οποία δεν έχω τον χρόνο να σας τα αναλύσω. Θα πρέπει στη
διαδικασία της πάγιας ρύθµισης να αυξηθούν οι δόσεις. 

Εµείς σας έχουµε πει για εκατόν είκοσι δόσεις. Ακόµα και αν
δεν είναι εκατόν είκοσι δόσεις, σίγουρα οι δώδεκα και οι είκοσι
τέσσερις δόσεις, ειδικά για τις παλιές οφειλές, δεν λειτουργούν.
Αυτό συντείνει στο πρόβληµα, µεγαλώνει το πρόβληµα και αυτοί
οι άνθρωποι δεν έχουν ασφαλιστική ικανότητα, γιατί χάνουν τις
ρυθµίσεις.

Όπως έχετε δει στα στοιχεία του Υπουργείου σας στο ΚΕΑΟ,
οι ρυθµίσεις, ειδικά οι πάγιες των δώδεκα και είκοσι τεσσάρων
δόσεων, χάνονται µε πολύ µεγάλη ευκολία, κάτι το οποίο δεν συ-
νέβαινε ή δεν συµβαίνει µε τις ρυθµίσεις τις νοµοθετικές των εκα-
τόν είκοσι δόσεων. Θα πρέπει δηλαδή να δώσουµε τη δυνατό-
τητα στους ασφαλισµένους να µπορούν να κάνουν ρύθµιση σε
πολύ περισσότερες δόσεις και να µπορούν τουλάχιστον να εξυ-
πηρετούν και τη ρύθµιση και τις τρέχουσες εισφορές. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Φωτόπουλο.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριε Φωτόπουλε, όπως γνωρίζετε, το ασφαλιστικό

µας σύστηµα χρηµατοδοτείται κατά κύριο λόγο από εισφορές.
Οι εισφορές αυτές χρησιµοποιούνται για την πληρωµή των υπο-
χρεώσεων του ΕΦΚΑ προς τους ασφαλισµένους και τους συντα-
ξιούχους του. Η µη πληρωµή των οφειλών απειλεί την ίδια τη
βιωσιµότητα του ασφαλιστικού µας συστήµατος, επηρεάζοντας
άµεσα τις σηµερινές συντάξεις, -δεδοµένου ότι το σύστηµά µας
είναι διανεµητικό-, αλλά και το µελλοντικό ποσό της σύνταξης
του ασφαλισµένου που σήµερα δεν πληρώνει τις εισφορές του. 

Παρ’ όλα αυτά, αναγνωρίζουµε ότι µπορεί να υπάρχουν ιδιαί-
τερες συνθήκες που καθιστούν δύσκολη τη συνέπεια στις ασφα-
λιστικές υποχρεώσεις. Γι’ αυτό άλλωστε τα τελευταία χρόνια έχει
θεσµοθετηθεί µια σειρά από ρυθµίσεις, µε στόχο να διευκολύ-
νουµε τους οφειλέτες στην αποπληρωµή των χρεών τους από
ασφαλιστικές εισφορές. 

Πρώτα απ’ όλα υπάρχει η πάγια ρύθµιση οφειλών. Με το
άρθρο 7 του ν.4997/2022 αυξήθηκαν από δώδεκα σε είκοσι τέσ-
σερις οι δόσεις και σε σαράντα οκτώ δόσεις, εφόσον πρόκειται
για οφειλές που βεβαιώνονται µετά από ουσιαστικό έλεγχο, µε
ελάχιστο ποσό της µηνιαίας δόσης τα 50 ευρώ. 

Επιπλέον, υπάρχει η δυνατότητα υπαγωγής στον εξωδικαστικό
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µηχανισµό ρύθµισης οφειλών µε τις διατάξεις του ν.4738/2020,
που δηµιουργεί ένα πλαίσιο για τη ρύθµιση οφειλών τόσο φυσι-
κών όσο και νοµικών προσώπων µε πτωχευτική ικανότητα έναντι
των πιστωτών, δηλαδή το Δηµόσιο, τα ασφαλιστικά ταµεία και τις
τράπεζες. Ο εξωδικαστικός µηχανισµός επιτρέπει τη δηµιουργία
ενός µακροχρόνιου πλάνου αποπληρωµής των οφειλών που φτά-
νει ως και τις δόσεις για οφειλές προς το Δηµόσιο και τους φο-
ρείς κοινωνικής ασφάλισης. 

Συµπληρωµατικά, προχωρήσαµε σε ειδικές ρυθµίσεις διακα-
νονισµού των οφειλών που δηµιουργήθηκαν κατά την περίοδο
των µέτρων για την αντιµετώπιση των αρνητικών συνεπειών της
πανδηµίας του κορωνοϊού σε έως εβδοµήντα δύο δόσεις. Μάλι-
στα, µε το ν.5036/2023 προβλέφθηκε η δυνατότητα αναβίωσης
των ευνοϊκών ρυθµίσεων του ν.4611/2019 για τις εκατόν δόσεις
και του ν. 4756/2020 για χρέη του κορωνοϊού για όσους οφειλέ-
τες τις είχαν απωλέσει µέχρι την 1η Φεβρουαρίου του 2023 και
θεσπίστηκε νέα ρύθµιση έως εβδοµήντα δύο δόσεις για οφειλές
που δηµιουργήθηκαν την περίοδο από τον Σεπτέµβριο του 2021
έως τον Δεκέµβριο του 2022. 

Τέλος, έχουµε λάβει ειδική µέριµνα για τη συνταξιοδότηση
όσων έχουν οφειλές ασφαλιστικών εισφορών προς τον e-ΕΦΚΑ,
αυξάνοντας το όριο από τις 20.000 στις 30.000 ευρώ και από τις
6.000 στις 10.000 ευρώ για τους ασφαλισµένους στον πρώην
ΟΓΑ, εφόσον πληρούνται συγκεκριµένες προϋποθέσεις ως προς
την ηλικία, τον χρόνο ασφάλισης και το ύψος των τραπεζικών κα-
ταθέσεων, ούτως ώστε να ωφελούνται αυτοί που έχουν πραγµα-
τική αδυναµία πληρωµών. 

Συνολικά από το 2010 µέχρι και σήµερα έχει ληφθεί σειρά µέ-
τρων για την διευθέτηση των ασφαλιστικών χρεών, τα οποία µά-
λιστα έχουν τροποποιηθεί προς το ευνοϊκότερο τα τελευταία
χρόνια, όµως η διαρκής προσδοκία για όλο και πιο ευνοϊκές ρυθ-
µίσεις µπορεί να έχει τα αντίθετα αποτελέσµατα. 

Για να είµαι απολύτως ειλικρινής, υπάρχουν µελέτες συναδέλ-
φων µου ακαδηµαϊκών οικονοµολόγων που λένε ακριβώς αυτό,
δηλαδή ότι µπορεί να οδηγήσει στη µη συµµόρφωση σήµερα, µε
την ελπίδα ότι αύριο θα βρεθεί ο οφειλέτης µπροστά σε µια κα-
λύτερη επιλογή. Αυτόν τον κίνδυνο οφείλουµε να τον λαµβά-
νουµε σοβαρά υπ’ όψιν µας κάθε φορά που προτείνουµε ένα
µέτρο πολιτικής, αν θέλουµε να είµαστε ρεαλιστές και συνετοί. 

Το ζητούµενο είναι η δηµιουργία µιας κουλτούρας πληρωµών
και συνέπειας, δηλαδή η απόκτηση απ’ όλους µας ασφαλιστικής
συνείδησης.

Το έχω πει πολλές φορές από τη Βουλή: Η κοινωνική ασφάλιση
δεν είναι εθελοντική, είναι υποχρεωτική και έχει πολλά και µεγάλα
πλεονεκτήµατα σε σχέση µε την εθελοντική ιδιωτική ασφάλιση.
Η βιωσιµότητα του ασφαλιστικού συστήµατος, ώστε να µπορεί
να εκπληρώσει τον κρίσιµο ρόλο του στο πλαίσιο του κοινωνικού
κράτους, προφανώς εξαρτάται από τον καθένα από εµάς. 

Ας µην ξεχνάµε άλλωστε ότι παρ’ ότι το συνταξιοδοτικό µας
σύστηµα είναι διανεµητικό, δηλαδή θεωρητικά οι συντάξεις των
τωρινών συνταξιούχων πληρώνονται από τις εισφορές των τωρι-
νών εργαζοµένων, στην πράξη ένα πολύ µεγάλο µέρος της συ-
νταξιοδοτικής δαπάνης, κάτι λιγότερο από το µισό της δαπάνης
για κύριες συντάξεις, καλύπτεται από τον φορολογούµενο µέσω
του κρατικού προϋπολογισµού. Σαν ποσοστό του ΑΕΠ η συµβολή
του προϋπολογισµού στη στήριξη του συνταξιοδοτικού συστή-
µατος στη χώρα µας είναι µακράν η υψηλότερη στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και όσο υψηλότερο είναι αυτό το ποσοστό, τόσο µικρό-
τερος είναι ο δηµοσιονοµικός χώρος που µένει για την κάλυψη
άλλων δαπανών, από δαπάνες κοινωνικής πολιτικής µέχρι αµυ-
ντικές δαπάνες. 

Κλείνοντας, λοιπόν, επαναλαµβάνω την έκκλησή µου στους
ασφαλισµένους, ιδίως τους µικροοφειλέτες, να εξοφλήσουν ή να
ρυθµίσουν τις οφειλές τους, ώστε να έχουν πρόσβαση και στις
ιδιωτικές δοµές υγείας µέσω του ΕΟΠΥΥ. 

Τονίζω όµως και πάλι ότι κανένας πολίτης που µένει νόµιµα στη
χώρα και είναι κάτοχος ενεργού ΑΜΚΑ δεν στερείται ιατροφαρ-
µακευτικής περίθαλψης λόγω οφειλών. Όλοι όσοι έχουν ενεργό
ΑΜΚΑ δικαιούνται ανεµπόδιστη και δωρεάν πρόσβαση νοσηλείας
και ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης στο δηµόσιο σύστηµα
υγείας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι η µε αριθµό 514/10-2-2025 επί-

καιρη ερώτηση του Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ.
Παύλου Χρηστίδη προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Προβλή-
µατα λειτουργίας του ΚΥ Ηλιούπολης εξαιτίας ανεπαρκούς στε-
λέχωσης και ελλιπούς τεχνολογικού εξοπλισµού», δεν θα
συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Βουλευτή.

Η µε αριθµό 524/12-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Έβρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ.
Παράσχου Παπαδάκη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων µε θέµα: «Επιτακτική ανάγκη άµεσης καταβολής
αποζηµιώσεων στους κτηνοτρόφους του Έβρου, των οποίων το
ζωικό κεφάλαιο θανατώθηκε λόγω της πρόσφατης ζωονόσου, µε
επίσης αναγκαία την αναστολή της υποχρέωσης καταβολής από
µέρους τους ασφαλιστικών, φορολογικών και δανειακών υποχρε-
ώσεων, µέχρι την πλήρη ως άνω αποπληρωµή και την ανασύ-
σταση του ζωικού τους κεφαλαίου», δεν θα συζητηθεί λόγω
κωλύµατος του Βουλευτή.

Η µε αριθµό 527/13-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δράµας της  Κοινοβουλευτικής Οµάδας - ΠΑΣΟΚ- Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Αναστασίου Νικολαΐδη προς τον Υπουργό Κλιµατικής
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, µε θέµα: «Άµεση ανάκληση
της απόφασης κατάργησης της Βάσης Ετοιµότητας-Επιφυλακής
µε έδρα την Καβάλα», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του
Βουλευτή.

Θα συζητηθεί η έκτη µε αριθµό 518/11-2-2025 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας της Νίκης κ. Νικολάου Παπαδόπουλου
προς τον Υπουργό Εσωτερικών µε θέµα: «Πώληση του κτιρίου
της «Αλλατίνη» στον Τούρκο Ραχµί Κοτς».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει
ο Υφυπουργός Εσωτερικών κ. Βασίλειος - Πέτρος Σπανάκης.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Στις προγραµµατικές δηλώσεις στις 20 Ιουλίου του 2019, ο

Πρωθυπουργός κ. Μητσοτάκης µάς ενηµέρωσε ότι στα χρόνια
που θα κυβερνήσει ο ίδιος και η Νέα Δηµοκρατία µε νεοφιλελεύ-
θερη ατζέντα, αυτή θα περιελάµβανε ιδιωτικοποιήσεις µε παρά-
δοση του δηµοσίου πλούτου σε επιχειρηµατικά συµφέροντα και
όντως ακολούθησε επί των ηµερών σας το ξερίζωµα ιστορικών
δοµών και το ξήλωµα δηµόσιου χώρου, που όλα αυτά θάβονται
στο όνοµα της δήθεν ανάπτυξης. 

Τελευταία από τα µέσα µαθαίνουµε, κύριε Υφυπουργέ, πως το
εµβληµατικό κτίριο της Αλλατίνη στη λεωφόρο Βασιλίσσης
Όλγας, σε κεντρικό δρόµο της Θεσσαλονίκης, πρόκειται να που-
ληθεί σε ιδιώτη. Ψάχνουµε και τι βλέπουµε; 

Είναι γνωστή η ιστορία του κτιρίου από το 1898. Το φιλοτέ-
χνησε ένας σπουδαίος Ιταλός καλλιτέχνης, ο Ποζέλι και το χρη-
σιµοποιούσε η οικογένεια Αλλατίνη, µια βαθύπλουτη οικογένεια
της περιόδου εκείνης. Από το 1909 έως το 1911 -κρατήστε το
αυτό- χρησιµοποιήθηκε ως κατοικία του σουλτάνου Αβδούλ Χαµίτ
Β’, ο οποίος ζούσε εκεί σε κατ’ οίκον περιορισµό µετά την εκθρό-
νισή του. Μετά το 1912, η βίλα Αλλατίνη φιλοξένησε το στρατιω-
τικό νοσοκοµείο και το 1926 το νεοϊδρυθέν τότε Πανεπιστήµιο
της Θεσσαλονίκης. Στον πόλεµο έγινε νοσοκοµείο. Το 1977 κη-
ρύχθηκε διατηρητέο µνηµείο. Για να µη σας τα πολυλογώ, είναι
ένα εµβληµατικό µνηµείο της νεότερης ιστορίας της πόλης. 

Αυτό το νεοκλασικό κτίριο µάθαµε ότι πωλείται. Αγοραστής
είναι ο τουρκικός επιχειρηµατικός όµιλος KOC HOLDING, στον
οποίον πρόεδρος είναι ο Μεχµέτ Οµέρ Κοτς, γιος του Ραχµί Κοτς.
Σύµφωνα µε τα ρεπορτάζ, ο Τούρκος µεγιστάνας ενδιαφέρεται
να µετατρέψει το κτίριο σε Πολιτιστικό Κέντρο Μελέτης των Ελ-
ληνοτουρκικών Σχέσεων και άλλωστε γι’ αυτό πρόσφατα επισκέ-
φθηκε την πόλη µας.

Ερωτάσθε, κύριε Υφυπουργέ, εν ονόµατι της ενδοτικής σας
πολιτικής στα ελληνοτουρκικά -και πριν λίγο σε µια άλλη επίκαιρή
µου ερώτηση έλεγα για το ξεπούληµα των στρατοπέδων και της
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7ης εκεί Επιλαρχίας, στον Έβρο. Τώρα λοιπόν έχουµε το ιστορικό
αυτό κτίριο Αλλατίνη» στην περιοχή Ντεπώ, που χρησιµοποι-
ήθηκε -όπως σας είπα- για κατοικία του Σουλτάνου Αµπντούλ
Χαµίτ, ίνδαλµα του νέο Οθωµανού Σουλτάνου Ερντογάν. Ξέρετε
γιατί τον έχει ίνδαλµα αυτόν τον σουλτάνο; Γιατί αυτός ήταν ο
κόκκινος σουλτάνος που έκανε τη σφαγή και την Γενοκτονία των
Αρµενίων και η Θεσσαλονίκη, µην ξεχνάτε, ότι είναι στα σύνορα
της καρδιάς του. 

Ερωτάσθε, λοιπόν, γιατί βάζετε τόσο βαθιά τους Τούρκους
µέσα στην οικονοµία και µέσα στην κοινωνική ζωή του τόπου; 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παπαδόπουλο. 
Μόνο, παρακαλώ, να αποσύρετε την έκφραση «ενδοτικής», νο-

µίζω είναι υπερβολική. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Όταν κάνετε εσείς τις ερωτή-

σεις, κύριε Πρόεδρε, να επιλέγετε τις λέξεις. Μην γίνεστε άλλο
της Νέας Δηµοκρατίας. Μην γίνεστε άλλο. Σας παρακαλώ. Το
έχετε ξανακάνει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Αυτό ήταν προσβολή.
Σας παρακαλώ πολύ.

Ντροπή σας, γι’ αυτό που είπατε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Η ντροπή είναι δική σας, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν µπορείτε να προ-

σβάλλετε το Προεδρείο. Σας παρακαλώ πολύ! Τι τρόπος είναι
αυτός;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-
κών): Κύριε συνάδελφε, οφείλουµε…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Λυπάµαι. Τίποτα άλλο δεν σας
λέω. Ας µην ανοίξω το στόµα µου. Θου, Κύριε!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-
κών): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-
κών): Κατατέθηκε µια επίκαιρη ερώτηση που από την πρώτη λέξη
µέχρι την τελευταία γράφει µόνο ψέµατα. Πρόκειται για µία ερώ-
τηση που έχει τσακωθεί µε την αλήθεια. Και για να είµαι πιο συ-
γκεκριµένος, καταθέτω στα Πρακτικά το δελτίο Τύπου, την
ανακοίνωση, της κ. Αηδονά «Καµία σκέψη για πώληση ή παρα-
χώρηση της βίλας Αλλατίνη. Κλείνει αυτό το κεφάλαιο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Εσωτερικών κ. Βασίλειος -
Πέτρος Σπανάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι, όµως, εκτός πραγµατικότητας, το 2025 να έρχονται εδώ
εκπρόσωποι του Ελληνικού Κοινοβουλίου και να πουλάνε πατριω-
τισµό. Σας απαντώ ότι δεν είστε µόνο εσείς πατριώτες που κατα-
θέτετε µια ερώτηση, µε δεδοµένα τα οποία στηρίζονται σε ένα
δηµοσίευµα. Αυτή είναι η πολιτική, η συγκροτηµένη, την οποία
κάνετε στο Ελληνικό Κοινοβούλιο; Και µιλάτε σε ποιους; Στην Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, που τα τελευταία χρόνια έχει
ενισχύσει τις Ένοπλες Δυνάµεις όσο ποτέ τα περασµένα χρόνια;
Μιλάτε για παραχώρηση του δηµοσίου και λέτε -σε ποιους;- σε
εµάς που πήραµε την ανεργία στο 17% και την έχουµε πάει σε
µονοψήφιο ποσοστό; Που ο µέσος µισθός έφτανε στο χιλιάρικο
και σήµερα έχει ξεπεράσει τα 1.400 ευρώ, που τον κατώτατο
µισθό τον παραλάβαµε στα 600 κάτι ευρώ και σήµερα είναι στα
830 ευρώ και σε λίγο θα αυξηθεί κι άλλο και θα πάει στα 950
µέχρι το τέλος της τετραετίας; Μιλάτε σε ποιους; Σε εµάς που
έχουµε ξοδέψει παραπάνω από 6,5 δισεκατοµµύρια σε έργα στην
τοπική αυτοδιοίκηση, σε έργα υποδοµής σε κάθε γωνιά της
χώρας; 

Επιτέλους, σταµατήστε αυτά τα ψεύδη. Τουλάχιστον σε αυτόν
εδώ τον ιερό χώρο, στο Κοινοβούλιο µας. Σταµατήστε να που-
λάτε πατριωτισµό και να το παίζετε πιο πατριώτες από όλους.
Λέτε και εµείς δεν αγαπάµε την Ελλάδα. Τι είναι αυτά τα πρά-
γµατα; Είναι αυτή επίκαιρη ερώτηση µε ψέµατα από την αρχή
µέχρι το τέλος;

Κύριε Πρόεδρε, είναι ξεκάθαρο ότι δεν υπάρχει τέτοιο ζήτηµα
σε καµία των περιπτώσεων. Είναι ξεκάθαρη η δήλωση -και µάλι-
στα έγινε θέµα και στη συνεδρίαση λογοδοσίας στην περιφέρεια-
ότι δεν υπάρχει κανένα τέτοιο θέµα. Βγάλατε ξαφνικά µύθους,
µε τον κολλητό του τάδε, ο κολλητός του άλλου, τα µεγαλοσυµ-
φέροντα κ.λπ.. Δεν υπάρχουν τέτοια δεδοµένα. 

Εάν έχετε κάτι συγκεκριµένο, κάτι που µπορείτε να το αποδεί-
ξετε και να το στηρίξετε, παρακαλώ πολύ καταθέστε το και είµα-
στε εδώ να απαντήσουµε. Αλλά δεν µπορούµε να ερχόµαστε να
απαντάµε σε ανυπόστατα δηµοσιεύµατα που ρίχνουν µόνο
λάσπη εις βάρος της πατρίδας µας, εις βάρος της συνείδησής
µας, εις βάρος των πράξεών µας, εις βάρος της συνολικής µας
πολιτικής και του οράµατός µας που έχουµε για την πατρίδα µας,
που υπηρετούµε µε υπευθυνότητα και όχι µε ψεύτικα λόγια του
αέρα για να πάρουµε κοινά που θέλουµε µε συγκεκριµένη πολι-
τική στόχευση. 

Δεν είναι αντιπολίτευση αυτή που βλέπουµε. Αντιπολίτευση θα
είναι καλοδεχούµενη όταν είναι τεκµηριωµένη. 

Στη συγκεκριµένη ερώτηση δεν λέτε τίποτε συγκεκριµένο. 
Σας απαντώ, όµως, µε την ανακοίνωση, το δελτίο Τύπου από

την Περιφέρεια Κεντρικής Μακεδονίας ότι δεν υπάρχει καµία συ-
ζήτηση, δεν υπάρχει κανένα θέµα -ξεχάστε το αυτό το θέµα- ούτε
για πώληση ούτε και για παραχώρηση. Αυτή είναι η απάντηση
από πλευράς µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
τον κύριο Υφυπουργό.

Κύριε Παπαδόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Χαίροµαι που το ακούω. Θα µπορούσατε να αποφύγετε αυ-

τούς τους λεκτικούς -θα έλεγα- ποµφόλυγες γιατί ο κόσµος κα-
τάλαβε πλέον τι είστε και πού το πάτε στα εθνικά θέµατα. Θα
µπορούσατε να πείτε ότι πέσατε έξω ή να µου στέλνατε ένα µή-
νυµα να µην προχωρούσαµε εδώ την ερώτηση, γιατί υπάρχουν
πολλά δηµοσιεύµατα και η πόλη βούιξε γι’ αυτό. Άλλωστε, είναι
γνωστές οι σχέσεις του Κοτς µε τους δύο προηγούµενους, να
µην βάλλω µόνο τον Μητσοτάκη αλλά και τον Τσίπρα. Τον Τσίπρα
τον βράβευε σε ιδιωτικό πανεπιστήµιο δικό του, ο Ραχµί Κοτς και
ο δικός µας εδώ, ο Μητσοτάκης, από όταν ήταν ακόµα στην αντι-
πολίτευση ερχόταν και τον έβλεπε εδώ πέρα και τον Ιούνιο του
’18, µάλιστα, ήρθε στη Βουλή µε κάτι θηριώδη τζιπ λίγο πριν πάει
στο Μόναχο να επισκεφτεί την κ. Μέρκελ σαν εκπρόσωπος του
Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος, παρακαλώ. Και ουδέποτε αποκά-
λυψε ο Πρωθυπουργός τι συνοµίλησε µαζί του. Λένε ότι υπάρ-
χουν πολλά αλισβερίσια µε την οικογένεια. Θα µπορούσα να πω
και άλλα γι’ αυτό το θέµα, ακόµη και για τα αυτοκίνητα και τις
συµβάσεις που είναι της Βουλής, αλλά θα επανέλθω σε άλλη
ερώτηση.

Γι’ αυτό, µην µου συγχύζεστε, κύριε Υπουργέ, όταν ακούτε
αυτά τα πράγµατα, γιατί έχετε δώσει επανειληµµένως εξετάσεις
και έχετε οικτρά αποτύχει. Ξέρουµε ότι η Τουρκία έχει βάλει
βαθιά τα χέρια της στην ελληνική οικονοµία, στη βιοµηχανία του
θεάµατος, που ανοίγεις την τηλεόραση και βλέπεις στα κανάλια
τούρκικες σειρές, παιχνίδια, τηλεπαιχνίδια. Το ίδιο και στην
εστίαση και την τουριστική ανάπτυξη, όπως στις τουριστικές
επενδύσεις στη Μακεδονία και τη Θράκη, ολοένα και αυξανόµενη
είναι η παρουσία της Τουρκίας εδώ πέρα, µε τη βοήθεια των
δικών σας πολιτικών. Εµείς τους προωθούµε εδώ πέρα; 

Ο κύκλος εµπορίου µεταξύ Ελλάδας και Τουρκίας έχει ξεπε-
ράσει τα 6 δισεκατοµµύρια και πάει για τα 10 δισεκατοµµύρια.
Αυτή είναι η φιλοδοξία σας. Μάλιστα το ισοζύγιο είναι αρνητικό
προς την Ελλάδα. Δηλαδή, η Τουρκία ωφελείται από αυτή την
εµπορική σχέση. Μάλιστα στο ΓΕΜΗ έχει αναγραφεί µία εταιρεία,
η ΤΕΡΝΑ, Sunlight, κύριε Υφυπουργέ -που τόσο κόπτεσθε- µε µυ-
στικοπάθεια, µάλιστα. Είναι µία εταιρεία, η οποία µπορεί να ιδρύ-
σει ιδιωτικά ιδρύµατα υγείας -παρακαλώ- να ανοίξει νοσοκοµεία,
πολυϊατρεία, ιατρικά κέντρα, εργαστήρια, ιδρύµατα που ασχο-
λούνται µε τις υπηρεσίες της υγείας και µάλιστα σε πολύ πιο προ-
σοδοφόρες τιµές. Στη Θράκη µας, στην Αλεξανδρούπολή µας, τι
θα γίνουν τα δικά µας, κύριε Υπουργέ, όταν θα πηγαίνουν εκεί µε
µισές τιµές; Το σκέφτεστε; Ή ξέρετε µόνο να έρχεστε εδώ και να
φωνάζετε και να µας κάνετε τον υπερπατριώτη;
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Αξίζει επίσης, να σηµειωθεί ότι αυτές οι περίεργες φιλίες που
λέγαµε πριν, αφορούν και τους δύο πρωθυπουργούς και ότι όσο
καλοπροαίρετοι και να είµαστε, δεν µπορούµε να µην ανησυ-
χούµε σαν Έλληνες. Και τα περί πατριωτισµού µαθήµατα, αφή-
στε τα, γιατί δώσατε εξετάσεις και αποτύχατε παταγωδώς. Όλος
ο ελληνικός λαός το ξέρει και το µέµφεται και την απάντησή του
θα την πάρετε σε λίγο. Αυτό είναι βέβαιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Παπαδόπουλο.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
Πάντως έχει δίκιο για το εµπορικό ισοζύγιο, 1.907 εκατοµµύρια

περίπου είµαστε αρνητικοί. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Κύριε συνάδελφε, όλοι θα κριθούµε στο τέλος της τετρα-
ετίας για τις πράξεις µας, για τις κουβέντες µας και για την
απραξία που µπορεί να υπάρχει σε επίπεδο πολιτικού λόγου,
όπως σήµερα το βλέπουµε από την πλευρά της Αντιπολιτεύσεως.
Όµως επιτρέψτε µου να είµαι πολύ συγκεκριµένος και να απα-
ντάω στα ερωτήµατά σας όπως τα θέτετε. 

Όµως θεωρώ ότι πρέπει να ανακαλέσετε αυτά τα οποία ανα-
φέρατε για τον Πρωθυπουργό, για την οικογένεια του, και επιτέ-
λους σταµατήστε να βάζετε λάσπη στον ανεµιστήρα. Βρισκό-
µαστε στο 2025. Ελάτε να συζητήσουµε και να αντιπαρατεθούµε
σε συγκεκριµένα ζητήµατα. Αυτό το «εύκολα πουλάω πατριωτι-
σµό» ξέρετε κάπου γίνεται βαρετό στην ελληνική κοινωνία. Ξέ-
ρετε ότι αυτή τη στιγµή αυτό το οποίο περιµένει η κοινωνία από
εµάς είναι να βλέπει συγκεκριµένες κινήσεις και πράξεις στην κα-
θηµερινότητα. Και όσο για την καθηµερινότητα, δυστυχώς είστε
πολύ µακριά από αυτό το οποίο συµβαίνει έξω.

Όσον αφορά το ερώτηµα το οποίο θέσατε -γιατί σε αυτό έχω
υποχρέωση σήµερα να απαντήσω- θέλω να σας πω για το συγκε-
κριµένο ακίνητο, για τη βίλα Αλλατίνη, χαρακτηρίζεται οίκηµα που
χρήζει ειδικής κρατικής προστασίας. Αυτό σηµαίνει ότι υπάρχει
συγκεκριµένη διαδικασία και συγκεκριµένη, ειδική κρατική αρωγή
- προστασία. 

Επίσης, για το ακίνητο αυτό για οιαδήποτε εργασία, επέµβαση
ή αλλαγή χρήσης απαιτείται η έγκριση των αρµόδιων υπηρεσιών
του Υπουργείου Πολιτισµού. Δεν µιλάµε για το οποιοδήποτε κτί-
ριο, είναι συγκεκριµένο το νοµοθετικό πλαίσιο και µάλιστα µε τα
άρθρα 10, 11, 40, 41 του ν.4858/2021 -επειδή είστε Βουλευτής

του Ελληνικού Κοινοβουλίου και πρέπει να τα γνωρίζετε-, ενός
νόµου που έφερε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας για όλα
αυτά, για την προστασία της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς και
των αρχαιοτήτων έρχεται και µπαίνει ένα συγκεκριµένο πλαίσιο.

Επίσης, το 2024 µε υπουργική απόφαση για την αναθεώρηση
του Γενικού Πολεοδοµικού Σχεδίου του Δήµου Θεσσαλονίκης
εγκρίθηκε η αναθεώρηση του πολεοδοµικού του Δήµου Θεσσα-
λονίκης και σύµφωνα µε το αναθεωρηµένο γενικό πλαίσιο, όπως
φαίνεται και στον χάρτη Π3.1Α Πολεοδοµική Οργάνωση, οι επι-
τρεπόµενες χρήσεις γης στο κτίριο Αλλατίνη είναι κεντρικές λει-
τουργίες πόλης µε περιορισµούς και επιτρέπονται µόνο συγκε-
κριµένες κοινωφελείς και διοικητικές λειτουργίες. Διότι εσείς
στην ερώτησή σας γράφετε διάφορες χρήσεις και διάφορα άλλα
πράγµατα, τα οποία δεν ανταποκρίνονται στην πραγµατικότητα. 

Άρα επιτρέπονται λειτουργίες, όπως είναι η κοινωνική πρόνοια,
η εκπαίδευση, οι πολιτιστικές εγκαταστάσεις, η διοίκηση, η περί-
θαλψη, γωνιές ανακύκλωσης, πράσινα σηµεία, κατασκευές σε δη-
µόσιους κοινόχρηστους χώρους κατά το άρθρο 20 του ΝΟΚ,
περίπτερα ενηµέρωσης, κέντρα δηµιουργικής επαναχρησιµοποί-
ησης υλικών βάσει του ν.4819/2021. Άρα λοιπόν οι επιτρεπόµενες
χρήσεις γης στον χώρο γύρω από το κτίριο Αλλατίνη είναι ελεύ-
θεροι χώροι - αστικό πράσινο του άρθρου 7 του π.δ. 59/2018. 

Και κλείνω λέγοντας ότι η Περιφέρεια Κεντρικής Μακεδονίας
δεν έχει καµία απολύτως πρόθεση να πουλήσει ή να παραχωρή-
σει το εν λόγω ακίνητο, το οποίο είναι γνωστό ως βίλα Αλλατίνη
και µε τις δεσµεύσεις που απορρέουν από τις συγκεκριµένες
υπουργικές αποφάσεις τις οποίες προανέφερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υφυπουργό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων.

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 18.24’ λύεται η συνεδρίαση για την Τετάρτη 26
Φεβρουαρίου 2025 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερω-
τήσεων και β) νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια
διάταξη που θα σας διανεµηθεί.

8280 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                            ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


